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Reportatges: 
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Vinaròs
· ‘Aggressive Inline’ a l’skatepark
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Juani Bover, 
Alé Vinarossenc 2009
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El PSOE perdió las elecciones
En las elecciones europeas del pasado 7 de 
junio en nuestra ciudad el PSOE pasó del 50% 
de los votos hace 5 años al 43,8% de los votos 
y el PP obtuvo el 44,4% de los votos cuando 
hace 5 años confió en nosotros el 40%. ¿Qué 
quiere decir esto? Que por mucho que lo 
disimulen, lo disfracen o incluso lo oculten 
a la opinión pública, el PSOE ha sufrido una 
derrota con mayúsculas.
En Vinaròs el 7 de junio, al igual que en las 
elecciones municipales, ganó claramente la 
ilusión y la seriedad del proyecto del Partido 
Popular, ganó la honradez y la transparencia 
y perdió el insulto, la mofa, de las que 
abusan en este mismo medio los socialistas 
y los vinarocenses censuraron las formas 
de gobernar que aguantamos en nuestra 
ciudad.
Ahora sólo cabe esperar que los que han 
perdido las elecciones recapaciten y cambien 
la forma de gobernar en nuestra ciudad. Los 
vinarocenses ya les han dicho que no quieren 
un alcalde que busque la confrontación 
permanente con la Generalitat, la Diputación 
y todos aquellos que no piensen como ellos. 

El escaso compromiso del PSOE y PVI 
con la EOI
Les recomendamos que lean bien la portada 
de El Diariet del pasado sábado. En la carta que 
la Conselleria dirige al Ayuntamiento y que 
se reproduce en gran tamaño en esa primera 
página puede leerse que “A fecha de hoy no 
disponemos de ninguna realidad tangible, 
situación del local, planos de distribución, 
etc.”. 
Desde julio de 2008 y hasta mayo de 2009 
nadie del Ayuntamiento habla o negocia 
nada con Conselleria sobre la Escuela Oficial 
de Idiomas. ¿Cómo podemos llamar a eso? 
¿Desidia? ¿Desinterés? 
Un Ayuntamiento debe estar siempre 
pendiente de todos los temas, machacando 
semana tras semana, pero el PSOE y PVI ante 
los temas difíciles y complicados siempre 
reaccionan del mismo modo: dejan pasar 
el tiempo y acaban culpando a otros de que 
los problemas no se resuelvan. Y esto seguirá 
siendo así si los vinarocenses no lo remedian.

El Cervol será zona deportiva
Hace 4 años el PSOE y el PVI recalificaron 

el campo Cervol de zona deportiva a zona 
residencial. Su intención era vender el campo 
de fútbol al mejor postor para realizar algún 
sueño de grandeza a los que nos tienen 
acostumbrados.
En el pleno del pasado 9 de junio el Partido 
Popular, con el voto del BLOC, iniciamos 
los trámites para que nunca nadie pueda 
vender el campo de fútbol para especular. El 
Cervol, gracias a los votos del PP y el BLOC, 
volverá a ser de todos los vinarocenses y se 
garantizará que no se pueda construir en 
esa parcela.
Y los vinarocenses deben saber que el 
PSOE y el PVI votaron en contra de esta 
modificación porque para ellos es más 
importante la construcción que las zonas 
deportivas, es más importante el urbanismo 
que el deporte. Siempre hemos dicho que 
hay formas de gobernar y aquí tenemos 
otro ejemplo que nos diferencia al Partido 
Popular del bipartito.

Más temas que nos importan
El desdoblamiento de la N-232 para que 
se convierta en futura autovía A-68 que 
nos conecte con Aragón depende única y 
exclusivamente del Ministerio de Fomento. 
Los trenes de Cercanías que nos sigue 
negando el Ministerio porque son de su 
competencia. La comisaría de policía que no 
llega y que es otro incumplimiento...
En todos estos temas la postura del PSOE y 
el PVI es incomprensible, contraria al interés 
de los vinarocenses. No tienen interés 
por reclamar al Gobierno central aquello 
que insisten en reivindicar al gobierno 
autonómico. El esperpento es de tal magnitud 
que los vinarocenses están perplejos al 
comprobar como el gobierno local busca 
más problemas en lugar de solucionar los 
muchos que han creado.

Disfrutemos de las fiestas
Y como ya estamos en fiestas les deseamos 
que disfruten al máximo de un programa de 
fiestas que se ha confeccionado sin consultar 
ni consensuar con el Partido Popular. Un 
programa de fiestas que no responde a las 
expectativas que Vinaròs se merece. Un 
programa de fiestas que no contiene ningún 
acto novedoso sino que se limita a reproducir 
el programa de años anteriores.
Pensamos que Vinaròs se merece alguna cosa 
más, pero por lo que vemos, quien no da más 
es la concejala responsable y en general todo 
el Equipo de Gobierno. Ya no tienen ideas ni 
para fiestas.
Y aunque después dirán que han sido un 
éxito de participación ellos saben que el 
programa que han elaborado en solitario no 
invita a la fiesta, pero la gente tiene ganas 
de olvidarse de la crisis y disfrutar con lo que 
sea, aunque sea con algo tan poco atractivo 
como lo que nos han preparado.

Con la verdad por delante
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El coordinador en matèria de Cultura i Patrimoni 
del BLOC a Vinaròs, Alfred Gómez, ha informat 
de la visita que van tindre la setmana passada 
a la Casa d’Ayguals al carrer de l’Àngel. Durant 
la visita es va comprovar que la façana, les 
escales i la part davantera de la casa del segle 
xviii és recuperable. Així mateix, en els baixos de 
l’edifici hi ha recoberts uns frontals de ceràmica 
valenciana d’un gran valor artístic. Aquesta 
ceràmica i els elements religiosos que queden 
a l’interior com dos talles de sants (santa Teresa 
i Verge amb el xiquet) i una peana de sant 
Sebastià, del centenari de l’any 1950, s’haurien 
de recuperar immediatament, almenys, traure’s 
de la casa i portar-los a l’església.
Fent una mica d’història podem dir que la Casa 
d’Ayguals és un edifici del xviii amb una llarga 
història. Casa familiar d’Ayguals de Izco, seu de 
lògia maçònica de Vinaròs, convent de les monges 
i casal jove. Per això, en el seu moment es va 
declarar com a bé de rellevància local i es té en 
compte en el Catàleg de Béns i Espais Protegits de 
l’Ajuntament, i en el PGOU del 2001, amb el número 
18 i la fitxa número 49, amb un nivell de protecció 
integral 1 i 2 que vol dir: estricta conservació i 
restauració.
L’edifici està inscrit en l’ajuntament, però encara 
que consta en el registre de la Conselleria de 
Generalitat (Patrimoni), ja que té una fitxa oberta, 
en aquesta posa que no està inscrit com a BRL en 
el Catàleg General de Patrimoni. I no en sabem el 
perquè. Es molt estrany. Potser no ho ha enviat a 
registrar l’ajuntament?

Sabem que aquest immoble és propietat del 
bisbat, però, l’Ajuntament ha de vetllar per la seua 
conservació. És obligació de vigilar i fer que es 
complisca la Llei, ajudant que es conserve i recupere. 
Informar l’autoritat competent, en aquest cas el 
Departament de Patrimoni de la Generalitat, de 
l’estat en què es troba perquè prenga les mesures 
adients per donar-hi una solució satisfactòria per a 
recuperar el seu estat anterior.
La Llei de Patrimoni de la Generalitat (Llei 4/1998) 
diu que “la situació de ruïna d’un edifici declarat 
de rellevància local que siga conseqüència de 
l’incompliment de les obligacions establertes en 
la Llei, no pot servir per deixar sense efecte dita 
declaració i determinarà per al propietari l’obligació 
de realitzar al seu càrrec les obres de restauració i 
conservació necessàries”. 
Per aquests motius, demanem per escrit a l’Equip 
de Govern les següents propostes:
1. Fem pública la nostra denúncia pel mal estat 
en què es troba aquest edifici i ho posem en 
coneixement per escrit dirigit a l’alcalde perquè es 
prenguen les mesures adients tan ràpid com siga 
possible.
2. Preguntar al propietari de l’immoble, el bisbat 
de Tortosa, si està informat de la situació en què es 
troba l’edifici i què té previst fer-hi.
3. Demanar un informe per saber quina és la 
situació en què es troba aquest edifici i quines 
actuacions s’hi poden fer.
4. Iniciar la tramitació perquè s’incloga la Casa 
d’Ayguals en l’Inventari de Patrimoni Cultural 
Valencià, cosa que fins ara no s’ha fet.

El BLOC denuncia el mal estat en què es troba la casa d’Ayguals de Izco situada al carrer de l’Àngel

Exposició de motius
De tots és sabut la necessitat de fa molts anys de 
tindre unes bones instal·lacions esportives en la 
nostra ciutat. Des de fa anys gràcies a l’esforç de 
la junta directiva de l’Escola de Futbol base del 
Vinaròs CF i dels pares que apunten els seus fills en 
aquesta disciplina esportiva, ha anat augmentant 
en nombre de xiquets que decideixen jugar a 
futbol fins arribar al voltant de tres-cents xiquets 
de 4 a 16 anys.
Des dels seus inicis les condicions en què juguen 
els xiquets en comparació d’altres poblacions de 
Castelló són inacceptables per jugar i entrenar 
en condicions normals i és l’únic poble on encara 
s’està jugant en camp de terra amb el perill que 
comporta per als jugadors.
Des de l’actual Equip de Govern es va decidir 
construir els camps de futbol base en la Ciutat 
Esportiva, desició que no vam veure malament, 
ja que en el camp de les Capsades on actualment 
entrenen i juguen es va optar per la construcció del 

cinqué col·legi d’Infantil i Primària.
Al plenari del mes de setembre de 2007 es va 
presentar pel grup del Partit Popular una moció on 
es demanava l’adequació del camp les Capsades 
amb la col·locació de gespa artificial d’última 
generació. La votació va estar desestimada pels 
vots de l’Equip de Govern (PSOE 7, PVI 3) i 1 del 
BLOC, amb el compromís de donar una solució, 
deixant com a data límit, fins al mes de gener 
de 2008 perquè els xiquets puguen jugar amb 
condicions idònies.
Vist que ha passat un any i quatre mesos d’aquest 
compromís de l’Equip de Govern i que encara 
estan jugant en el camp de terra de les Capsades, 
sense veure en un futur immediat una solució per 
utilitzar els camps de gespa artificial de la Ciutat 
Esportiva amb el progressiu deteriorament que 
estan patint aquests.
I vist que públicament el Grup Municipal del BLOC 
va agafar el compromís de tornar a presentar 
aquesta sol·licitud si no es donava una solució 

satisfactòria per als usuaris dels camps de futbol, 
només ens cal demanar una solució als regidors i 
regidores de l’equip de govern del PSOE i PVI tan 
esperada per tots. 
Per la qual cosa, mitjançant el regidor i portaveu 
del Grup Municipal del BLOC Nacionalista Valencià 
proposem al plenari de l’Ajuntament els següents 
acords:

Primer. Que l’Equip de Govern inicie la tramitació 
per tal de donar una solució als usuaris i esportistes 
del camp de terra de les Capsades perquè els 
entrenaments i les competicions es juguen en les 
màximes condicions de seguretat i qualitat del 
camp de futbol.
Segon. Donar una utilitat als camps de gespa 
artificial de la Ciutat Esportiva perquè no es 
deteriode ni es malmeta aquesta inversió. 
Tercer. Seguir totes les pautes de manteniment i 
conservació dels camps de gespa artificial de la 
Ciutat Esportiva.

Moció per demanar una solució als usuaris 
del camp de futbol de les Capsades
Domènec Fontanet: “Per mitjà del present escrit i en aplicació dels articles 91 paràgraf 
4 i 97 del ROF, com a regidor i portaveu del Grup Municipal del BLOC Nacionalista 
Valencià de l’Ajuntament de Vinaròs presento perquè s’incloga i es debate en el Ple 
Ordinari de l’Ajuntament del mes de maig, la següent moció que va estar aprovada 
per tots els partits representats a l’Ajuntament (PP, PSOE, PVI i BLOC)”.

Alfred Gómez: “La setmana passada vam 
visitar la Casa d’Ayguals situada al carrer de 
l’Àngel i vam poder comprovar l’abandonament 
i el mal estat en què es troba. El fet de no fer 
cap actuació en aquest immoble ha portat a 
una degradació progressiva i a l’enfonsament 
del sostre, que ha soterrat un tros de la part 
posterior de la casa. Per sort, encara queda 
en peu la façana i tota la part davantera. La 
part posterior és irrecuperable, però la part de 
davant encara és recuperable”.



EXTRA Sant Joan i Sant Pere 20 de juny 2009

6

Cada vez que vienen elecciones...
...viene también la tómbola de promesas 
de la Generalitat cuyos boletos con premio 
sólo les tocan a aquellos municipios que le 
son fieles. Así desde unas semanas antes de 
las Europeas nos hemos enterado de que a 
nuestros vecinos les va a tocar una Plataforma 
Logística Comarcal, un centro de Psicología 
Clínica, 900.000 m2 más de suelo industrial 
público, la Escuela de la Mar y, tras la carta 
recibida anulando el proceso en marcha en 
Vinaròs, quizás también la Escuela Oficial de 
Idiomas. El diputado autonómico ex alcalde 
de Benicarló Jaime Mundo demuestra estar 
trabajando a tope por los suyos. Viene en 
naranja porque, exceptuando lo de la Escuela 
Oficial de Idiomas, nos alegra que nuestros 
vecinos puedan ir cerrando compromisos con 
la Generalitat. Pero... 

...Vinaròs también cuenta con...
...otro diputado autonómico, Mariano Castejón. 
Éste en cambio no se gana el sueldazo que 
cobra porque no pega ni golpe. Ya no es 
solamente que en sus seis años de diputado 
no haya promovido ni una sola cosa positiva 
para su ciudad, sino que su único cometido 
es siempre el de salir sistemáticamente en 
defensa y justificación de la mano que le 
alimenta, aunque esta mano lleve seis años 
estrangulando a Vinaròs. El desprecio hacia 
todo lo de Vinaròs del que los dirigentes de 
la Generalitat regida desde el PP hacen gala 
constantemente no puede ser más grande. 
A los seis años de sequía de inversiones; a 
los prácticamente inexistentes contactos 
al nivel adecuado para la importancia de una 
ciudad como la nuestra; a los desplantes de los 
numerosos consellers y altos cargos cansados 
de pasear por nuestras calles sin dignarse a 
pisar el ayuntamiento; hay que añadir el colmo 
del desprecio que esta vez ha venido del mismo 
presidente Camps, quien en seis años no ha 
“campeado” por nuestra ciudad más que diez 
minutos para inaugurar la ampliación de un 
colegio y que acaba de rechazar la petición de 
entrevista del alcalde para tratar sobre los actos 
del cuarto centenario de la llegada de la reliquia, 
derivándola a un funcionario de tercer nivel 
en otro edificio distinto al de Presidencia, no 
vaya a ser cosa que le apestemos el suyo.

En cualquiera de sus actos...
...se les nota la rabia ante la impotencia por no 
poder superar su listón electoral en Vinaròs y 
tener cada vez más lejos su ansiada mayoría 
absoluta. Los resultados electorales últimos 
lo han vuelto a poner de manifiesto. Ni con el 
desgaste que produce la crisis económica al 
partido en el gobierno de la nación, ni con los 
votantes cautivos de la derecha fomentado por 
los métodos de los que tanto se vanagloria 
nuestro estimado presidente de la Diputación, 
ni con los votantes que llevan a las urnas en 
sillas de ruedas, ni aún computándose los 
votos de nuestros simpatizantes de derechas 
que votan PP cuando nosotros no concurrimos, 

en Vinaròs el PP no ha conseguido llegar al 
número mágico del 50%. Quedan dos años 
para las próximas elecciones y aún están a 
tiempo de variar su política ciega de rabia, 
de insultos constantes, de acoso y derribo 
permanente, de intentonas desesperadas para 
zafarse de sus ineludibles responsabilidades; 
de cerrar los ojos ante todo lo malo que hace 
la Generalitat y la Diputación, o incluso peor, de 
justificarlo; de sus intentos para derrotar en los 
Tribunales lo que no pueden en las urnas. Su 
política no gusta en Vinaròs y su consecuencia 
ha sido la recuperación del voto socialista con 
un empate técnico. ¿Sabrán darse cuenta del 
aviso torero?.

Otro partido que ha oído los...
...timbales y los clarines del primer aviso taurino 
es el BLOC que ha descendido al cuarto puesto de 
entre los partidos de izquierdas, eso suponiendo 
que con las veleidades y variaciones del rumbo 
a consecuencia esta brújula con la que navegan y 
que tiene interferencias magnéticas que le hace 
caer hacia estribor, aún continúe siendo un 
partido de izquierdas. Al parecer los “nois de sucre” 
que “no están” pero que hacen todo lo posible para 
“ser”, no deben gustar mucho a su electorado 
que sin duda prefieren más a las personas que 
toman partido, que se comprometen, que 
empujan hacia adelante, que son coherentes con 
sus principios y que actúan según lo que de ellos 
se espera. Quizás mejor les hubiera ido si en vez 
de tanto ir en los asientos de estribor, se sentaran 
más a menudo en los asientos de babor para los 
que se sacaron el ticket. 
(En los aviones y en los barcos, babor es la parte 
izquierda y estribor la parte derecha)

Una vez la empresa ha resuelto...
...la financiación ya se han reanudado los 
trabajos que permitirán poder utilizar en 
breve los campos de césped artificial que 
serán gestionados por el Patronat d’Esports y 
funcionarán según nuevas normas –que poco 
tendrán que ver con las del actual campo de les 
Capçades– para que en las nuevas instalaciones 
tengan cabida todas las entidades deportivas 
sin distinción ni preferencia. Igualmente, las 
obras del nuevo campo de fútbol a cargo del 
Ayuntamiento continúan sin novedad dentro 
del plazo previsto para su construcción. Como 

el PP tiembla porque sabe que la Ciudad 
Deportiva se acabará, ya no sabe qué hacer 
para torpedearla. Ahora lo intentarán en los 
Tribunales en donde el Gran Inquisidor acudirá 
nuevamente cuando tenga el estudio que ha 
encargado el PPO por supuestas irregularidades 
en la gestión. Es su manera de trabajar por 
su ciudad; y así se comprende el que los 
ciudadanos no les premien en las urnas. Que 
la ampliación del Hospital esté parada, que el 
colegio Manuel Foguet no se termine, que el 
quinto colegio lleve cinco años en barracones, 
que la Escuela Oficial de Idiomas no se haga 
porque la Generalitat aún no haya previsto el 
dinero, o porque cuando lo habrá se la llevará 
a Benicarló, que el segundo centro de salud 
se demore años y años, que la sanidad sea un 
desastre; etc., todo ello al PPO no le importa 
para nada.

La única razón por la que...
...hemos votado a favor del convenio con la 
Conselleria para la promoción del pescado 
fresco de Vinaròs es para que no se pierdan 
los 20.000 € que se supone llegarán desde 
València, pero que no serán de València porque 
estas subvenciones salen del Fondo Europeo de 
la Pesca 2007-2013 que en España se gestiona 
y se distribuye a través de las autonomías. 
A comienzos de año el presidente Camps 
anunció en Santa Pola que la Generalitat 
destinaría 55 M€ en apoyo del sector pesquero, 
presentándola como una actuación propia 
y exclusiva de la Generalitat, callándose que 
este dinero procede en el 90% de Bruselas y de 
Madrid y que los 55 M€ son el trozo del pastel 
que le ha tocado a València en el reparto de 
los fondos europeos pesqueros para España. 
La otra razón por la que nos opusimos al 
convenio es por sus condiciones leoninas. 
Cuando se firme la Generalitat tendrá todos los 
derechos y ninguna obligación. En cambio, el 
Ayuntamiento, pese a que va a pagar la misma 
cantidad que la Generalitat (otros 20.000 € más), 
no tiene ningún derecho reconocido excepto el 
de pagar y callar. Hubiésemos preferido que 
el Ayuntamiento pactase sus condiciones y 
pagase su aportación directamente a la Cofradía 
al margen del convenio de la Generalitat. De 
esta forma nuestra aportación estaría mucho 
más valorada de lo que ahora lo estará.

OPINIÓ 

http://pvi-vinaros.orgPinceladas de VERDE y de NARANJA
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www.pspv-psoe.net/vinaros
C./ Sant Francesc, 18 - 1er  A

Tel. 964 452501

Treballem per Vinaròs

Esta velada amenaza la pronunció J. Bta. Juan, 
portavoz municipal del PP en el último pleno del 
Ayuntamiento, dirigida al alcalde de la ciudad. Nos 
recuerda esta actitud al “primo de Zumosol”, un 
acto de cobardía cuando no se tienen argumentos 
y cuando el PP local votaba en contra de una 
moción que recogía la reivindicación de alumnos y 
profesores y de la ciudadanía en general de Vinaròs 
reclamando el mantenimiento de los grupos en el 
aulario y la creación de la EOI en Vinaròs .
Y es que llegamos a la conclusión de que todo 
estaba “atado y bien atado” después del pleno. 
Rueda de prensa de un director territorial en la sede 
de su partido, el PP, y acompañado de un temeroso 
portavoz municipal J.B. que asentía ante él no 
saber qué decir, sólo faltaba el diputado Castejón, 
desaparecido en este tema como en todo los que 
afectan a Vinaròs.
Ante la nefasta noticia de la supresión de la EOI 
la repulsa ha sido generalizada. Así, la secretaria 
de Educación de la Comissió Executiva Provincial 
del PSPV-PSOE, Montse Ferrer, ha asegurado, tras 
el rechazo de la Conselleria d’Educació de crear 
una Escuela Oficial de Idiomas en Vinaròs, que la 

institución continúa con excusas sin fundamento 
para prolongar la constitución de la EOI en el 
Baix Maestrat, acentuando, de esta manera, el 
abandono de la provincia de Castelló en esta línea 
por parte de la Conselleria, ya que sólo cuenta 
con un centro. Esta vez, los populares se acogen a 
que no se puede crear la EOI sin un edificio propio 
para iniciar el próximo curso. Pero, como afirma 
la responsable socialista, esto no es más que una 
nueva evasiva ya que el próximo año académico 
puede ser simultáneo a la construcción de la sede, 
al impartirse las clases en el aulario de la ciudad, 
como se viene haciendo hasta ahora. En este 
sentido, Ferrer denuncia que el PP no muestra 
ninguna intención ni voluntad, y que solamente se 
limita a dar largas, utilizando además la polémica 
entre Vinaròs y Benicarló para ubicar el nuevo 
centro.
El grupo socialista exige de inmediato a la 
Conselleria d’Educació la creación de dos escuelas 
oficiales de idiomas comarcales para la provincia 
de Castelló; una en el Maestrat y otra en la Plana 
Baixa, y que deje de buscar excusas para retrasar 
la constitución del futuro centro. Las propias cifras 

dejan patente la dejadez de nuestro territorio 
por los centros impulsados por el PP en 14 años; 
4 en Alacant, 2 en València y ninguno en Castelló. 
Además, otro claro ejemplo de anormalidad en 
éste, es que en nuestra provincia, y en los últimos 
14 años, se han creado 8 aularios distribuidos de 
manera discrecional y partidista, según el color 
político de cada ayuntamiento.
El PSPV-PSOE solicita estos dos nuevos centros, 
ya que las extensiones de la EOI no disponen de 
infraestructura adecuadas como laboratorios de 
idiomas, aulas o equipos multimedia, ordenadores 
o sala de autoaprendizaje como en una EOI, y 
tampoco existe un responsable, los profesores 
están totalmente abandonados y los estudiantes 
deben desplazarse hasta la EOI de Castelló para 
cualquier trámite administrativo.
Ésta es la triste realidad a la que nos ha postergado 
la administración educativa. Y para finalizar 
aportamos los dos documentos que muestran el 
engaño que el PP ha hecho a la ciudad de Vinaròs, 
entre los dos apenas los separan 4 semanas ¿Cuál 
ha sido el verdadero motivo de la supresión de la 
EOI en Vinaròs?

(“Ja t’apanyarà Paco Baila”)
Escola Oficial d’Idiomes a Vinaròs 
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A la vista de la confusión que algunos 
colectivos intentan generar en la opinión 
pública, tergiversando la información relativa al 
procedimiento administrativo del Proyecto Castor 
de Almacenamiento Subterráneo de Gas Natural, 
Escal UGS, como promotor de dicho proyecto, 
siguiendo con su política de transparencia y rigor 
informativo, quiere poner de manifiesto que:
1. Escal UGS considera intachable el procedimiento 
administrativo que se está
siguiendo en la tramitación del Proyecto Castor.
2. Dentro de la exhaustiva documentación 
presentada por Escal UGS a la Administración 
pública, figuraban determinados originales en 
inglés, tal y como habitualmente se maneja este 
tipo de información en el ámbito internacional. 
Toda esa documentación la aportó la empresa 
para complementar con mayor detalle aquellos 
aspectos relativos a la instalación industrial y su 
seguridad.
3. De los 144 alegantes que presentaron alegaciones 
durante el plazo de información pública, sólo uno 
de ellos hizo constar su queja por la presencia de 
documentos en inglés.
4. Dado que la Administración consideró que 24 de 
estos documentos podían tener alguna relevancia, 
determinó que debían ser traducidos, por lo que 
Escal UGS se puso a su disposición para realizar la 
traducción al castellano.
5. Ningún partido político catalán presentó 
alegaciones contrarias al Proyecto Castor durante el 
plazo oficial de 30 días en que pudieron hacerlo. 
Por tanto, el nuevo periodo habilitado para que 
los anteriores alegantes formulen alegaciones 
complementarias relacionadas con los documentos 
traducidos, si lo consideran oportuno, no está 
relacionado con las preguntas parlamentarias que 
se presentaron meses después de que finalizara el 
plazo de información pública.
Escal UGS está cumpliendo rigurosa y 
escrupulosamente todos los requerimientos 
que establecen las diferentes Administraciones 
públicas que intervienen en la autorización de 
una infraestructura energética de esta naturaleza. 
Tal y como establece el Consejo de Ministros en la 
Planificación Energética del país, estamos ante un 
proyecto de “Categoría A Urgente”.
Escal UGS denuncia la tergiversación y manipulación 
que algunos colectivos y representantes políticos 
están haciendo del proceso administrativo del 
Proyecto Castor, incluyendo la alteración maliciosa 
de determinados documentos y la deliberada 
ocultación de otros. Entendemos que este tipo de 
actuación, sólo persigue confundir a la opinión 
pública, generar una alarma social absolutamente 
infundada y retrasar la puesta en marcha de una 
infraestructura incuestionable para la seguridad 
del suministro energético de nuestro país.

El conjunt de vinarossencs i vinarossenques que 
des de fa vuit anys realitzem el Mesón de la Tapa 
dintre de les festes patronals de Sant Joan i Sant 
Pere volem expressar a tot el poble de Vinaròs 
els motius pels quals no realitzarem aquest acte, 
i, per contra, sí que el faran una sèrie d’empreses 
de Castelló.
En primer lloc, després d’un canvi en la ubicació 
inicial del Mesón (pati de l’antic col·legi Sant 
Sebastià), la regidora de Festes ens obliga a 
situar-nos a l’espai de l’any passat (l’avinguda de 
l’Atlàntic, darrere de la fira, al passeig de Fora del 
Forat).
Davant aquesta situació, hi ha dos de les sis 
casetes que formem el grup, que desisteixen 
de muntar en l’espai de l’any passat. Aquesta 
reacció ve donada pel resultat negatiu que vam 
tindre amb una important pèrdua de diners.
Sent coneixedora la regidora d’aquests fets, 
segueix imposant l’esmentat espai i ens fa saber 
que les casetes que no vulguen muntar, seran 
substituïdes per d’altres que vindran de Castelló. 
Davant aquestes paraules, decidim fer-nos costat 
i proposar a la regidora que som totes les casetes 
les que ens oposem a muntar el Mesón a l’espai 
de l’any passat. Cal remarcar que aquest espai 
no se l’ha dotat de cap estratègia per fer-lo més 
acollidor i accesible als vinarossencs i visitants.
La resposta de la regidora va ser d’indiferència 
cap a nosaltres, ni un signe de diàleg, falta de 
comprensió i voluntat per arribar a una solució, 
res de res. La nostra perplexitat es constata quan 
després de buscar opcions i de fer un esforç per 
reduir despeses, anem a l’ajuntament a parlar 
amb la regidora de Festes amb l’objectiu de 
proposar-li unes solucions, aquesta ens contesta 
textualment: “que ja no hi ha solució que valga, 
ja que s’ha contractat una empresa de Castelló i 
no hi ha marxa enrere”.
Davant aquesta situació d’impotència i veient la 
falta d’implicació, interés, lideratge i motivació 
cap a la gent que porta endavant un dels actes més 
multitudinaris de les festes patronals, considerem 
que els vinarossencs i les vinarossenques tenen 
el dret de conéixer les circumstàncies que s’han 
produït en aquesta situació.
Sra. Regidora de Festes, ha de saber: que no hi ha 
grans problemes sinó grans solucions.
¿Creu que la solució és buscar de pressa i corrents 
una empresa de fora del poble?
¿Aquesta empresa mantindrà el preu de 2,5 € tal 
com vam acordar aquest any de crisi?
¿Vol dir que a Vinaròs no hauria trobat 
professionals amb ganes de dur a terme aquest 
acte?
Per acabar, mentre nosaltres pensem a veure què 
fem amb tot el menjar comprat i preparat, vosté 
hauria de fer una reflexió de si ha estat a l’altura 
del seu càrrec.
Visquen les festes de Sant Joan i Sant Pere!

Sorpresos per la falta de diàleg

Isabel Tur

L’associació de veïns Migjorn fa unes setmanes 
demanava a través de diversos mitjans de 
comunicació, el posicionament de la PCDTS sobre 
el traçat de l’autovia que unirà Saragossa fins 
al mar, per arribar a Vinaròs. En un principi, no 
s’entén massa el desig per l’opinió de la Plataforma, 
perquè som favorables al corredor del Mediterrani 
com a millor manera de traure tot el gran volum de 
transport de mercaderies des de València i Castelló 
cap a la resta de Europa. En segon lloc, entenem 
que tota carretera o autovia esdevé un nexe d’unió 
entre pobles i comunitats, tot i essent conscients 
que en algun tram el seu traçat puga no agradar 
la gent. En tercer lloc, una nova autovia que arribe 
fins a Vinaròs seria una forma de desenvolupar 
encara més el turisme. Però és en aquest moment 
i pensant en el turisme i en un desenvolupament 
raonable i sostenible del territori, que hem de 
plantejar també la següent pregunta: Senyors de la 
A.V. Migjorn, estan d’acord amb el Projecte Castor 
d’emmagatzematge de gas natural? L’empresa 
està dient que aquesta indústria és “altamente 
contaminante” però pregona que, a canvi, donarà 
molts llocs de treball i així s’acabarà la crisi, però 
tot això no és cert. Sap l’A.V. Migjorn que l’empresa 
promotora d’aquest projecte està donant com a 
xifres estimades de contaminació 26.000.000 de 
quilos de CO2 emesos anualment a l’atmosfera? 
És a dir, una mitjana de 71.233 quilos per dia? O 
dit d’una altra manera: uns 2.968 quilos l’hora. 
Consideren, potser, que els turistes poden vindre 
aquí atrets pels valors naturals i paisatgístics que 
ofereix el corredor del riu Sénia si, a més a més, en la 
planta terrestre es produiran anualment 2.000.000 
de quilos de productes altament contaminats? 
Per dir-ho millor: cada dia es produiran 5.479 
quilos d’aquests productes? O d’una altra manera: 
228 quilos l’hora. Això són dades extretes de 
la documentació presentada per l’empresa, 
assegurant que aquesta indústria no contamina. A 
qui ens hem de creure?, al que diuen els papers o al 
que diu “només de paraula” una empresa que l’únic 
que vol és guanyar diners? Quines són les veritables 
raons i quins productes altaments contaminats hi 
haurà? I ja no parlem del risc i de les conseqüències 
d’un possible vessament d’hidrocarburs al mar, 
que pogués acabar afectant la zona litoral. 
Aconseguiríem tindre més turistes amb platges 
contaminades i amb una atmosfera irrespirable? 
Des de la PCDTS creiem que abans de parlar de 
possibles autovies, és necessari parlar de moltes 
altres coses que també preocupen la ciutadania, 
com el Projecte Castor d’emmagatzematge de 
gas i de totes les afectacions que comporta per al 
territori. Per això, els preguntem: estan a favor o en 
contra del Projecte Castor? A partir d’aquí potser 
podrem començar a parlar sobre què és millor o 
més necessari per al nostre territori.

Carta oberta a l’associació de 
veïns Migjorn de Vinaròs

Plataforma Ciutadana en Defensa de 
les Terres del Sénia

Comunicado de Escal UGS en relación 
con el procedimiento administrativo del 

‘Proyecto Castor’

Escal UGS

Amb motiu de les Festes de Sant Joan 
i Sant Pere, la setmana vinent no es 
publicarà el Setmanari Vinaròs. El pròxim 
número sortirà el dissabte 4 de juliol.

La redacció

Nota de la redacció La imprenta Castell estará cerrada 
del 22 al 26 de junio con motivo de 
las Fiestas de Sant Joan i Sant Pere.

La imprenta Castell
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Tolerancia, solidaridad… un dilema actual

Claudia Vorspel

Hi ha actes en el programa de festes de Vinaròs 
que transcendeixen l’estàndard, que són actes 
amb personalitat pròpia. No és una qüestió de 
xovinisme. Són actes que fins i tot el mateix 
entorn fa que tinguen una resposta dels veïns 
assegurada. Això passava, per exemple, amb la 
parada obligada que era fins l’any pasat el Mesón 
de la Tapa. Ubicat en una zona pròxima al poble, 
bé a la plaça del mercat, o al que era el pati del 
grup de Baix; una de les claus del seu indubtable 
èxit era que et venia de pas anar a prendre alguna 
cosa. Una altra de les claus per entendre un acte 
que ja portava prop de nou anys a la programació 
era que et trobaves com en totes les festes, gent 
del poble, davant i darrere de la barra, perquè la 
gent porta gent. Les obres al passeig en el seu 
moment van ser l’excusa per traslladar-lo a Fora 
del Forat, una decisió temporal que aquest any 
s’ha decidit fer definitiva, quan fa molt poques 
dates es va fer una Feria de Abril al costat del 
grup de baix.
Esquerra Vinaròs no entén els motius que han 
portat, en primer lloc, a reincidir en una ubicació 
capriciosa, on un s’ha de desplaçar expressament, 
com és Fora del Forat; en segon lloc, seria 
bo explicar aquesta mena de privatització 
gastronòmica, que ha portat a contractar una 
empresa de Castelló, deixant de banda les 
persones de Vinaròs que fins ara ho havien 
organitzat, amb comandes ja fetes i pagades, 
amb un personal ja emparaulat per a treballar, i 
amb les conseqüències que té per als proveïdors, 
tots del poble. La forma en què s’han produït 
certes decisions, entenem que precipitades, i 
reunions amb la Regidoria de Festes, obliguen 
que, per part d’aquesta, es donen explicacions 
a tots i a totes.

Aprofitant l’avinentesa que avui es presenta 
aquest Pla d’Accessibilitat a l’Estació de Vinaròs, i 
comptant amb la presència dels senyors delegat 
i sotsdelegat del Govern, volem fer aquesta 
declaració:

1. Reiterem la petició de l’increment de trens de 
rodalies per a tota la comarca.

2. Cal una plantejament seriós per tal d’aconseguir-
ho deixant les declaracions d’intencions, cal posar 
damunt la taula els condicionants de cadascú per 
fer-ho realitat.

3. Recordem que vam presentar a l’Ajuntament de 
Vinaròs, i va ser aprovada per majoria, una moció 
per tal que la rendibilitat no siga excusa per tal de 
gaudir d’aquest servei. Ens considerem marginats 
per la Diputació i la Generalitat Valenciana, ja que 
si financen els passatgers de l’aeroport de Castelló, 
abans haurien de finançar una necessitat pública 
com és aquesta..

4. Si tal com sembla, les administracions no es 
posen d’acord a l’hora d’amollar la pela, invoquem 
l’esperit de la “A-68”, perquè amb la força de 
tota la societat amb l’encapçalament de tots els 
ajuntaments de la comarca, facen realitat la pressió 
corresponent perquè els trens de rodalies siguen a 
la fi una realitat.

“Ens mantindrem per sempre més 
fidels al servei d’aquest poble”

Associació de veïns Migjorn

4ª dècada lluitant per Vinaròs 

Hace ya 45 años que mi familia tiene casa en Vinaròs. 
Concretamente en la última calle de la Zona Barbi-
guera con entradas desde la calle P y desde el Barran-
co Triador. No hace falta mencionar la cantidad de 
cambios que han vivido desde 1964 tanto en la Zona 
turística Norte -que entonces se conocía como Colo-
nia Balada- como en el núcleo urbano. La inmensa 
mayoría de esos cambios consistía en mejorías que 
fueron aceptados con agrado. Los cambios negativos 
– sobre todo referente a la proliferación de bloques 
de apartamentos en la zona- se tomaron con resigna-
ción y se buscaba el lado bueno dentro de lo malo.
Ahora, y después de tantas y tantas vivencias, cam-
bios y pérdidas ha llegado el momento que mi primo 
se plantea por primera vez en serio poner a la venta 
sus casas. Se ve completa y totalmente desprotegido 
frente a una invasión que está sufriendo “su” barrio. Él 
es una persona que toda la vida ha estado involucra-
do en obras sociales y de ayuda a los necesitados y ha 
sido siempre un ejemplo de solidaridad y tolerancia.  
Hace unos meses  los apartamentos y el chalet de la 
finca número 2 de la calle P, esquina con la carrete-
ra Costa Norte y Barranco Triador (propietario actual 
INMOSAL),  fueron ocupados ilegalmente por unas 
familias búlgaras. A veces hay veinte, a veces treinta, 
han contado una vez hasta 16 críos. Tendieron un ca-
ble tomando la luz directamente desde la línea prin-
cipal y otro cable enganchándolo a los apartamentos 
que construyó y abandonó AUGIMAR. En resumen: 
viven en una parcela grande con mucho espacio, tres 
apartamentos y un amplio chalet, gozan de electrici-
dad gratis, no tienen que pagar ni IBIU ni Impuesto 
sobre el Patrimonio. Los gritos y las peleas entre ellos 
son constantes y contínuas, la Guardia Civil pasa cada 
dos por tres…pero no se les puede hacer nada. 
Yo me pregunto qué pasaría si dejara de pagar la luz y 
me conectara simplemente a la línea sin más o llevara 
los niños y la colada a la fuente de agua potable…Mi 
primo sólo se pregunta si su casa está segura cuando 
se vaya a Alemania o si se encuentra con nuevos ha-
bitantes cuando vuelva. 

L’essència de la tapa

Esquerra-Vinaròs
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Campanya per millorar les platges i cales 
de Vinaròs, que van rebre la certificació de 
qualitat ISO 14001

Renovació de la gespa del camp de 
futbol del Cervol

Renovació de dotacions urbanístiques 
al carrer dels Socors i  implantació de 
contenidors soterrats

Neteja de rius i barrancs per evitar 
inundacions

Obertura del PAI de Fora del Forat, amb 
més de 10.000 m2 de zona verda

Adquisició d’aparells Mobiletel per a 
l’assistència a persones majors

Millora de tota l’avinguda del Cervol Vinaròs va ser seu del Campionat 
d’Espanya de triatló

de treball per Vinaròs 

2007

De maig de 2007 a maig de 2009

n arribar a l’equador de la legislatura cal, en primer lloc, agrair molt 
especialment el suport dels regidors i les regidores de l’Equip de 
Govern amb els quals configurem el govern progressista de la 
ciutat. Amb els companys del PVI, ens uneix un llarg recorregut que 

hem fet plegats. Agraeixo molt sincerament el seu suport, que referma un 
cop més el seu compromís responsable per seguir transformant la ciutat 
de Vinaròs sota la premissa dels valors del progrés i que segueixen sent la 
llibertat, la igualtat i la justícia social. Amb ells hem forjat un govern sòlid, 
cohesionat i a la vegada ambiciós, ferm i il·lusionat.
Als meus companys del grup socialista, un cop més, moltes gràcies. Veig en 
vosaltres el compromís municipalista del nostre partit, que es va construir 
amb bases molt diverses però que de seguida va fer de la política local un 
dels signes d’identitat.
A l’oposició, en particular al PP que des del primer dia de la investidura ja 
van mostrar el “seu talante”, li demanem una vegada més i per damunt de 
totes les legítimes diferències –que hi són ben evidents– aconseguir que 
en els moments i els temes clau per a la ciutat sapiguem fer prevaldre més 
els mínims comuns denominadors, l’interés general, que els interessos 
partidistes.
Ara, avui, l’envergadura i complexitat dels reptes que tenim fan del tot 
imprescindible la idea que cal combinar una doble escala: el que passa 
amb els grans projectes de transformació i d’infraestructura de la ciutat 
(la façana marítima de Vinaròs, la ciutat esportiva, el parc industrial, etc,) 
amb la seua rèplica; en l’àmbit més proper, a molts dels carrers de la ciutat, 
que veuen com les seues infraestructures s’actualitzen i milloren.
A més a més, afrontem un nou repte respecte al posicionament global 
de la ciutat, però sobretot en la necessitat d’abordar un escenari de futur 
a mig termini. Vinaròs afronta el gran salt de ciutat de serveis, a ciutat 
també industrial, sense oblidar el seu passat agrícola i d’explotació dels 
recursos marítims, en el nou context de la globalització.
Davant dels reptes d’aquesta etapa s’actualitza el model i es fa una aposta 
estratègica per la societat del coneixement. En bona part gràcies a la 
mirada ambiciosa d’aquest moment, en els propers anys Vinaròs estarà 
més preparada per afrontar amb garanties el nou desenvolupament 
econòmic que ara es comença a dibuixar.
Aquest plantejament ha fet que en els últims anys combinem l’estratègia a 
llarg termini amb una feina molt intensa sobre l’espai urbà. I fruit d’aquesta 
feina avui tenim una important xarxa d’equipaments de proximitat en tota 
la ciutat. D’altra banda, s’han fet les passes adequades per intensificar la 
inversió sobre l’espai públic amb intervencions estructurals.
Sens dubte, la identificació i l’anàlisi de quins han sigut els nous reptes 
successius i quines les noves prioritats, encadenant estratègies polítiques 
molt clares i reconegudes pels ciutadans, està sent clau per a l’èxit de la 
transformació de la ciutat i és una de les peces fonamentals del nostre 
model de fer ciutat.
Els pròxims dos anys són decisius per a Vinaròs i l’equip de govern (PSPV-
PSOE i PVI ) es troba amb tota la força que la ciutadania li dóna per a tirar 
endavant el projecte i esperem que sense entrebancs.

anys

Jordi Romeu Llorach, alcalde de Vinaròs
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¡Felices 
Fiestas!
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S’inicia la instal·lació de gas natural

Inauguració del carrer d’Alcanyís i inici dels 
tràmits per a l’agermanament amb aquest 
municipi

Comencen les obres de la segona fase del 
passeig marítim

El restaurant Mirador de Ullia de Sant Sebastià 
guanya la cinquena edició del Concurs 
Nacional de Cuina aplicada al llagostí

El Ministeri de Medi Ambient anuncia que 
invertirà 6 milions d’euros en la millora del 
litoral vinarossenc

Es constitueix la Fundació Marc Volsanyes 
entre la parròquia de l’Arxiprestal, la Fundació 
Caixa Vinaròs i l’Ajuntament per finançar 
restauracions a l’arxiprestal

L’Oficina de Turisme es trasllada a la plaça 
de Jovellar

2008

L’ascensor adaptat de l’ajuntament de Vinaròs 
entra en funcionament i a disposició dels usuaris

Impuls per construir 500 nous habitatges de 
protecció oficial amb la firma d’un conveni entre 
l’IVVSA i l’Ajuntament al sector de Joan XXIII

Vinaròs rep el distintiu de municipi turístic 
familiar durant la seua participació a la Feria 
Internacional de Turismo de la C. Valenciana

Nova imatge corporativa S’inicia l’últim tram de construcció de la 
vorera del riu Cervol, a la zona dels Boverals, i 
es dota de clavegueram i aigua potable

S’aprova l’estudi de viabilitat de la residència 
de la tercera edat. Se’n tripliquen les places, 
que passen a 150

Foment adjudica el tram de Benicarló-
Vinaròs de la N-340 per 50 milions

S’aprova el Pla Acústic Millores en la senyalització del centre de la ciutat

Vinaròs celebra la IV Trobada Europea 
d’Escultors d’Arena

Millores al paviment de l’accés a l’hospital 

L’Ajuntament i l’IVVSA enceten una línia de 
col·laboració per traure a concurs 300 nous VPO

Consens per al port

Concurs de literatura digital El J.J. Cinema va tornar a obrir les portes per 
Santa Caterina

S’adequa un nou pàrquing provisional al 
camí Fondo

Es millora el sistema informàtic de 
l’ajuntament
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Impuls al Casal Jove S’amplia i millora una zona de jocs infantils 
als Boverals

S’inaugura la nova oficina AMICS per a 
la mediació i convivència social

Inauguració del pàrquing soterrat del 
passeig marítim

La plaça de Sant Valent, totalment remodelada, 
s’inaugura amb les festes de Nadal

Finalitza la construcció de l’skatepark 
vora el Cervol Es posa en marxa l’Aula de Teatre L’Ajuntament i el Ministeri d’Indústria signen 

el conveni per al polígon industrial de sòl 
públic a les Soterranyes 

Vinaròs referma les relacions amb Río Cuarto. 
Les reunions es concreten en acords en 
l’àmbit cultural i comercial

Promoció de la ciutat a Fitur

Millores en la web de l’Ajuntament Foment licita les obres de la variant de la 
N-340 en el tram Peníscola-Vinaròs

Es comencen a preparar els actes del 
quart centenari de la relíquia

Castor inicia tràmits administratius

Introducció de nous contenidors accessibles La ciutat estrena una de les avingudes 
més àmplies: Febrer de la Torre

S’inaugura el subministrament de gas 
natural. La companyia inverteix 2,5 M€

Vinaròs, Morella i Alcanyís demanen que la 
N-232 siga la sortida d’Aragó al mar amb la 
firma del Manifest de Morella

L’Ajuntament finalitza les obres de millora 
de la zona del Cervol amb una inversió de 
550.000 euros

Primera nit en vetlla i de cultura

El ple aprova l’estudi de viabilitat de la 
residència de la tercera edat

S’inaugura la depuradora
Vinaròs engega per primera vegada un servei 
de biblioteca a la platja

Es remodela el camí del Carreró

de treball per Vinaròs 
anys
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El projecte Microcostes, de la costa sud, 
queda finalista al Premi Europeu de l’Espai 
Públic Urbà 2008

El consell de ministres aprova el Projecte Castor
S’instal·la el mobiliari urbà de la primera 
fase del passeig

Vinaròs i Alcanyís s’agermanen i impulsen 
la redacció d’un document per demanar la 
conversió en autovia de la N-232 

Formigonat del pàrquing soterrat 
del passeig marítim

S’aprova el Pla Especial de Reserva de Sòl per 
al polígon industrial de les Soterranyes

Després de destinar-hi una partida 
econòmica, es restaura els gegants 
Tio Gori i Tia Caballera S’asfalta l’avinguda de la Llibertat

La restauració de l’antiga capella de Sant Pere 
completa l’adequació de l’absis de l’arxiprestal

Es presenta el projecte de la piscina municipal
El Govern autoritza les obres de la tercera i 
quarta fase del passeig per un import de 14 M€

S’obrin dos nous tallafocs per lluitar contra 
els incendis a la serra de l’ermita

L’Ajuntament escomet les obres de 
canalització d’un tram de la partida dels 
Boverals per evitar-hi inundacions

Surt a informació pública l’ampliació i 
reordenació de la N-238

PAMER i la Brigada Verda netegen els 
barrancs i els camins 

El Ministeri d’Indústria aprova la subvenció 
per al Centre del Coneixement

S’adequen més pàrquings al voltant del 
centre de la ciutat

S’adequa una gran pista per a ús esportiu i 
d’oci al PAI de Fora del Forat

Vinaròs rep la bandera Qualitur per a les 
seues platges i cales

S’aprova la cessió de terrenys per al segon 
centre de salut al PAI de Mercadona

L’Ajuntament i el Ministeri de l’Interior firmen 
la cessió de terrenys per a la nova comissaria

S’aprova el canvi d’ús dels terrenys per al 
cinqué CEIP. La parcel·la s’ubica a l’actual 
camp de les Capçades

L’Ajuntament i Escal UGS firmen el conveni 
per al Projecte Castor. La nova ubicació de la 
planta terrestre se situa a 8,3 km de la costa

Vinaròs mostra la seua gastronomia a Andorra. 
Restaurants andorrans i vinarossencs realitzen 
un intercanvi gastronòmic
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El ple aprova posar a disposició de la 
conselleria una zona del PAI de Mercadona 
per a la construcció de l’estació d’autobusos

L’Ajuntament instal·la contenidors de 
recollida selectiva de piles

El conveni de camins entre la Mancomunitat 
de la Taula del Sénia, el Ministeri de Medi 
Ambient i Medi Rural aporta a Vinaròs 
299.000 euros 

El cementeri municipal estrena un sistema 
de reg abastit amb pou propi. S’equipa la 
sala d’autòpsies

Noves instal·lacions per al Patronat de Turisme 
i els partits amb representació municipal

2009

Vinaròs presenta a FITUR les audioguies de 
turisme familiar i obté la Q de Qualitat

Amb el Plan Zapatero, 4,7 milions d’euros 
per escometre inversions com la reforma del 
mercat i la del Pirulí

Es disposa del projecte de la segona fase 
d’adequació del passeig de Ribera, a la costa 
sud. El finança el Ministeri de Medi Ambient 
per 3,5 milions d’euros

Pla d’accessibilitat i adaptació de 
l’ordenança de pàrquings 

S’instal·la una nova i atractiva 
senyalització comercial 

Nova guia gastronòmica de la ciutat Vinaròs inaugura el parc sènior al PAI de Foret

Es presenta el projecte bàsic de l’auditori S’inaugura el Punt de Trobada Familiar a 
l’ermita de Sant Gregori S’implanta una xarxa Wi-Fi per a la Biblioteca 

Municipal, el centre de la ciutat i les zones 
turístiques nord i sud

L’arxiu municipal es trasllada davant la 
imminència de les obres del Pirulí

L’Ajuntament finalitza les obres 
d’embelliment de la costa sud Neteja de la desembocadura del Cervol Inauguració del Mercat provisional

El Ministeri trau a licitació les obres de la 
tercera i quarta fase del passeig marítim

L’avinguda de Tarragona recorda amb una 
mota la tradició agrícola de Vinaròs

L’Ajuntament aprova els projectes que 
s’inclouran en el Pla Camps

Ajuntament i Unipublic firmen el conveni de 
l’arribada de La Vuelta Ciclista a Espanya a Vinaròs 

Adquisició de vehicles de la policia local i 
millora de dotacions materials per al cos

de treball per Vinaròs 
anys
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El portaveu d’Educació del Grup Parlamentari 
Socialista a les Corts Valencianes, Adolf Sanmartín, 
ha acusat el conseller d’Educació, Alejandro Font 
de Mora, i el director general de Centres, Francisco 
Baila, “per discriminar la província de Castelló 

respecte a les de València i Alacant a l’hora de 
crear escoles oficials d’idiomes (EOI)”. Sanmartín 
també va apuntar que era “insultant i ignominiós” 
que Baila “es comprometa per escrit que l’EOI 
anirà a Vinaròs mentre el conseller d’Educació i 
el president de la Generalitat diuen que també 
Benicarló podria albergar-ne una”.
El portaveu socialista va criticar que, de les sis EOI 
creades en els darrers 14 anys, cap d’elles haja 
estat a la província de Castelló, destacant que 
“especialment a tota aquesta zona nord, tant Baila 
com el president de la Diputació es dediquen 
únicament a crear falses promeses i a posar 
discòrdia entre municipis veïns”. En aquest sentit, 
va indicar que “resulta vergonyós que es parle 
d’EOI com si d’un canvi de cromos es tractés”, 
recordant que Fabra va advertir que el municipi 
que tinga EOI no tindrà auditori. 

Sanmartín va qualificar de “mala fe i absència 
total de tarannà moral” el paper que hi ha jugat el 
director general de Centres, Francisco Baila, atés 
que “primer va comunicar per escrit que l’EOI es 
faria a Vinaròs, al maig l’Ajuntament en ple aprova 
una modificació pressupostària per fer front a la 
remodelació i el lloguer del local i una setmana 
després se’ls comunica que ja s’havia arribat 
tard”.
Per concloure, Sanmartín considera que cal 
planificar i racionalitzar la creació d’EOI i els 
aularis depenents “fora dels capricis i pressions 
del polític de torn” i va demanar la concreció 
d’un mapa escolar basat en criteris de distribució 
racional com la distància entre EOI, la població 
i evolució d’aquesta, la demanda real o la 
proximitat als centres universitaris, industrials, 
logístics i turístics.

El PSPV acusa Baila d’haver actuat “amb mala fe” en el tema de l’EOI
Sanmartín creu que la Conselleria d’Educació discrimina la província de Castelló en la creació de seus per a idiomes

El director general de Centres Docents, Francisco 
Baila, ha acusat l’Equip de Govern de la pèrdua de 
la seu de l’Escola Oficial d’Idiomes (EOI) per al curs 
2009-2010. Segons Baila, l’Equip de Govern “no ha 
mostrat interés” a acollir la seu perquè durant 11 
mesos no ha fet els tràmits oportuns per llogar i 
adequar el local a temps. 
El director general de Centres, que va comparéixer 
a la seu del PP de Vinaròs al costat del portaveu 
Juan Bautista Juan, va llegir un document de l’arxiu 
de la Direcció General de Centres, explicant que al 
juliol de 2008 l’Ajuntament va enviar “els plànols 
d’un local que no era de la seua propietat ni estava 
tampoc en règim de lloguer”. Després d’analitzar 
aquesta proposta i fer algunes modificacions, el 
23 de juliol de 2008 “la Conselleria comunica a 
l’Ajuntament de Vinaròs que ja es poden iniciar 
les obres perquè estiguen enllestides per al curs 
següent”. Passats 9 mesos des que, segons Baila, 
s’haurien hagut d’iniciar aquestes obres, “a l’abril 
de 2009 s’insta l’Ajuntament que envie l’informe 
tècnic on conste que s’han executat les obres 

previstes per a la seu provisional de l’EOI o que, si 
no estan acabades, manifesten el seu compromís 
de concloure-les en un termini màxim de tres 
mesos”. Baila va indicar que van ser el portaveu 
popular, Juan Bautista Juan, i el del BLOC, Domènec 
Fontanet, qui van sol·licitar una reunió a València 
per interessar-se pel tema. “Jo vaig trucar a Romeu 
i em va dir que no podia anar-hi”, va assegurar “i 
lògicament com a vinarossenc estic indignat”. 
Al maig de 2009, va continuar el responsable 
educatiu, “encara no es disposava ni del crèdit 
suficient per llogar el local i, per tant, no s’havien 
iniciat les obres”. Tot això, segons el director 
general de Centres, “fa físicament impossible que 
el local estiga disponible a temps, per la qual cosa 
la Conselleria va decidir suspendre la creació de 
l’EOI per al proper curs”. 
Baila va assegurar que a hores d’ara “no hi ha temps 
factible” per desenvolupar l’EOI per al proper curs 
perquè “encara que les obres estiguessen acabades, 
caldria saber el nombre d’alumnes de cada 
especialitat i s’hauria de contractar el professorat, 

i després de tindre un any de temps, no es pot fer 
en dos mesos”. 
Respecte a la possibilitat que siga ara Benicarló qui 
aculla la seu, Baila va indicar que no ha rebut cap 
petició directa perquè això siga així, però apuntava 
que “si el consistori benicarlando està gestionant 
amb instàncies superiors i ho aconsegueixen, 
hauré d’obeir, perquè jo em dec a tota la Comunitat 
Valenciana i no només a Vinaròs”.

Baila assegura que la pèrdua de l’EOI s’ha degut al desinterés de l’Equip de Govern 
X.Flores
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L’Equip de Govern de l’Ajuntament de Vinaròs 
considera que el fet que no s’haja concedit l’EOI a 
Vinaròs ha estat per un “muntatge polític”. L’alcalde, 
Jordi Romeu, creu que ha sigut “una estafa al poble 
de Vinaròs”, mentre el regidor d’Urbanisme, Javier 
Balada, ha demanat la dimissió del director general 
de Centres, Francisco Baila. Els socis de govern van 
mostrar un document de la Conselleria d’Educació 
amb data 17 d’abril, signat pel director general 
de Centres, en el qual s’indicava que es disposava 
de tres mesos –fins al juliol– per adequar la seu 
provisional. 
“No s’entén que amb data 21 de maig, tot just un 
mes després, el mateix Baila digués que per les 
dates en què ens trobem s’ha de suspendre la 
creació de l’EOI”, va indicar l’alcalde, per a qui es 
tracta “d’una presa de pèl total i absoluta al poble 
de Vinaròs”. Romeu també va assegurar que “el 
mateix director general sabia que adequar els 
locals era una qüestió de dos mesos i, que, si quan 
va enviar l’escrit estàvem a l’abril, al juliol l’obra 
estaria finalitzada”. 
L’alcalde va destacar la predisposició de l’Equip 
de Govern per acollir la seu de l’EOI, informant 
que fins i tot el consistori, al juny de 2008, havia 
oferit els locals de l’antiga biblioteca per acollir-la, 
mentre que, va assegurar, “el portaveu del PP, Juan 
Bautista Juan, ja va manifestar seriosos dubtes en 

la junta de portaveus del 16 de juny de 2008 que 
l’escola vingués a Vinaròs”.
“Ens llançàvem en una aposta econòmica 
important en una cosa que no estava publicada 
al DOGV, però teníem una fe cega i pensàvem que 
el director general de Centres ho tenia clar”, va 
apuntar. 
L’alcalde va concloure que l’Equip de Govern “no 
baixarà la guàrdia” i tornarà a realitzar la petició, 
“possiblement via moció” perquè per part de 
l’autoritat competent es marquen els terminis 
per escrit, “però no tornarem a cometre l’error de 
confiar en la paraula i en la bona voluntat”. 
De la seua banda, el primer tinent d’alcalde i 
regidor d’Urbanisme, Javier Balada, va demanar la 
dimissió de Francisco Baila com a director general 
de Centres. Per a Balada, Baila “es va comprometre 
amb el seu poble” a portar aquesta infraestructura 
però les gestions del diputat benicarlando Jaime 
Mundo amb el president de la Generalitat i el 
conseller van canviar el rumb de les negociacions 
“i va ser quan el director general de Centres va 
haver de fer marxa enrere i intentar sortir-se’n amb 
aquest escrit suspenent l’EOI i justificant-se que ja 
no hi havia temps”. 
El regidor d’Urbanisme va concloure indicant que 
“si Baila no aconsegueix la seua promesa de portar 
l’EOI a Vinaròs, el que ha de fer és dimitir”.

Romeu considera “una estafa al poble de Vinaròs” que no s’haja concedit l’EOI
Un document de la conselleria fixava per al juliol la disponibilitat de la seu 
Balada demana la dimissió del director general de Centres, Francisco Baila

X.Flores
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El delegat del Govern a la Comunitat Valenciana, 
Ricardo Peralta, va instar, dijous 11 de juny, la 
Generalitat Valenciana a signar un conveni amb 
Renfe per poder incrementar els serveis de 
trens al nord de la província. Peralta va visitar 
les recentment finalitzades obres d’accessibilitat 
de les estacions de tren de Vinaròs i Benicarló. El 
delegat del Govern va visitar les dos estacions 
de tren, acompanyat per l’alcalde, Jordi Romeu; 
el subdelegat del Govern a Castelló, Antonio 
Lorenzo, i el gerent de les estacions d’Adif, José 
Luis Soria. Durant la visita, dos membres de 
l’Associació de Veïns Migjorn demanaven en una 
pancarta l’increment del servei de trens de rodalia 
i que l’autovia d’Aragó surta al mar per Vinaròs. 
Sobre l’increment de trens, el delegat va demanar 
que la Generalitat Valenciana col·labore signant 
un conveni amb Renfe. “Demanar és molt fàcil 
però cal col·laborar, per la qual cosa la Generalitat 
Valenciana o la mateixa Diputació han d’unir 
esforços per signar un conveni que permeta 
millorar els serveis, en quantitat, qualitat i preus, i 
aquest esforç no pot recaure exclusivament sobre 
Renfe”, va indicar. 

Accessibilitat
Respecte a l’accessibilitat de les estacions, 
Peralta va destacar que l’obra ha requerit 
instal·lar ascensors panoràmics, remodelar els 
passos inferiors i ampliar les andanes. La inversió 
global realitzada ascendeix a 1.501.573 euros, 
dels quals 756.895 euros corresponen a l’estació 
de Benicarló i 744.678 euros a la de Vinaròs. Amb 
aquesta obra, segons Peralta, s’assegura l’ús de 
les estacions per a tots els ciutadans. El col·lectiu 
COCEMFE, representat per Manolo Celma, va 

destacar que les persones amb mobilitat reduïda 
es veuen amb el problema que els ascensors es 
tanquen a la nit, per aquest motiu va demanar 
que s’ajusten els horaris dels trens. Celma també 
va criticar que alguns trens tenen escales en les 
portes d’entrada, la qual cosa impedeix accedir-
hi a les persones amb mobilitat reduïda que es 
mouen en cadires de rodes elèctriques. Celma 
també va mostrar la seua esperança que es 
complisquen les promeses del Govern central i 
tots els transports públics estiguen adaptats en 
l’any 2014. 

Comissaria
El delegat del Govern central també va assegurar 
que, en un curt termini de temps, Vinaròs podria 
comptar amb una comissaria de policia nacional 
amb funcions administratives. “S’està treballant, 
per part de la Direcció General de Policia, per 
millorar els serveis en la província de Castelló”, 
va comentar. Tant els passaports com els DNI es 
tramitarien en aquesta oficina de Vinaròs. Peralta 

també va incidir que la prefectura superior de 
Policia de la Comunitat Valenciana, “acaba de 
portar a terme una remodelació en l’àmbit de la 
província de València i el seu següent objectiu és 
Castelló, on ja treballa per millorar els serveis, en 
concret aquí a Vinaròs”. 

Parc eòlic
D’altra banda, Peralta va indicar, sobre la possible 
instal·lació d’un parc eòlic marí enfront de les 
costes del Baix Maestrat, que “no cal tindre cap 
inquietud”, afegint que “no em consta que estiga 
previst instal·lar els aerogeneradors, però allà 
on funcionen no organitzen aquests estralls 
tan tremends que alguns, quan no governen, 
denuncien i, quan governen, es converteix en una 
gran innovació i una millora per a la societat”. 

El subdelegat del Govern demana a la Generalitat que signe un conveni amb Adif 
per incrementar els trens de rodalia

Visita a les obres d’accessibilitat de les estacions

Vinaròs tindrà comissaria administrativa

El área de Comercio e Industria continúa con su 
política de incentivar el sector comercial de la 
ciudad, en esta ocasión con la creación de un 
portal de Internet dedicado al comercio local en 
todo su ámbito de actuación. El Ayuntamiento de 
Vinaròs pertenece a la red Agencia de Información 
Comercial de la Conselleria, a través de la cual se 
ha creado el portal. Se trata de una página web 
dirigida a los comerciantes de la localidad y a los 
potenciales clientes con información acerca de 
todos los datos de interés y recursos que ofrece 
este significativo sector de la localidad. El edil 

de Comercio, Vicent Andreu Albiol, informaba 
del abanico de posibilidades que ofrece el 
portal, ya que incluye datos generales de toda 
la Comunidad Valenciana, y también dirige y 
asesora a los comerciantes para que puedan 
acceder a subvenciones, así como información 
sobre funcionamiento, gestión y normativas 
comerciales que se actualizarán a medida que la 
información varíe, “queremos que el comerciante 
esté al día de estas variaciones para que pueda 
aprovecharlas en su beneficio”, algo que se prevé 
que estimule la actividad comercial de la ciudad, 
“que siempre ha sido un centro importante 
entre el sur de Tarragona y el norte de Castelló”, 
manifestaba Albiol, apuntando que en el portal 
podía encontrase también toda la información 
que ofrece el área de Comercio del Ayuntamiento 
de Vinaròs, que contiene un enlace con este 
portal. 
Albiol dedicaba especial atención a una sección 
del portal dedicado al emprendedor, a la persona 

interesada en iniciar un negocio, ya que en este 
portal podrá encontrar y acceder a todo tipo de 
información al respecto.
Durante la presentación del portal se realizaba 
una demostración práctica sobre las diferentes 
opciones de navegación por el portal concretando 
en su información específica, como la política 
urbanística que sigue el Ayuntamiento respecto a 
la peatonalización de la zona comercial. 

El mercado provisional 
ya cuenta con señalización 
Por otro lado, Albiol informaba de que el mercado 
provisional situado en la calle San Pascual ya cuenta 
con una señalización que indica su emplazamiento. 
Las señales se instalarán en la plaza Tres Reyes, 
en la calle San Pascual, en el paseo marítimo en 
la rotonda ubicada en el paseo Jaime I y en las 
proximidades del edificio del mercado municipal 
actualmente en periodo de reforma, además de en 
la plaza Jovellar. 

Comercio crea el portal del comerciante 
Cuenta con una sección dedicada a la persona interesada en iniciar un negocio en el que el emprendedor podrá encontrar y acceder 
a todo tipo de información al respecto
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El subdelegado del Gobierno en Castelló, Antonio 
Lorenzo, visitó el lunes la oficina de información 
que sobre el Proyecto Castor ha instalado Escal 
UGS en el puerto de Vinaròs, en donde ha podido 
conocer el estado actual en el que se encuentra 
el proyecto de mano del presidente de Escal UGS, 
Recaredo del Potro. Lorenzo ha definido la planta 
como una garantía de futuro para la comarca y 
ha asegurado que dispondrá de “las máximas 
garantías de seguridad”.
Lorenzo destacó que el Proyecto Castor “lleva 
aparejada una inversión de más de 1.300 millones 
de euros, una inversión muy potente que es una 
apuesta decisiva por el futuro de la comarca, una 
apuesta de futuro por el trabajo y el empleo en el 
Baix Maestrat, así como una apuesta de bienestar y 
de seguridad para los ciudadanos”.
El subdelegado ha manifestado que Castor es 
un proyecto “fundamental y estratégico para 
el Gobierno de España”, y por ello “está muy 

interesado en que salga adelante y en que se 
cumplan los plazos previstos”. Respecto a los 
trámites y la seguridad, Lorenzo indicó que “todas 
las administraciones estamos trabajando con 
intensidad, junto con la empresa, para que se 
sigan todos los trámites precisos para garantizar 
la total seguridad de los ciudadanos, y quiero que 
la ciudadanía sepa que se van a extremar todas 
las medidas de seguridad”. Lorenzo ha dicho que 
“tenemos el convencimiento de que un proyecto 
vital para nuestro país y para la comarca del Baix 
Maestrat debe llevar aparejada la máxima garantía 
de seguridad y de bienestar para la ciudadanía. Y 
ése, es el compromiso de la empresa impulsora del 
proyecto y de las administraciones”.
Por su parte, el presidente de Escal UGS, Recaredo 
del Potro, informó de que el proyecto “marcha con 
los plazos previstos”, y que el proceso “es totalmente 
transparente”. Del Potro también indicó que este 
proyecto “es clave y estratégico para España tanto 

con escasez de gas como cuando hay exceso 
de gas”. El presidente de Escal recordó que en el 
mundo hay 600 almacenes de gas como Castor.

El subdelegado del Gobierno asegura que ‘Castor’ dispondrá de “las máximas garantías de seguridad”
X.Flores

El mite de sant Sebastià ha estat reinventat a la Xina, 
i interpretat per actors xinesos, en Sebastian Beijing, 
un curt rodat pel director i artista Ramon Roig. L’obra, 
protagonitzada per Christopher Lam en el paper 
de Sebastián, està patrocinada per l’Ajuntament de 
Vinaròs com una de les apostes més atrevides per a 
celebrar el quart centenari de l’arribada de la relíquia. 
El curt es mostrarà a la capella de Santa Victòria, 
l’antic museu de la ciutat, i servirà de fil conductor de 
les peces que allí s’hi instal·laran. La inauguració està 
prevista per al mes de setembre. Roig ha explicat 

que “es tracta d’una mirada contemporània cap al 
mite de sant Sebastià, encarnat en un personatge 
oriental que viu a Pequín, lloc on es desenvolupa 
l’acció”. El protagonista pateix una metamorfosi 
“paral·lela a la transformació del seu entorn”, la 
d’una societat xinesa que s’occidentalitza i perd 
les seues arrels orientals. Igual que el sant nascut 
a Narbona (França) en el segle iii, que era soldat de 
l’imperi Romà, el Sebastià xinés se sent mercenari 
d’un sistema tirànic, en treballar en una empresa de 
finances, va explicar l’autor. 

Ramon Roig reinventa en un curt el mite de sant Sebastià

¿Conoces los objetivos del Milenio?
Cruz Roja te los acerca el 

20 de junio
En el año 2000, 189 jefes de Estado 
y gobierno aprobaron 8 objetivos 
de Desarrollo del Milenio para 
acabar con la pobreza mundial. 
El compromiso de cumplimiento 
termina el año 2015 y todavía queda 
un largo camino que recorrer. 
El día 20 de junio Cruz Roja sale 
a la calle para pedir colaboración 
ciudadana e informar de las acciones 
que realiza. Entre ellas, habrá una 
exposición que explicará cada 
objetivo y las actividades que se 
están realizando para conseguirlos.
Los niños también los podrán 
aprender mientras disfrutan jugando 
con nuestra tradicional rayuela 
solidaria y conocerán cómo vive 
un niño lejos de las fronteras del 
desarrollo. 
Porque cada objetivo significa una 
esperanza.

Os esperamos. 

X.Flores/Redacció
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ES UN MENSAJE DE COCEMFE Y LA CONCEJALÍA 
DE BIENESTAR SOCIAL DE VINARÒS

FOTODENUNCIA

HOY POR MÍ... MAÑANA PUEDE QUE POR TI 
 SON MUCHOS AÑOS LUCHANDO CONTRA LAS 

BARRERAS Y AÚN SE SIGUEN PRODUCIENDO 
ESTAS SITUACIONES 

 
¡SUSPENDIDO EN SOLIDARIDAD! 

Sin comentarios 
mirando la foto se entiende

¡Caritas necesita alimentos!
P r o d u c t o s  d e l  m e s AZÚCAR Y TOMATE enlatado (natural o frito)L u g a r  d e  r e c o g i d a :  l a s  p a r r o q u i a s

Els projectes de les obres pluvials i la substitució 
de la coberta del molí de Noguera han rebut 
l’aprovació de la Generalitat per ser inclosos 
al Plan Confianza. El Pla d’Accessibilitat, en 
canvi, haurà de ser modificat quant al termini 
d’execució de l’obra, que inicialment era de 
30 mesos. L’Ajuntament disposa d’un mes per 
realitzar-ne la modificació i ajustar els terminis. 

L’Ajuntament ha iniciat les obres de construcció 
dels nous nínxols al cementeri municipal. 
Les obres les està duent a terme l’empresa 
Construcciones Artana.

Finalitza la canalització de pluvials 
del carrer del Músic Carles Santos
Les obres de canalització de pluvials del carrer 
del Músic Carles Santos han finalitzat. L’import 
de licitació de l’obra era de 150.000 euros i ha 
estat adjudicada a l’empresa Renos per un 
import de 114.000 euros. 

S’aprova l’asfaltatge de diferents carrers
La junta de govern ha adjudicat a l’empresa 
Pavasal l’asfaltatge dels carrers de Iecla i 
adjacents (Capitán Cortés), el carrer del Músic 
Carles Santos, Arxipreste Sirisi, Aragó, Trabal, 
Ramon Llull, diferents carrers de Saldonar i 
la urbanització Melocotón de l’avinguda de 
Francisco José Balada on s’està construint una 
rotonda. 

Entra en funcionament 
la bàscula municipal
La setmana vinent entrarà en funcionament la 
bàscula municipal de pesatge de mercaderies. 
La bàscula funcionarà amb fitxes que es podran 
adquirir a les dependències de la Policia Local, a 
la Caixa Rural i a les gasolineres.

Aprovats dos projectes 
del Pla Camps

Nous nínxols
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El día 13 
de junio se 
celebró la 
despedida 
de Sabina 
junto con sus 
tías, primas y 
amigas

Despedida

Cristhian i Jenni es van casar 
a lésglesia Arxiprestal el 13 
de juny. I de viatje de noses 
a costa Rica

Boda

El pasado 8 de junio, se disputó el 
partido más importante de la historia: 
Amigos Casa Jose vs Amigos Yo que Sé.

¡Habrá revancha�

Aquest és el teu any, el naixement 
de la xiqueta i el triplet; tu a RomaA RomaLa familia Monfort como cada año celebrando la comida familiar en MorellaMonfort

La família 
Alcázar-Segarra 
el dia de boda 
d’Antonio i 
Azahara

Boda

3 añitos
El pasado día 
3 de junio 
Carla y Rubén 
celebraron su 
3º aniversario. 
Muchas 
felicidades
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es Marta, Maria, Martina, Carla y 
Nadya, el día de la Misericordia 

Esther, el dia de la primera comunión, 
acompañada de su hermana y primos

Dolores Martínez 
con motivo de su 
jubilación recibió 
el homenaje de sus 
compañeros del 
instituto Leopoldo 
Querol, donde 
llevaba ejerciendo 
como profesora 
desde 1975

Jubilación

Comunión

Amigas

Dama del Casino

Mª Carmen Buch i Tere Bengochea, al dinar que els 
van oferir els seus companys del col·legi Mare de 
Déu de la Misericòrdia per la seua jubilació després 
de més de 30 anys a l’escola

Comiat

El pasado sábado día 6 de junio se llevó a cabo la cena-
baile de presentación de la dama del Casino, Elena Calvo, 
y salida de la dama anterior, Mapi Llopis. Para estas fiestas 
el Casino ha preparado numerosos actos.
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Festa del carrer de Sant Joan1956 Vinaròs
El pasado día 12 de junio, la Penya València C.F. 
Vinaròs hizo una comida en el tentadero para todos 
sus socios y simpatizantes, a la cual asistieron unas 
150 personas. La junta de la Penya agradece la 
participación a todos los socios y amigos y les desea 
unas buenas fiestas de San Juan y San Pedro

Penya València C.F. Vinaròs

La gran família blaugrana 
encara celebra els tres títols 
que es van viure intensament 
a la Penya Barça de Vinaròs

Sang culer

El pasado 13 de junio tuvo lugar la inauguración de la empresa danesa JYSK, de muebles, 
camas y enseres del hogar en el centro comercial Portal del Mediterráneo de Vinaròs, con 
la asistencia de la primera autoridad local, Jordi Romeu, y numeroso público. 

Inauguración

Inge con sus hijos Matías y Korbinias, 
visitaron a su tía Helga. Degustaron a 
base de bien la comida vinarocense

De visita

Tras pasar unos 
días de vacaciones 

disfrutando de 
nuestro sol y 

playa, regresaron 
a Alemania. 

Prometieron volver a 
finales de verano

Volveran
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G i l a  y  L a l o,

on la instalación del skate park, Vinaròs ha 
ganado enteros para que jóvenes como 
ellos den rienda suelta a todo lo que tienen 

dentro y mejoren la técnica. También para empezar 
a formar jóvenes valores. Les entro mintiendo, 
diciéndoles que van a sustituirlo por unas pistas de 
tenis sólo para sondear la importancia que le dan 
a unas instalaciones municipales relativamente 
recientes. Inmediatamente, salen en su defensa. 
“No lo entiendo, allí si te das cuenta cada tarde hay 
un mínimo de 20 o 30 personas, e incluso viene 
gente de poblaciones vecinas como Benicarló, 
Peníscola y Tortosa y  hasta de Barcelona y València”, 
comenta un incrédulo Gila. Les alivia saber que 
no es cierto y que podrán seguir disfrutando de 
su skate park, al que alaban por el mero hecho 

de haberlo instalado. “Antes teníamos que irnos a 
patinar a otros sitios, buscando rampas por otras 
ciudades”, explica Lalo. Ésta es una disciplina bonita 
y para ellos es importante contar con espacios para 
su práctica regulada, como el de Vinaròs. Aunque 
todo es mejorable y nadie como ellos para darnos 
su opinión sobre las rampas situadas junto al cauce 
del Cervol. “Bajar de la U es muy peligroso y resulta 
muy fácil caer, por eso pedimos que igual que en 
la rampa hay una subida, haya una bajada. Ahora 
parece que tengan un convenio con los dentistas. 
Nadie la salta excepto nosotros y los skaters, porque 
es casi imposible, una locura”, dice Lalo. “Pero para 
mejorarlo del todo quitaría lo que hay y pondría 
una rampa de tres metros y medio”, dice riendo. 
“Y, si puede ser, de madera”, pide Gila, “porque no 

quiero ni pensar las cosas que podríamos hacer si 
tuviéramos una U en condiciones. Ésta no tiene ni 
peralte”. 
Cuando ni el cansancio de la jornada laboral ni el 
trance de las lesiones frenan sus ganas de patinar 
es porque realmente lo llevan dentro. Los dos han 
alcanzado ya un gran nivel, pero nada puede parar 
su intención de progresar poniendo el listón cada 
vez más alto. “De pequeño nunca me ha dado por 
jugar a fútbol como mis amigos, sin embargo, 
media hora antes de salir del colegio, si me hacían 
salir a la pizarra, ya lo hacía con los patines puestos”, 
asegura Gila. “Y poco a poco vas mejorando y te 
gusta ver que tienes el control y llegas a un cierto 
nivel”, continúa Lalo.
Un nivel que, ambos coinciden, sólo se alcanza con 

Texto: Xavier Flores 
Fotos: Dani Mandrágora i Marcos
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tiempo, sufrimiento y pasión por los patines. Como 
cualquier deporte extremo, el aggressive in-line 
implica una buena dosis de exigencia física pero, 
sobre todo, mental. “Si la cabeza te dice que no 
podrás hacerlo, seguro que no lo haces”, asegura 
Lalo. Un componente de locura va implícito en 
ellos. Pero se trata de una locura canalizada en 
un deporte del que asumen su riesgo. “Muchos, 
después de la primera caída, ya no han vuelto a 
intentarlo. El miedo paraliza mucho”, comenta 
Gila. Ésa es la principal diferencia entre los que tan 
sólo lo intentan, a veces como una moda, y los que 
aman su deporte preferido. “Yo nunca he pensado 
que me voy a matar haciendo una acrobacia, la 
hago sin pensar en el riesgo”, apunta Gila. “Me he 
lesionado muchas veces; hace poco me disloqué 

el hombro, tengo la muñeca medio fracturada... 
pero yo sigo porque me gusta por encima de 
todo. Antes cuando veía por la tele alguien que 
hacía una acrobacia flipaba, pero ahora ya estoy 
en esta posición, y he sufrido mucho para llegar 
a este nivel”, dice Lalo. A pesar de las lesiones, 
la manera de afrontar su skate día a día sigue 
siendo teniendo el mismo objetivo: la diversión. 
“Si tienes ganas de hacerlo bien y a tu manera, no 
te queda más remedio que continuar patinando 
y practicar más y más para pasarlo mucho 
mejor”, apuntan. Ninguno de los dos se dedica 
profesionalmente a su afición, pero no dudan en 
asegurar que les gustaría. La principal dificultad 
radica en la necesidad de un patrocinio y el tener 
que desplazarse a ciudades más grandes para 

participar en campeonatos o incluso emigrar a 
países como Estados Unidos, donde nació este 
deporte. Ser profesional y ganarse la vida en esto 
es muy difícil. Pero organizar una  exhibición en 
el skate park de Vinaròs es una idea mucho más 
accesible y que les merodea por la cabeza. 
El equipo básico para darle al halfpipe no es caro. 
Unas rodilleras, unas coderas y unos patines, que 
rondan entre los 100 y 200 euros, es básicamente 
lo que se necesita. 
Para los que no disponemos de ese componente 
de locura que requiere todo deporte extremo, ver 
las acrobacias que esta gente es capaz de hacer 
en una rampa es todo un espectáculo, pero desde 
luego, admirarles desde la barrera es bastante más 
seguro que intentar emularles.
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lé Vinarossenc 2009. Què va sentir 
quan li van comunicar que rebria 
aquesta distinció?
Sorpresa, no hagués imaginat mai que 

ningú penses en mi per a aquest guardó.
Ha comentat que creia que no se’l mereixia. 
Per què?
Perquè jo no he fet res especial en aquesta vida. 
He sigut una dona treballadora que ha intentat 
fer les coses bé i amb honestedat. Treballar és 
una cosa que fa tothom tots els dies, ja que és 
per l’únic que et paguen.
I ara, amb la calma del pas del temps, com ho 
veu?
Bé, ara crec que sí que el mereixo. Jo i milers de 
persones de Vinaròs que han fet el mateix que 
jo. Accepto aquest guardó en representació de 
tots ells i sense donar-me més importància que 
la que tinc. El premi és el que té la importància 
com a fet social a què pot aspirar, cada any, gent 
normal i corrent que, al cap i a la fi, són xicotets 
herois quotidians. Jo en sóc el millor exemple.
Hi ha un moment clau en la seua vida, quan 
vosté ha de prendre la decisió de seguir la tas-
ca professional quan va faltar el seu marit... en 
algun moment va pensar que no podria?
La pèrdua d’Enrique va ser un cop molt gran, 
però no hi havia res a decidir. 
Era sí o sí. Només podia conti-
nuar ja que tenim dos fills que 
en aquells moments comen-
çaven a treballar a l’empresa i 
que tenien encara tot per fer. 
No podia rendir-me. Per ells 
i també per mi. Desgraciadament, les persones 
se’n van, però la història continua. Ara, tinc tres 
néts pels quals seguir lluitant i que són l’alegria 
de la meua vida.
Com a una de les primeres dones que s’han 
incorporat al món empresarial, en quines difi-
cultats s’ha trobat?

Les dones de la meua generació hem estat les 
que hem fet la transició per arribar fins on es-
tem ara. Jo vaig haver de pagar el peatge de fer 
de mestressa de casa, de mare i finalment d’em-
presària. Enrique no era gens masclista, però 
era d’una altra generació en què les coses eren 
diferents. També, pel mateix 
motiu, he hagut de tractar 
amb empresaris homes, que 
no tenien molt clar que una 
dona tingués el poder de de-
cisió sobre l’empresa que jo 
he tingut sempre, i als quals 
abans de parlar de negocis 
calia aclarir-los les coses.
En la seua trajectòria professional i personal, 
hi haurà hagut persones que vosté considera 
fonamentals. El dedica a algú en especial?
En primer lloc, a la família. Canal Maestrat, tot 
i que s’ha fet gran, continua sent una empre-
sa familiar. Nosaltres creiem en el creixement 
controlat mantenint estructures de treball molt 
simples i molt directes. Hi ha gent que fa més 
de 20 anys que treballa amb nosaltres com Ju-
lio Vidal, Juan José Benito o Sara Giner, a ells 
i a les noves incorporacions com Mariola Nos 
i Juanma Beltran els dedico aquest guardó. 

També el voldria dedicar, com 
he dit abans, a les dones de la 
meua generació. Quan vegeu 
una empresària jove i amb èxit, 
penseu que vosaltres heu ficat 
un granet d’arena perquè ella 
estiga on està. Finalment, vol-
dria compartir-lo amb tots els 

mitjans de comunicació i agències de publici-
tat de la comarca. Gràcies per la cobertura que 
heu donat d’aquest premi i per l’alegria sincera 
que heu demostrat felicitant-me i oblidant les 
renyines i les competències.
On està la clau per evolucionar una empresa 
familiar que va començar amb una emissora 

local i que ha crescut fins arribar al que és ara?

En aquests moments, Canal Maestrat controla 
les emissores de ràdio Ser Maestrat, Ser Vall 
d’Uixó, 40 Principales, Localia TV i l’agència 
de publicitat nova. Aquest creixement ha es-
tat propiciat per les tendències de mercat i la 

mateixa evolució lògica 
dels temps i el modus de 
producció. Va arribar un 
moment en què no tenia 
sentit fer 24 hores de rà-
dio diàries. El mercat no 
podia cobrir publicitària-
ment mantenir la qualitat 
mínima exigida. La solució 

era buscar un servidor de continguts i reduir 
els espais locals en temps, però no en qualitat. 
Llavors vam buscar qui tenia la millor oferta del 
país en aquest sector i la resposta va ser clarís-
sima i per golejada. La Cadena SER sola té més 
oients que tota la resta cadenes de ràdio juntes. 
Líder absoluta en l’EGM (l’únic estudi d’audièn-
cia vàlid a Espanya) des de fa molts anys i amb 
una programació dinàmica i puntera, la SER és, 
sens dubte, la millor cadena de ràdio del país i 
la que mereixien els nostres oients. 
Amb els 40 Principales passa exactament el ma-
teix. És la segona cadena del país en nombre ab-
solut, per davant de totes les de contingut gene-
ral i no sols de les musicals, a les quals agrana del 
mapa de les audiències.

Estem vivint moments difícils, també per al 
món empresarial. Es nota especialment la crisi 
en un mitjà de comunicació?
Sí, per descomptat. Són temps difícils per a tots, 
però crec que nosaltres ens en podrem sortir 
sense acomiadar a ningú i sense reduir cap es-
pai. Això sí, treballant molt i sense massa alegri-
es econòmiques.
Ha pensat ja el seu discurs?
En això estic.

Juani Bover, 
Alé Vinarossenc 2009

“Dedico l’Alé a la 
família que formem 

Canal Maestrat”
L’Alé Vinarossenc reconeix enguany el treball i la trajectòria 
professional d’una dona: Juani Bover. Gerent de l’empresa de 
comunicació Canal Maestrat, Juani ha dedicat tot el seu esforç 
i sacrifici, juntament amb els seus fills, a donar continuïtat a 
la tasca iniciada pel seu marit, Enrique Adell. Exemple de la 
primera generació de dones immerses en el món laboral i 
empresarial, el 15è Alé Vinarossenc dedicarà aquest premi a la 
gran família que conforma la seua empresa. 
El guardó, el més important de la societat civil de la ciutat i 
que atorga Caixa Vinaròs,  s’entregarà a l’Auditori Municipal el 
dia de Sant Joan

X.Flores

“La pèrdua d’Enrique va ser un cop 
molt gran, però no hi havia res a 
decidir. Era sí o sí. Només podia 

continuar”

“Les dones de la meua generació hem 
fet la transició per arribar fins on estem 

ara. Jo vaig haver de pagar el peatge 
de fer de mestressa de casa, de mare i  

d’empresària”
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La plaga de la filoxera acabó con las amplias plan-
taciones de viñedos que tenía Vinaròs, siendo sus-
tituidos por algarrobos, olivos y almendros, y desde 
hace unas décadas por naranjos. Esto no va a pasar 
ahora porque estos vinarocenses han tenido claro 
en utilizar plantones americanos, que resisten a la 
filoxera. El primer planteamiento no fue acudir a 
cualquier planterista que “pueda venderte cuatro 
ramas y ya te apañarás tú, sino que acudimos a pie 
americano para evitar problemas de cualquier tipo, 
si actuara la filoxera, este insecto se comería cuatro 
hojas y nada más, no afectaría a la raíz”, decía uno de 
los promotores de la idea, Kico Farga. 
“Nuestra gran ilusión es que Vinaròs pueda volver a ser 
conocida aunque modestamente por su producción 
de vino, recordamos muy bien la importancia que tuvo 
en su día”, añadía. Hace tres años, dos cuñados quisie-
ron sacarle un rendimiento a una finca yerma situada 
en las inmediaciones de la ermita de Sant Gregori, “co-
menzamos a informarnos de los requisitos, que eran 
muchos, adquirimos derechos de viña en Benassal, 
vimos qué pie era más conveniente, nos dieron una 
lista para elegir y compramos 1.800 cepos, 600 de ca-
bernet, 600 de merlot y 600 de garnacha”. Dieron con 
un “entendido en la materia”, “aquí todos entienden de 
naranjos pero de viña, nadie y contactamos con una 
persona que había trabajado la viña en Mendoza (Ar-
gentina) fue desde entonces el que nos labra la tierra, 
hace la poda, etc.” 
El primer año, con la ayuda de una prensa que les 
prestó un amigo de Traiguera ya obtuvieron 70 litros 
de garnacha, “fue toda una fiesta para nosotros”. Se 
ha emparrado todas las viñas con ayuda de gente de 
Corbera d’Ebre y ya la finca está lista para obtener un 
buen rendimiento vitivinícola. En total, son cinco cuña-
dos los “socios”, incluyendo también a sus señoras y lo 
“queremos hacer todo lo mejor posible para no tener 
problemas”. Llevan dos años vendimiando cada quin-

ce días una de las tres variedades, según su proceso de 
maduración; colocan la uva en cestos de 20 kilos, y la 
llevan a un almacén de la calle Carreró, donde cuentan 
con todo el “instrumental” necesario, incluyendo depó-
sitos de acero inoxidable de 300 litros de capacidad es-
pecialmente pensados especialmente para fermentar 
el mosto. Una vez realizada la recolecta y para el mes 
de diciembre-enero ya está el vino listo para beber, “es 
un vino joven para beber, lo hemos consumido entre 
nuestras familias y amigos aunque para el próximo 
año podríamos ya comercializarlo, respetando todos 
los requisitos sanitarios y tributarios”. 
Según Farga, “buscamos hacer buen vino, no buscamos 
beneficios, ahora hemos tenido que invertir mucho, si 
ahora lo vendiéramos, deberíamos poner precios muy 
altos, en un futuro sí que podríamos pensar en sacarle 
un rendimiento económico”. Ya tienen varios nombres 
pensados de cómo podrían denominarle al vino; el 
nombre estaría vinculado a su zona de producción. A 
la larga, la intención es que el viñedo sea cien por cien 

agricultura ecológica, “por ahora, no, pues hay muchos 
detalles que aún desconocemos”. En Vinaròs, no es la 
primera plantación de vid, así ya hay otra con dos hec-
táreas, de la que se encarga un agricultor traiguerense. 
“Nos pondremos en contacto con él para ver si entre 
todos formamos un equipo de productores de uva”. 
Los cinco cuñados y sus respectivas familias tienen las 
tareas repartidas, unos que residen habitualmente en 
Barcelona, Benet Casas, Jordi Pericás y Jordi Barcelona 
se ocupan del embotellado y la vendimia y los otros 
dos que viven siempre en Vinaròs, Jorge Loscos y Kico 
Farga, completan el resto del trabajo. En la familia, hay 
una farmacéutica y está estudiando enología, así que 
seguro que va a ser de gran ayuda. El pasado 30 de 
abril, la Escuela de Adultos de Vinaròs ofreció una cata 
de vinos y quesos, en la que Farga, en compañía del su-
miller Tino Giner, dio a conocer la experiencia que está 
llevando a cabo en su finca, que en un futuro podría 
tener hasta el doble de los viñedos plantados en estos 
momentos.

El paisaje agrario de Vinaròs podría volver a recuperar la 
imagen que ofrecía en anteriores siglos cuando la producción 
de vino era la principal fuente de riqueza para el municipio, 
pues un grupo de emprendedores vinarocenses, vinculados 

familiarmente, han decidido probar suerte plantando 1.800 
parras y ya han comenzado a obtener un exquisito vino, que 
podrían llegar a comercializar en un futuro si la experiencia 
acaba arraigando.

Aquellos prósperos 
viñedos

Un grupo de vinarocenses planta 1.800 parras 
para intentar recuperar la tradición vitivinícola 
de la ciudad

Emili Fonollosa

La gran ilusión es que Vinaròs pueda volver a ser conocida 
aunque modestamente por su producción de vino
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n escultor de 
J u l i o  S e b a s t i à ,

tradiciones 
Su casa es un auténtico museo de pequeñas obras de arte que 
ha elaborado durante 22 años. Recuerda la realización de cada 
pieza, y habla con respeto y nostalgia de los oficios y objetos 
tradicionales que se encarga de inmortalizar con absoluto 
detallismo. Su taller huele a su material por excelencia: 
la madera. Sencillo, cercano e inquieto, Julio Sebastià ha 
elaborado miles de pequeñas piezas demostrando sus dotes 
creativas y su sabiduría en el arte de tallar madera, una afición 
que inició a partir de su jubilación.

Xavier  Flores
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oy en día, cuando la tecnología todo lo 
invade, reconforta saber que aún hay 
alguien que acaricia y mima un material 
noble como la madera, te recuerda lo que 

es capaz de hacer un ser humano con sus propias 
manos y se expresa con la sabiduría que da la edad 
y la experiencia.
Nacido en Morella en agosto de 1926, Julio vino 
a vivir en Vinaròs cuando tenía 30 años. Durante 
25 años trabajó en el almacén de las verduras de 
la cooperativa agrícola El Salvador. A partir de su 
jubilación, a los 60 años, fue cuando empezó a dedicar 
su tiempo libre a trabajar la madera de manera 
exquisita. “Lo llevaba dentro. No he aprendido en 
ningún sitio ni nadie me ha enseñado”, asegura. Con 
el tiempo y la paciencia como aliada, poco a poco 
fue aprendiendo las características y peculiaridades 
del material y a mejorar la técnica utilizada. “Es un 
trabajo muy laborioso y de mucha paciencia, pero 
todas las personas son capaces de realizarlo”, matiza. 
Dentro de la materia prima que utiliza se encuentra 
un tremendo abanico de distintas maderas que 
se caracterizan según la textura, el color, la forma 
de la veta y la fuerza o elasticidad de la misma. 

“Cada madera es diferente”, apunta. “Algunas son 
más fáciles de trabajar, como el nogal o el cerezo, 
y otras más duras, como la haya o el olivo”, por la 
que Julio tiene especial predilección. Su proceso 
creativo se inicia a partir de una idea, que plasma en 
papel o directamente en las tablas antes de darles 
forma. Unas tablas que “me dan mis amistades”, dice 
agradecido. A partir de ahí, Julio empieza la talla y 
el pulido y refleja fielmente, en su taller de Vinaròs, 
casi siempre oficios y objetos que han desaparecido 
sin darnos cuenta, sin hacer ruido, casi de puntillas, 
pero que quedaron para siempre en el recuerdo de 
quienes los conocieron. 
Carros, cenias, útiles de la agricultura... sus miniaturas 
reflejan la nostalgia de una época que él ha vivido 
intensamente y que han sido arrinconados por los 
cambios producidos en nuestra sociedad. “No hay 
ningún joven que quiera hacer este tipo de trabajos, 
y da pena que muchos hayan desaparecido”, lamenta. 
Su fijación por el detalle es tal, que muchas de sus 
reproducciones funcionan, a pequeña escala, tal 
como lo harían en tamaño original. “He visto muchas 
norias reproducidas en miniatura, pero el mulo corre 
demasiado y eso sería imposible en la realidad”, 

apunta. Por eso, él prefiere hacerlo “como realmente 
es”. Su mujer, siempre presente en sus pensamientos, 
le cosía las piezas de ropa que necesitaba para vestir 
a sus personajes dotándoles aún de más realismo. 
Entre los objetos útiles le gusta elaborar abrelatas, 
que suele regalar, o jaulas, el objeto con el que se 
inició en la artesanía en madera. 
A pesar de la destreza que atesora y de que sus 
manos han realizado más de 2.000 piezas únicas, 
Julio no se considera un artista. Ni siquiera firma sus 
trabajos, aun siendo consciente de que muchos de 
ellos están esparcidos por la geografía valenciana 
y catalana. “He fabricado muchísimas piezas por 
encargo y sé que algunas están en Borriol y otras en 
Morella o en localidades catalanas”. 
Lamentablemente, su experiencia acumulada como 
artesano no traspasará a generaciones posteriores 
pero sus pequeñas esculturas quedarán como 
legado de sus familiares. Julio las guarda con el 
cariño de padre y abuelo para tal fin.  De momento, 
continuará levantándose a la salida del sol y yendo 
a su huerto hasta que el calor del mediodía le 
recuerde, a diario, que debe continuar cultivando su 
hermosa y admirable afición.
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José Córdoba

¿Qué sintió Córdoba cuando se le propuso realizar 
una escultura con motivo del cuarto centenario de 
san Sebastián? 
Cuando me lo comunicaron, todas mis fibras se mo-
vieron; fue un gran estímulo vital…
¿Qué representa para usted asumir esa responsa-
bilidad?
Es un honor dar forma a un encargo público; y si su 
motivo es el patrón de Vinaròs, el honor se une a la 
ilusión de ver la realidad que me afecta y lo compar-
to con todas las ciudadanas y ciudadanos. La respon-
sabilidad es hacer bien mi trabajo. El resto depende 
de cómo lo perciban los demás…
¿Y cómo le gustaría que percibieran su escultura 
las futuras generaciones? 
Como un canto a la vida y al amor; dos valores bási-
cos que todos tenemos, cuya libertad hemos de res-
petar, cultivar y defender en el desarrollo de nuestras 
relaciones…
¿Cómo encontró la inspiración? 
La lectura de los datos biográficos de la figura de san 
Sebastián y el eco que en mi interior produce la reali-
dad actual, me provocó la siguiente imagen mental:
“Humanidad emergente desnuda y sin rostro; (hoy 
sin papeles) ajena al riesgo y al dolor físico, que se 
abre a la vida y al amor sin precio ni condiciones”…
¿Cómo se plasma de manera plástica la imagen 
mental que percibe de la obra?
Partiendo de la impresión anterior fui traduciendo y 
organizando la siguiente estructura compositiva: 
· Líneas rectas inclinadas de expansión ascendente
· Líneas curvas cruzadas en diagonal
· Ritmos angulares divergentes en posición vertical
· Ritmos ondulares abiertos y entrelazados en posi-
ción horizontal
· Formas orgánicas antropomórficas seccionadas y 
estilizadas
· Volumen en tensión pectoral de fortaleza ingrávida 

sobre base estable
Con esta composición he dado forma plástica a la 
imagen mental percibida. El resultado ha sido la ma-
queta que he presentado a los medios de comunica-
ción y ya conocéis. 
¿El cuarto centenario es un buen motivo para ac-
tualizar nuestra imagen mental de san Sebastián? 
¿Qué imagen tiene y qué valores debe mantener 
esa actualización?
Actualizar nuestra imagen mental sobre alguien o 
algo requiere analizar su origen y significado, ve-
rificar su valor, darnos cuenta de nuestra relación 
con ello y actuar de modo que sientas armónico a 
la realidad que respiras. Sabemos que san Sebas-
tián fue tribuno de la guardia pretoriana al servicio 
del emperador Diocleciano mientras profesaba el 
amor cristiano. Al enterarse el Emperador le exigió 
que renunciara a ese amor y como no lo hizo mandó 
que lo saetearan para doblegar su voluntad o mo-
rir lentamente, pero no murió y mantuvo erguida 
su voluntad; se recuperó de las heridas y renunció a 
sus privilegios de tribuno dedicando el resto de su 
vida a atender a los más necesitados. La libertad de 
conciencia, la fidelidad, la integridad, la coherencia, 
la renuncia a la situación de privilegio y la atención 
al más necesitado, son valores que como persona el 
tribuno Sebastián cultivó. Estos valores los tenemos 
dentro de nosotros y su actualización sólo es darnos 
cuenta de ello, actualizarlos y cultivarlos en nuestra 
relación con los demás.
¿Por qué se eligió la plaza de Els Tres Reis?
Ignoro los criterios por los que se rige la comisión del 
centenario pero me agrada esta plaza.
¿De qué manera se orientará la escultura dentro de 
la plaza?
Teniendo en cuenta su proporción, la altura de los 
edificios, la vía de circulación, el diámetro de la ro-
tonda, las plantas, el césped y el frondoso pino (algo 
desplazado del centro); me parece adecuado centrar 

la escultura a la sombra del pino mirando hacia la 
iglesia arciprestal y el ayuntamiento con los ritmos 
ascendentes orientados a la ermita de San Sebastián 
y los ritmos ondulares orientados al mar. 
¿Qué simboliza la forma y el color de la escultura?
 La forma de la obra es irregular y orgánica. Simboliza 
el impuso inestable del azar y la necesidad. El color 
es blanco. Simboliza la pureza de lo nuevo. La base 
es un cubo. Simboliza seguridad, experiencia del 
tiempo vivido. El color es verde obscuro. Simboliza 
fertilidad de la tierra y esperanza en la nueva cose-
cha.
¿Cuáles serán los materiales empleados?
Sobre la cimentación adecuada, se construirá la base 
de encofrado de hormigón teñido verde obscuro. 
Las medidas serán de 82x65x110 cm y llevará una 
estructura interior de hierro que le dará consistencia 
y servirá de anclaje a la escultura. Una vez secada la 
base, modelaré la obra en el lugar. El material que 
emplearé será pasta de cemento blanco, resina, fibra 
de vidrio y arena gruesa de mármol blanco. El mo-
delado será sobre una estructura de hierro, tela me-
tálica y alambre galvanizado. Las medidas globales 
(incluida la base) serán de 310 cm de alto, 180 cm de 
ancho y 70 cm de profundidad aproximadamente.
¿Cuánto tiempo durarán los trabajos in situ?
Para modelar la escultura necesitaré como mínimo 
un mes, puede que me cueste algo más, pero antes 
hay que hacer los cimientos y la base de encofrado 
de hormigón y se tiene que secar, por lo tanto, ya se 
tenía que haberse empezado. 
Su inauguración dará inicio a los actos del cuarto 
centenario de la reliquia. ¿Confía que Vinaròs se 
vuelque en esta celebración?
Son muchas las actuaciones religiosas, políticas y 
culturales que se preparan para esta celebración y 
esta escultura es una de ellas. Esperamos la movili-
zación de todos los ciudadanos y ciudadanas en una 
respuesta de armonía vital.

“La escultura es un canto a la vida y al amor”

plasmará el espíritu de san Sebastián

X.Flores

Los actos del cuarto centenario 
de la llegada de la reliquia de 
San Sebastián darán inicio con 
una inauguración muy esperada. 
Será en la plaza Tres Reis 
donde el escultor José Córdoba 
inmortalizará, trabajando durante 
un mes “in situ”, la esencia de 
San Sebastián. “Un canto a la 
vida y al amor” que perdurará 
de generación en generación 
actualizando nuestra imagen 
mental del patrón . 
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De hecho, sigue estando inscrita en la Comisión 
Organizadora del Carnaval (COC) y sus integrantes 
colaboran en estas fiestas y participan, aunque “por 
libre”. “La COC sabe que aunque no seamos ahora 
comparsa como tal este año, nos tiene para lo que 
haga falta”. La comparsa había perdido “clientela” y 
la mayoría de los que han quedado ya peinan más 
de una cana, “nuestros hijos se han ido a disfrutar a 
otras comparsas, cada vez eran menos los que que-
rían salir a los desfiles, íbamos captando algún socio 
y amigos nuevos de poblaciones vecinas pero casi 
les forzabas a salir… así que finalmente decidimos 
dejarlo”. Aun así, “somos una quincena de gente 
que hemos decidido que no debemos renunciar 
a la comparsa, conservamos la carroza y las ganas 
para poder animarnos de nuevo”. El fallecimiento 
de otra alma máter de Jalem i Alkatre, Manolo Ba-
laguer, fue un torpedo en la línea de flotación de la 

comparsa, como recordaba Martínez. Aun así, se sa-
caron fuerzas de flaqueza y tras un año “de luto”, se 
volvió a participar dado que se cumplían los 25 años 
de presencia en el Carnaval “y por encima de todo 
debíamos celebrarlo”. Así, el año pasado, aunque ya 
con una cifra de comparseros bastante mermada, se 
conmemoraron los 25 años, en compañía de La Co-
lla y con una carroza que simulaba una monumen-
tal tarta. Jalem i Alkatre siempre se ha distinguido 
por ser la comparsa de los “moros” ya que por nor-
ma lucía elegantes vestidos alquilados en las ciuda-
des alicantinas con más raigambre de las fiestas de 
moros y cristianos. Aun así, desde hace cuatro años, 
ya habían comenzado a dejar esta vestimenta y se 
inclinaban por otros motivos como indios o jamai-
canos, siempre con elegantes vestimentas. Martínez 
comentaba que “las nuevas generaciones de com-
parsas agrupan a muchos integrantes, todos ellos 

jóvenes, hay 200 o 300 en cada una, buscan no com-
plicarse la vida con trajes complejos, los desfiles son 
ahora más al montón, cada uno va a su aire, antes 
teníamos mayor preocupación por ofrecer algo más 
a los espectadores”. “El futuro del carnaval –añadía– 
está asegurado si se mantiene, por ejemplo, que 
haya una reina por comparsa, con su correspon-
diente carroza y una presentación de reinas como 
las que se hace hoy en día”. De los 25 años de Jalem 
i Alkatre, Martínez se detiene en el año pasado a la 
hora de elegir alguna anécdota. Cuando ya estaba 
toda la carroza preparada incluida la gran “tarta”, 
“se rompió el disco de embrague y el arranque y se 
descargó la batería, bajé de la carroza, empujamos 
todos, nos quedamos mirándonos preguntándonos 
¿qué hacemos ahora?, mira que habíamos probado 
antes la carroza pero en el momento crucial la carro-
za dijo que no y que no”.

En el Carnaval 2009 de Vinaròs se notó la ausencia de 
la comparsa Jalem i Alkatre, que es con La Colla la más 
veterana (se formaron ambas hace 26 años) y es que 
ha decidido tomarse un “año sabático” para “recuperar” 
fuerzas y volver a estar presente en próximas ediciones. 
Uno de sus máximos impulsores y que fue durante un 
buen número de años presidente de la organización del 
Carnaval, Toni Martínez, se ha apresurado a desmentir 
que la comparsa haya desaparecido.

Jalem i Alkatre, 
año sabático
Emili Fonollosa

La comparsa más veterana del Carnaval 
de Vinaròs promete volver
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Francesca Andrea de Vries
entrevista

fotoDAMA DEL COL·LEGI CEIP SANT SEBASTIÀ

foto

Laia Albiol 
entrevista

DAMA DEL COL·LEGI DE LA MISERICÒRDIA

1.Què és el que més t’agrada de 
Vinaròs? Per què?
El port marítim, perquè estan les barques 
i el Carnaval, perquè m’ho passo molt bé. 

2.Com recordes l’acte d’elecció de les 
reines? 
Amb nervis i il·lusió.

3.Per què et fa il·lusió ser dama/reina 
de les festes?
Per viure les festes d’una altra manera.

4.Com viuen la família i els amics el 
fet que sigues reina?
Amb molta alegria.

5.Quina relació tens amb la resta de 
dames?
Ens acabem de conéixer i ens portem 
molt bé.

6.Què destacaries del col·legi/entitat 
que representes?
La seua antiguitat.

7.Com has viscut les festes d’anys an-
teriors?
Amb moltes ganes.

8.Què esperes d’aquestes festes? Com 
t’agradaria recordar-les?
Espero passar-m’ho molt bé i m’agradaria 
recordar-les com molt divertides.

9.Quin és l’acte que més t’agrada i 
què esperes amb més impaciència?
La proclamació de dames.

10.En un futur, a què t’agradaria de-
dicar-te?
A cuidar xiquets menuts a una guarderia.

Un llibre: Marina té por
Una pel·lícula: Hannah Montana
Un color: roig
T’agradaria viatjar a: Disney Paris
Els vinarossencs són: simpàtics
A Vinaròs hi fa falta: una piscina mu-
nicipal
A la tele m’agrada veure: Hannah 
Montana
Sóc aficionada a: la natació
De música m’agrada: el pop nacional
Em fa por: les aranyes
Em fa riure: les cossinogues
El meu plat preferit és: fideuà o ranxo 
mariner
Un desig: curar-me a temps el peu

1.Què és el que més t’agrada de Vi-
naròs? Per què?
La playa, pues me encanta nadar.

2.Com recordes l’acte d’elecció de 
les reines? 
Con muchos nervios, pero divertido.

3.Per què et fa il·lusió ser dama/rei-
na de les festes?
Para representar a mi cole. 

4.Com viuen la família i els amics el 
fet que sigues dama/reina?
La familia con nervios y los amigos con 
alegria.

5.Quina relació tens amb la resta de 
dames?
Ahora buena, todas son muy simpáti-
cas.

6.Què destacaries del col·legi/enti-
tat que representes?

Destacaría que es un cole muy abierto 
a todo tipo de niños, me han ayudado 
mucho desde que llegué de Holanda.

7.Com has viscut les festes d’anys 
anteriors?
La verdad es que las conozco poco, 
pues en esas fechas nos vamos de va-
caciones.

8.Què esperes d’aquestes festes? 
Com t’agradaria recordar-les?
Pasármelo muy bien y que todos estén 
orgullosos de mi representación.

9.Quin és l’acte que més t’agrada i 
què esperes amb més impaciència?
La apertura de la feria.

10.En un futur, a què t’agradaria de-
dicar-te?
Me gustaría ser arqueóloga para encon-

trar muchos tesoros.

Un llibre: Les roses anglaises (Madonna)
Una pel·lícula: Resident evil extincion
Un color: morado
T’agradaria viatjar a: África
Els vinarossencs són: muy agradables
A Vinaròs hi fa falta: un carril bici en la 
costa norte para venir en bici al cole
A la tele m’agrada veure: El internado
Sóc aficionada a: bailar en mi grupo de 
Locura
De música m’agrada: Malú
Em fa por: las serpientes
Em fa riure: mi padre cuando me hace 
cosquillas
El meu plat preferit és: hamburguesa de 
McDonald’s
Un desig: deseo que mi papi esté más 
tiempo conmigo
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DAMA DEL COL·LEGI CEIP MANUEL FOGUET

foto

entrevista
Sara González Cambero

DAMA DEL COL·LEGI DIVINA PROVIDÈNCIA

1.Què és el que més t’agrada de Vinaròs? 
Per què?
La platja, perquè quan arriba l’estiu m’ho passo 
molt bé jugant amb les ones del mar i fent coses 
divertides amb l’arena.
 
2.Com recordes l’acte d’elecció de les 
reines? 
Estava una mica nerviosa, sobretot quan anaven 
a dir el meu nom. Però molt contenta de conéixer 
les altres dames .
 
3.Per què et fa il·lusió ser dama/reina de les 
festes?
Perquè vull passar les festes de Vinaròs d’una 
manera diferent.
 
4.Com viuen la família i els amics el fet que 
sigues dama/reina?
La família amb molta il·lusió i crec que les meues 
amigues també estan molt contentes que jo 
siga dama de la Divina Providència.
 
5.Quina relació tens amb la resta de 
dames?
No coneixia a cap de les xiquetes, però són molt 
simpàtiques i segur que ens ho passarem bé juntes.
 
6.Què destacaries del col·legi/entitat que 
representes?

Els patis, les classes, els professors i sobretot els 
meus companys.
 
7.Com has viscut les festes d’anys 
anteriors?
Un dia molt especial és la nit de Sant Joan perquè 
anem a sopar la família i els amics, ballem i anem 
a la platja a la nit a mullar-nos els peus i menjar 
coca. També anava a alguns actes, però on millor 
m’ho passava era quan anava a la fira.
 
8.Què esperes d’aquestes festes? Com 
t’agradaria recordar-les?
Espero passar-m’ho  molt bé, conéixer molta 
gent i gaudir cada moment amb les meues 
noves amigues.
M’agradaria recordar-les com les millors festes 
que puga passar, i com que tindré moltes fotos 
podré veure i pensar en els moments més 
divertits.
 
9.Quin és l’acte que més t’agrada i què 
esperes amb més impaciència?
La proclamació de les reines i dames, i sobretot 
la inauguració de la fira.
 
10.En un futur, a què t’agradaria dedicar-
te?
Encara no ho sé molt bé, pero m’agrada la 
ciència.

Un llibre: tots els de Jeronimo Stilton
Una pel·lícula: les de Harry Potter
Un color: verd pistatxo
T’agradaria viatjar a: Nova York
Els vinarossencs són: molt alegres
A Vinaròs hi fa falta: un gran teatre
A la tele m’agrada veure: Disney 
Chanel
Sóc aficionada a: la gimnàstica 
rítmica i tocar el piano
De música m’agrada: la música pop
Em fa por: les aranyes
Em fa riure: les bromes del meu pare
El meu plat preferit és: els 
espaguetis
Un desig: poder volar
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Rosa Sebastiá Arnau
entrevista

foto1.Què és el que més t’agrada de Vinaròs? 
Per què? 
El passeig, perquè m’agrada vore la mar i anar 
a la platja.

2.Com recordes l’acte d’elecció de les rei-
nes? 
Estava nerviosa però m’ho vaig passar molt bé. 
Ens vam conéixer totes les dames i ens vam fer 
amigues. Vam jugar i ballar tota la nit.

3.Per què et fa il·lusió ser dama/reina de 
les festes?
Perquè les dames fan moltes coses i van a  
molts llocs. S’ho passen molt bé a les festes.

4.Com viuen la família i els amics el fet 
que sigues dama/reina?
Estan molt contents, tots m’han felicitat.

5.Quina relació tens amb la resta de da-
mes?
No les coneixia, però des del dia del sopar de 
l’elecció de reines ja som amigues i ens por-
tem de meravella.

6.Què destacaries del col·legi/entitat que 
representes?
Els mestres, els amics i amigues, les cuida-

dores del menjador, el meu mestre José Luis 
i l’equip directiu Mertxe, Mabel i la directora 
que és Araceli.
Espero que prompte puguem anar al col·le 
nou.

7.Com has viscut les festes d’anys anteri-
ors?
Bé, he anat a la fira i a córrer la traca amb els 
meus pares.

8.Què esperes d’aquestes festes? Com 
t’agradaria recordar-les?
Espero passar-m’ho molt bé i recordar-les 
sempre.

9.Quin és l’acte que més t’agrada i què es-
peres amb més impaciència?
La presentació de les reines i les dames per 
posar-me el vestit típic i anar a pescar crancs 
perquè la dama del Foguet de l’any passat 
em va dir que és molt divertit. També em fa 
il·lusió pujar moltes vegades a les atraccions 
de la fira.

10.En un futur, a què t’agradaria dedicar-
te?
M’agradaria ser mestra.

Un llibre: La flaca y el gordo
Una pel·lícula: El peque se va de marcha
Un color:  rosa
T’agradaria viatjar: al Carib perquè és on volen 
anar els meus germans
Els vinarossencs són: alegres i divertits, els agra-
da molt la festa. També són amables i treballadors
A Vinaròs hi fa falta: parcs amb plantes i arbres 
grans
A la tele m’agrada veure: Hannah Montana
Sóc aficionada a: patinar, dibuixar i bussejar
De música m’agrada: la música pop, la de Han-
nah Montana.
Em fa por: les serps
Em fa riure: les pallassades que fan els xiquets de 
las meua classe.
El meu plat preferit és: el rossejat i el fuet
Un desig: desitjo que tothom siga feliç

DAMA DEL COL·LEGI CEIP MANUEL FOGUET
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Catalina Maria Garcia Julbe Sanz
entrevista

REINA INFANTIL DEL COL·LEGI NUESTRA SEÑORA DE LA CONSOLACIÓN

1.Què és el que més t’agrada de 
Vinaròs? Per què?
L’ermita, perquè hi vaig moltes vegades, 
i l’ajuntament, perquè el senyor alcal-
de ens el va ensenyar a tota la classe i 
a mi.

2.Com recordes l’acte d’elecció de 
les reines? 
Vaig passar-m’ho molt bé i va ser una 
sorpresa perquè no m’esperava ser rei-
na.

3.Per què et fa il·lusió ser dama/rei-
na de les festes?
Perquè seré la que represente totes les 
xiquetes i ho he de fer molt bé.

4.Com viuen la família i els amics el 
fet que sigues reina?
Amb alegria.

5.Quina relació tens amb la resta de 
dames?

Les conec del “cate”.
6.Què destacaries del col·legi/enti-
tat que representes?
Les mares i les senyos són molt bones i 
ens ensenyen molt.

7.Com has viscut les festes d’anys 
anteriors?
Anant a la fira, als caballitos i a la traca.

8.Què esperes d’aquestes festes? 
Com t’agradaria recordar-les?
Passar-m’ho molt bé. Espero que faça 
bon temps i pujar molt als caballitos.

9.Quin és l’acte que més t’agrada i 
què esperes amb més impaciència?
La proclamació i els nanos i gegants. La 
pipa del gegant la va fer el meu iaio.

10.En un futur, a què t’agradaria de-
dicar-te?
Ser advocada, casar-me i tindre quatre 
xiquets.

Un llibre: La gitanilla, de Cervantes, per a xiquets
Una pel·lícula: Marcelino, Pan y Vino
Un color: morat
T’agradaria viatjar: per Espanya
Els vinarossencs són: bons i simpàtics
A Vinaròs hi fa falta: no res
A la tele m’agrada veure: els dibuixos
Sóc aficionada a: cantar i tocar la guitarra
De música m’agrada: la clàssica i la sarsuela Luisa 
Fernanda
Em fa por: la foscor
Em fa riure: les cosquerelles
El meu plat preferit és: el pollastre i tota la carn
Un desig: desitjo que tothom siga feliç
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2009
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Aida Gil Marcó
Reina de les Festes 2009

CLUB DE TENIS

Nta.  Sra.  CONSOLACIÓN

Catalina Mª García-Julbe Sanz
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Sara Roure Queralt
UNIÓ CICLISTA VINARÒS

Claudia Belenguer
SOCIETAT MUSICAL “LA ALIANZA”

Elena Calvo Tomás
CIRCULO MERCANTIL Y CULTURAL

Eva Miralles Febrer
AGRUPACIÓ VETERANS VINARÒS CF

Inmaculada Hernández 
PEÑA TAURINA PAN Y TOROS

Isabel Vizcarro Cerdà
CLUB DE BIRLES

Maria Ramón Cervera 
CAIXA RURAL

Raquel Aulet Mayor
PENYA BARÇA

Sara González Cambero
DAMA DEL COL·LEGI 

DIVINA PROVIDÈNCIA
DAMA DEL COL·LEGI DE 

LA MISERICÒRDIA

Laia Albiol Rosa Sebastiá Arnau
DAMA DEL COL·LEGI 

CEIP MANUEL FOGUET

Francesca Andrea de Vries
DAMA DEL COL·LEGI 

CEIP SANT SEBASTIÀ
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Aida Gil Marcó
entrevista

1.Què és el que més t’agrada de 
Vinaròs? Perquè?
El carnaval i la platja,  perquè a carnaval 
hi ha molta marxa i a la platja m’ho passo 
molt bé amb els meus amics

2.Com recordes l’acte d’elecció de les 
reines? 
Amb molts nervis 

3.Perquè et fa il·lusió ser dama/reina 
de les festes?
Perque només et passa una vegada a la 
vida i es algo pa recorda

4.Com viuen la família i els amics el 
fet que sigues reina?
Molt contents

5.Quina relació tens amb la resta de 
dames?
Molt bona, perquè ens coneixiem totes 

6.Què destacaries del col·legi/entitat 
que representes?
El tenis, perquè he practicat molts anys 
aquest esport

7.Com has viscut les festes d’anys 
anteriors?
Amb molta festa

8.Què esperes d’aquestes festes? 
Com t’agradaria recordar-les?
Passar-m’ho molt bé

9.Quin és l’acte que més t’agrada i 
que esperes amb més impaciència?
La presentació de reina i el sopar de gala

10.En un futur, a què t’agradaria 
dedicar-te?
M’agradiaria dedicarme al disseny

Un llibre: El cas Torreforta
Una pel·lícula:  El jardín de la alegría
Un color:  el blanc
T’agradaria viatjar:  A Puntacana
Els vinarossencs són:  Mol festero i amb molta marcha
A Vinaròs hi fa falta:  Que acaben les obres
A la tele m’agrada veure:  El internado i callejeros
Sóc aficionada a:  el snow boar
De música m’agrada: los rebujitos, sinlache 
Em fa por:  Les avispes
Em fa riure:  tot en general

Felices Fiestas!

CLUB DE TENIS
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Claudia Belenguer
entrevista

foto
SOCIETAT MUSICAL “LA ALIANZA”

Un llibre: La sombra del viento, de Carlos Ruiz 
Zafón
Una pel·lícula: Titanic
Un color: blanc o groc
T’agradaria viatjar a: Austràlia
Els vinarossencs són: gent alegre i bona
A Vinaròs hi fa falta: més llocs on anar els jo-
ves i un auditori.
A la tele m’agrada veure: El Internado
Sóc aficionada a: tocar el clarinet, el piano, la 
flauta travessera i fer esport. També m’agrada 
sortir amb les amigues
De música m’agrada: La Oreja de Van Gogh, 
Amaia Montero, The Corrs...
Em fa por: la foscor
Em fa riure: els meus amics
El meu plat preferit és: la sopa i les pizzes
Un desig: ser feliç

1.Què és el que més t’agrada de Vinaròs? 
Per què?
El que més m’agrada és la mar, perquè és un 
paisatge molt relaxant.

2.Com recordes l’acte d’elecció de les rei-
nes?  
Amb molta emoció, un acte en què vam gaudir 
molt i amb molta felicitat en saber qui eren les 
reines. De segur que ho faran molt bé.

3.Per què et fa il·lusió ser dama/reina de les 
festes?
Sempre m’havia fet il·lusió ser dama, des de me-
nuda, però sobretot em fa molta il·lusió poder 
representar una entitat tan important per a mi 
com ara ho és la Sociedad Musical La Alianza.

4.Com viuen la família i els amics el fet que 
sigues dama/reina?
Amb molta intensitat, nerviosisme i il·lusió, tots 
estan molt contents i esperen passar unes festes 
inoblidables.

5.Quina relació tens amb la resta de dames?
Ens portem molt bé i ja ens coneixíem d’abans, i 
algunes des de menudes. Són genials i de segur 
que aquestes festes seran inoblidables amb 
elles.

6.Què destacaries del col·legi/entitat que 
representes?

Destaco que és una entitat única al poble, una 
entitat que dóna color a les festes. I l’ambient 
que hi ha entre els components és molt bo.

7.Com has viscut les festes d’anys anteriors?
Sempre les he viscut molt intensament perquè 
m’agraden molt, he anat a concerts amb els 
amics i les amigues, hem anat a la fira, als focs 
artificials... encara que suposo que des d’un punt 
molt diferent a les que m’esperen aquest any.

8.Què esperes d’aquestes festes? Com 
t’agradaria recordar-les?
Espero gaudir-les al màxim, passar-m’ho molt bé 
i fer una bona amistat amb les dames i la reina 
i representar tan bé com puga la meua entitat.
M’agradaria recordar-les com unes festes inobli-
dables i úniques.

9.Quin és l’acte que més t’agrada i què es-
peres amb més impaciència?
L’acte de proclamació, sens dubte, és un acte 
molt emotiu... però els sopars de gala també em 
fan molta il·lusió.

10.En un futur, a què t’agradaria dedicar-
te?
M’agradaria poder acabar el grau superior de 
clarinet i poder tocar en alguna orquestra im-
portant, ser mestra... En general, dedicar-me a la 
música. Qualsevol cosa relacionada m’agrada.
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Elena Calvo Tomás
entrevista

Un llibre: Donde esté mi corazón
Una pel·lícula: Un paseo para recordar
Un color: blau
T’agradaria viatjar: al Carib
Els vinarossencs són: simpàtics i 
festers
A Vinaròs hi fa falta: més activitats per 
als joves
A la tele m’agrada veure: Física o 
Química
Sóc aficionada: al tenis
De música m’agrada: tota
Em fa por: alguns insectes
Em fa riure: qualsevol cosa
El meu plat preferit és: macarrons
Un desig: passar-m’ho molt bé 
aquestes festes.

1.Què és el que més t’agrada de Vinaròs? 
Per què?
El Carnaval i les festes de Sant Joan i Sant Pere, 
perquè animen molt Vinaròs i els vinarossencs.

2.Com recordes l’acte d’elecció de les 
reines? 
Va ser molt emotiu, estàvem totes nervioses 
esperant saber qui sortiria reina, i ens ho vam 
passar molt bé totes juntes.

3.Per què et fa il·lusió ser dama/reina de 
les festes?
Perquè des de menuda havia volgut ser-ho, ja 
que ho trobo com una cosa molt bonica i que 
t’ho passes molt bé.

4.Com viuen la família i els amics el fet 
que sigues dama/reina?
Tots estan molt emocionats, tant la família 
com els amics. A tots ens fa molta il·lusió.

5.Quina relació tens amb la resta de da-
mes?
Totes ens portem molt bé. A la majoria les co-
neixia de veure-les pel poble, però tres d’elles 
són amigues meues des que érem menudes.

6.Què destacaries del col·legi/entitat que 
representes?
Crec que el que més destacaria és el sopar de 
gala que se celebra tots els anys, em fa molta 
il·lusió i tinc ganes que arribe.

7.Com has viscut les festes d’anys anteri-
ors?
Sortint tots els dies per la fira i anant als con-
certs dels artistes que venien.

8.Què esperes d’aquestes festes? Com 
t’agradaria recordar-les?
Espero que siguen les millors de ma vida. 
Espero que ens ho passem totes molt bé i no 
les oblidem mai.

9.Quin és l’acte que més t’agrada i què 
esperes amb més impaciència?
Els sopars de gala, encara que també m’agra-
da molt la presentació perquè penso que és 
un acte molt emotiu.

10.En un futur, a què t’agradaria dedicar-
te?
M’agradaria estudiar periodisme i publicitat, 
i després poder treballar en algun diari o 
revista.

CIRCULO MERCANTIL Y CULTURAL
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Eva Miralles Febrer
entrevista

foto1.Què és el que més t’agrada de Vinaròs? Per 
què?
El que més m’agrada de Vinaròs és la seua gent ja 
que formen un ambient, sobretot a l’estiu, acollidor i 
festiu que t’anima a passar-ho molt bé.
 
2.Com recordes l’acte d’elecció de les reines? 
El recordo com el principi d’una gran experiència 
que no l’oblidaré mai. Em produeix molta il·lusió i 
molta felicitat.
 
3.Per què et fa il·lusió ser dama/reina de les 
festes?
Des de menuda que he admirat les dames de festes, 
pensant que algun dia podria arribar a ser-ho jo. 
Aquest any tinc l’oportunitat de representar l’entitat 
de la qual forma part mon pare, Els Veterans C.F., i 
no la podia deixar perdre.
 
4.Com viuen la família i els amics el fet que 
sigues dama/reina?
Contents i entusiasmats, els agrada molt viure les 
festes de Sant Joan i Sant Pere, i com més de prop 
millor.
 
5.Quina relació tens amb la resta de dames?
Les coneixo a totes des de fa anys. Amb unes he 
compartit col·legi, amb altres institut o gimnàs, i 
amb totes, la relacció ha sigut sempre molt bona, 

per tant, estic segura que m’ho passaré molt bé 
amb elles.
6.Què destacaries del col·legi/entitat que re-
presentes?
Destacaria que són una pinya d’amics que s’ho pas-
sen bé jugant a futbol des de fa molts anys. Conec 
la majoria dels components de l’equip, i he de dir 
que són d’admirar per la seua constància i esforç.
 
7.Com has viscut les festes d’anys anteriors?
Al màxim, i de la millor forma que he pogut, sempre 
són setmanes especials dins de l’any.
 
8.Què esperes d’aquestes festes? Com t’agra-
daria recordar-les?
Espero que tot surten com sempre he somiat, gau-
dint de cada moment i compartint la meua il·lusió 
amb tot aquells que m’estimen.
 
9.Quin és l’acte que més t’agrada i què esperes 
amb més impaciència?
Les nits de gala, perquè m’agraden molt els vestits 
de festa, i també espero amb molta impaciència el 
festival del gimnàs Gentsana, ja que estic tot l’any 
preparant-me per aquest acte.
 
10.En un futur, a què t’agradaria dedicar-te?
En algun treball relacionat amb els xiquets, bé siga 
ballant o bé fent manualitats.

Un llibre: Donde el corazón te lleve 
Una pel·lícula: Camino
Un color: rosa
T’agradaria viatjar: al Carib
Els vinarossencs són: festers
A Vinaròs hi fa falta: un auditori
A la tele m’agrada veure: Fama
Sóc aficionada: al ball
De música m’agrada: el pop
Em fa por: fallar-li a la gent que més 
m’estimo.
Em fa riure: qualsevol cosa
El meu plat preferit és: el xocolate
Un desig: ser feliç tota la vida

AGRUPACIÓ VETERANS VINARÒS CF



EXTRA Sant Joan i Sant Pere

51

20 de juny 2009

Inmaculada Hernández Alberich 
entrevista

PEÑA TAURINA PAN Y TOROS

1.Què és el que més t’agrada de Vinaròs? 
Per què?
La platja i l’ermita, perquè són uns dels 
llocs més bonics de Vinaròs i on m’ho passo 
millor.

2.Com recordes l’acte d’elecció de les 
reines? 
El recordo amb molta il·lusió i alegria, ja que 
era el primer acte com a dama.

3.Per què et fa il·lusió ser dama/reina de 
les festes?
És una il·lusió que tenia des de fa molts any, 
ja que per a mi les festes de Sant Joan y Sant 
Pere sempre han sigut molt especials.

4.Com viuen la família i els amics el fet 
que sigues dama/reina?
Tots estan molt contents i desitjant acompa-
nyar-me i gaudir tots junts de les festes. 

5.Quina relació tens amb la resta de 
dames?
La relació entre totes és molt bona, ens 
compenetrem molt bé i totes ens ho passem 
molt bé juntes, a la vegada que compartim la 
mateixa il·lusió. 

6.Què destacaries del col·legi/entitat 
que representes?
L’entitat que represento, la Peña Taurina Pan 
y Toros, si destaca per alguna cosa, és la seua 
manera de viure i gaudir de la festa. La gent 
de la Peña és diversió, alegria, bous, xaranga i 
les ganes de passar-s’ho bé.

7.Com has viscut les festes d’anys 
anteriors?
Gaudint al màxim de tots els actes i compartint 
amb els amics concerts, revetlles, etc.

8.Què esperes d’aquestes festes? Com 
t’agradaria recordar-les?
Espero gaudir al màxim de tots els actes, festes, 
dies i hores. Estic segura que recordaré aques-
tes festes com les millors de la meua vida.

9.Quin és l’acte que més t’agrada i què 
esperes amb més impaciència?
La proclamació de la reina i les dames, és un 
dels actes més bonics per a mi.

10.En un futur, a què t’agradaria dedicar-
te?
Espero estudiar INEF a Barcelona i poder 
dedicar-me a l’ensenyament esportiu.

Un llibre: Como agua para chocolate
Una pel·lícula: Camino
Un color:  roig
T’agradaria viatjar a: París
Els vinarossencs són: alegres, oberts i 
viatgers 
A Vinaròs hi fa falta: una gran zona verda i 
llocs d’oci per als joves 
A la tele m’agrada veure: sèries
Sóc aficionada a: l’esport
De música m’agrada: pop i rock
Em fa por: no aconseguir els meus objectius
Em fa riure: un bon acudit i passar una bona 
estona amb els meus amics
El meu plat preferit és: espaguetis
Un desig: desitjar a tots els vinarossencs i 
forasters que passen unes bones festes de 
Sant Joan i San Pere

Amb motiu de les Festes de Sant 
Joan i Sant Pere, la setmana vinent 
no es publicarà el Setmanari 
Vinaròs. El pròxim número sortirà el 
dissabte 4 de juliol.

La redacció

Nota de la redacció La imprenta Castell estará 
cerrada del 22 al 26 de junio 
con motivo de las Fiestas de 
Sant Joan i Sant Pere.

La imprenta Castell
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foto

Sara Roure Queralt
entrevista

UNIÓ CICLISTA VINARÒS

Un llibre: El niño con el pijama de rayas, de John 
Boyne
Una pel·lícula: El ritmo del éxito, Street dance…
Un color: lila
T’agradaria viatjar a:  Cuba, Nova York o al 
Canadà, entre altres.
Els vinarossencs són: festers i  molt oberts!
A Vinaròs hi fa falta: llocs per a la gent jove, un 
multicine…
A la tele m’agrada veure: Los hombres de Paco, 
Física o Química, Fama…
Sóc aficionada a: ballar, esquiar quan puc i sortir 
de festa
De música m’agrada: de tot un poc… pop, house, etc.
Em fa por:  perdre els éssers estimats.
Em fa riure:  les meues amigues i els moments 
graciosos
El meu plat preferit és: la paella de la Barceloneta!
Un desig:  gaudir d’aquestes festes de Sant Joan 
i Sant Pere al màxim i que tots ho passeu molt bé 
amb nosaltres.

1.Què és el que més t’agrada de Vinaròs? Per 
què?
El que més m’agrada de Vinaròs és sens dubte el Carna-
val, la festa que tota la joventut esperem amb impaci-
ència durant tot l’any. Jo participo amb molta il·lusió en 
les desfilades, els balls…També m’agrada gaudir de les 
tardes d’estiu a la platja i, per descomptat, de les festes 
de Sant Joan i Sant Pere.

2.Com recordes l’acte d’elecció de les reines? 
El recordo com una nit molt emocionant i també amb 
una mica de nervis quan s’apropava el moment de 
l’elecció.
M’ho vaig passar molt bé durant el sopar, ja que totes 
les dames  ens coneixíem d’abans i vam riure molt.

3.Per què et fa il·lusió ser dama/reina de les 
festes?
Em fa il·lusió ser dama d’aquestes festes perquè és una 
altra manera de viure-les i perquè segurament serà una 
experiència molt gratificant la de poder representar el 
nostre poble i possiblement que mai no oblidarem. 

4.Com viuen la família i els amics el fet que 
sigues dama/reina?
La meua família i amics ho viuen amb molta il·lusió, prepa-
rant tot el necessari per poder gaudir d’aquestes festes.

5.Quina relació tens amb la resta de dames?
Quasi totes ja ens coneixíem i la relació entre nosaltres 
és molt bona. A Elena, Claudia, Isabel i Eva les conec de 
fa molts anys; amb Raquel he coincidit aquest any al 
mateix institut, i Aida ,Inmaculada i Maria ens coneixem 

per l’edat però el tracte no era el mateix. Tot i així, estic 
segura que d’aquestes festes sorgirà una bona amistat 
on ens quedaran records per a no oblidar.

6.Què destacaries del col·legi/entitat que repre-
sentes?
Estic molt orgullosa de poder representar la Unió Ciclis-
ta de Vinaròs, en ella he viscut alguns moments agrada-
bles en la meua infantesa, ja que el meu germà va ser 
de l’escola de ciclisme molts d’anys i jo l’acompanyava 
als entrenaments i les carreres, i fins i tot vaig participar 
en alguna de les curses locals.

7.Com has viscut les festes d’anys anteriors?
Les he viscut amb moltes ganes perquè representen el 
final dels estudis i el començament de l’estiu, la platja, 
el descans…

8.Què esperes d’aquestes festes? Com t’agrada-
ria recordar-les?
Espero poder gaudir-les tan bé com siga possible, amb 
la meua gent i la resta de les dames i deixar en bon lloc 
el poble i la meua entitat. M’agradaria recorda-les com 
una experiència especial de la meua joventut.

9.Quin és l’acte que més t’agrada i què esperes 
amb més impaciència?
Tot en general, però en especial: la proclamació de les 
dames i la reina i els sopars de gala.

10.En un futur, a què t’agradaria dedicar-te?
Després d’acabar els estudis de batxillerat, m’agradaria 
iniciar la carrera d’odontologia.
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foto

Maria Ramón Cervera 
entrevista

CAIXA RURAL

Un llibre: El arte del placer
Una pel·lícula: El exorcismo d’Emilie 
Rouse
Un color: roig
T’agradaria viatjar a: Las Vegas
Els vinarossencs són: xocolaters
A Vinaròs hi ha falta: un lloc 
d’entreteniment per als joves
A la tele m’agrada veure: El Internado
Sóc aficionada a: anar a fer el café
De música m’agrada: tot tipus
Em fa por: els accidents de circulació
Em fa riure: Aida
El meu plat preferit és: la pasta en 
general
Un desig: desitjo que tot surta bé

1.Què és el que més t’agrada de Vinaròs? Per 
què?
El que més m’agrada de Vinaròs és la platja, ja que 
per a l’estiu va genial. També perquè quan la veig 
em dóna tranquil·litat. També m’agraden totes les 
festes que té Vinaròs, ja que m’ho passo molt bé 
quan n’hi ha alguna.

2.Com recordes l’acte d’elecció de les reines? 
En l’acte d’elecció de les reines al principi estava 
molt nerviosa, ja que era el primer acte oficial, però 
al llarg de la nit m’ho vaig passar molt bé. 
Totes les dames vam xalar molt, ja que és del que 
es tracta.

3.Per què et fa il·lusió ser dama/reina de les 
festes?
Em fa il·lusió perquè representaré el poble i és una 
cosa que m’agrada. També em fa il·lusió perquè 
totes les persones que han sigut dames m’han dit 
que s’ho han passat molt bé i espero que aquest 
any no siga menys.

4.Com viuen la família i els amics el fet que 
sigues dama/reina?
Els fa molta il·lusió, en especial a una amiga meua 
anomenada Aida. La meua família està molt 
contenta, però penso que a la vegada també estan 
nerviosos ja que esperen que tot surta bé.

5.Quina relació tens amb la resta de dames?
Totes tenim molt bona relació ja que totes ens 
coneixíem d’abans i tenim la mateixa edat. Penso 
que totes juntes ens ho passarem molt bé. 

6.Què destacaries del col·legi/entitat que 
representes?
Destacaria que tot el seu treball i els beneficis 
queden al nostre poble. Remarcar, entre ells, la festa 
de Sant Antoni que ha popularitzat la Caixa Rural 
Vinaròs, també ressaltar la Fundació Caixa Vinaròs, 
per la seua labor cultural amb el poble de Vinaròs.

7.Com has viscut les festes d’anys anteriors?
Tots els anys les he viscut amb moltes ganes de 
festa des que era menuda fins ara i aquest any no 
serà menys ja que penso aprofitar tots els dies al 
màxim.

8.Què esperes d’aquestes festes? Com 
t’agradaria recordar-les?
Espero passar-m’ho molt bé, representar el poble 
tan bé com puga i recordar-les com les millors i, 
per descomptat, viure-les amb molta alegria i amb 
moltes ganes.

9.Quin és l’acte que més t’agrada i què esperes 
amb més impaciència?
Sens dubte, penso que el que més m’agradarà és el 
sopar de gala, ja que mai no he anat amb un vestit 
llarg i blanc, aquest sopar l’espero amb moltes 
ganes. També penso que m’ho passaré molt bé 
amb les dames com en tots els sopars, però no sé 
per què aquest penso que serà diferent.

10.En un futur, a què t’agradaria dedicar-te?
M’agradaria arribar a ser professora d’educació física 
i en un futur arribar a ser també policia nacional.
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Raquel Aulet
entrevista

foto

1.Què és el que més t’agrada de Vinaròs? 
Per què?
Tot! És un poble magnífic.

2.Com recordes l’acte d’elecció de les 
reines? 
Recordo que va ser una nit diferent. Ens véiem 
al voltant de tanta gent, que era una sensació 
estranya. 

3.Per què et fa il·lusió ser dama/reina de 
les festes?
No ho sé. Des de menuda m’ha fet il·lusió.

4.Com viuen la família i els amics el fet 
que sigues dama/reina?
Tots estan il·lusionats. Desitgen que arribe ja. 

5.Quina relació tens amb la resta de 
dames?
Ens coneixem totes. Juntes, ens sentim molt a 
gust i espero que siga així sempre. 

6.Què destacaries del col·legi/entitat que 
representes?
Destacaria que li tinc molt d’afecte, ja que hi he 
estudiat des que vaig nàixer.

7.Com has viscut les festes d’anys 
anteriors?
Molt bé. Pero penso que com aquest any... 
cap! 

8.Què esperes d’aquestes festes? Com 
t’agradaria recordar-les?
Espero passar-m’ho molt bé. Vull recordar-les 
com un record meravellós. 

9.Quin és l’acte que més t’agrada i què 
esperes amb més impaciència?
El sopar de gala.

10.En un futur, a què t’agradaria dedicar-
te?
M’agradaria ser perruquera, ho tinc decidit. 

PENYA BARÇA

CLUB DE BIRLES

Un llibre: El diari blau de la Carlota
Una pel·lícula: Moulin rouge
Un color: roig 
T’agradaria viatjar: a Nova York 
Els vinarossencs són: el millor que et pots trobar al món
A Vinaròs hi fa falta: alguna cosa on poder anat la joventut
A la tele m’agrada veure: programes de música
Sóc aficionada a: escoltar música
De música m’agrada: la música pop 
Em fa por: quedar-me sola a la foscor
Em fa riure: qualsevol cosa graciosa
El meu plat preferit és: la pizza
Un desig: no separar-me mai de les persones a qui més vull
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Isabel Vizcarro Cerdà
entrevista

Un llibre: La sombra del viento
Una pel·lícula: El niño con el 
pijama de rayas 
Un color: el blau claret
T’agradaria viatjar: al Carib
Els vinarossencs són: el millor 
del món
A Vinaròs hi fa falta: un bon 
auditori, un camp de futbol en 
condicions i un cinema
A la tele m’agrada veure: El 
Internado
Sóc aficionada a: la dansa 
De música m’agrada: 
house i techno
Em fa por: 
perdre un ésser estimat
Em fa riure: res en especial, 
sempre estic rient
El meu plat preferit és: 
l’arròs negre
Un desig: desitjo que aquestes 
festes de Sant Joan i Sant Pere 
siguen inoblidables tant per a mi 
com per a la meua família i amics.

1.Què és el que més t’agrada de Vinaròs? Per què?
M’agrada tot de Vinaròs, però en especial la mar, la platja i la 
forma de ser dels vinarossencs, sempre tan oberts i tolerants. 
Vinaròs té un encant especial.

2.Com recordes l’acte d’elecció de les reines? 
Un dia de molts de nervis i preparatius per tota la família! 
Es pot dir que és el primer acte de festes i totes estem molt 
emocionades per saber quina serà reina de les festes. També 
tenia molta curiositat per saber qui serien les dametes infan-
tils ja que només coneixia Catalina. 
3.Per què et fa il·lusió ser dama/reina de les festes?
Ja fa aproximadament un any que els vaig comentar als 
meus pares que m’agradaria ser dama de festes de Sant Joan 
i Sant Pere, ho vaig parlar també amb algunes de les meues 
amigues i ens va paréixer bona idea que fórem totes juntes. 
També a la meua abuela Teresa sempre li va fer molta il·lusió 
que algun dia pogués representar el poble sent dama.
4.Com viuen la família i els amics el fet que sigues 
dama/reina?
Tota la família està molt emocionada. A la meua mare li 
encanta acompanyar-me a mirar vestits, sabates, comple-
ments... tot el necessari per anar ben guapa! Al meu pare, 
encara que això d’anar de compres no li agrada tant, li agra-
daria molt poder acompanyar-me en algun acte oficial. A 
Paula, la meua germana, li agrada acompanyar-me a pro-
var-me el vestit blanc o a la perruqueria ajudant-me a triar 
el pentinat que més m’afavoreix! I finalment Pablo, el meu 
nòvio, també té moltíssimes ganes de passar aquestes festes 
al meu costat.

5.Quina relació tens amb la resta de dames?
La relació amb la resta de dames és fantàstica! Totes més o 
menys ens coneixíem i la veritat és que hi ha molt bon rotllo 
entre totes! Estic seguríssima que aquestes festes al seu cos-
tat seran inoblidables.

6.Què destacaries del col·legi/entitat que representes?
És una entitat relativament nova perquè només fa sis anys 
que la van formar. Les birles és un joc tradicional, que es ju-
gava en el carrer i del qual tenim constància des de l’any 
1402. Es jugava en molts punts d’Espanya principalment a 
Catalunya i a la Comunitat Valenciana.  

7.Com has viscut les festes d’anys 
anteriors?
Han sigut molt divertides però segur 
que molt diferents a les d’aquest any! 
Quasi que tots els dies quedava amb 
les meues amigues per anar a córrer 
la traca, que encara estava comen-
çant al carrer i nosaltres ja corríem 
com si estigués damunt nostre! Més 
tard, anàvem a la fira a pujar a algunes atraccions i féiem fes-
teta. L’any 2006, la meua germana Paula va ser dameta infan-
til de la Consolació, i a mi m’agradava molt acompanyar-la 
en tots els actes, anar als sopars... però aquestes festes seran 
úniques perquè no tots els anys les vius des de tan a dins. 

8.Què esperes d’aquestes festes? Com t’agradaria 
recordar-les?
Estic segura que seran les millors festes que haja viscut per-
què m’han tocat unes companyes que fan goig de veure! 
Són simpàtiques, agradables, divertides, alegres... i amb elles 
passaré uns dels millors moments de la meua vida! Viure les 
festes des de dins té la seua responsabilitat i serietat perquè 
has de ser puntual, assistir a molts d’actes, vestir-se de vi-
narossenca amb la calor que farà... però sobretot hi hauran 
moments de festa i rialles que seran impossibles d’oblidar! 

9.Quin és l’acte que més t’agrada i què esperes amb 
més impaciència?
Des que als meus pares els vaig proposar ser dama, el dia 
que amb més ganes i il·lusió estic esperant és el sopar de 
gala perquè tinc moltes ganes de portar el vestit blanc. I el 
que espero amb molta impaciència també és que aquest 
dia el meu pare m’acompanye a l’entrada de l’envelat.

10.En un futur, a què t’agradaria dedicar-te?
Ara estic cursant batxillerat artístic a l’institut Leopoldo 
Querol i en un futur m’agradaria dedicar-me a alguna cosa 
relacionada amb els xiquets i les xiquetes però, en especial, 
m’agradaria fer magisteri infantil o primària. També m’agra-
daria fer alguna carrera relacionada amb el disseny o les be-
lles arts.

CLUB DE BIRLES
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de Jovellar, c. del Pilar, av. de la Llibertat, av. de Mª Auxiliadora. 

20 de juny Dissabte
Des del dia 20 fins al 27 de juny, al CLUB DE TENIS VINARÒS, a 
partir de les 16 h se celebraran els campionats de: 
TENIS INDIVIDUAL, TENIS DOBLES, FRONTÓ, PÀDEL, ESQUAIX, 
PING-PONG i TORNEIG DE FUTBOL-7
ORGANITZA: CLUB DE TENIS VINARÒS.
A les 10.00 h
Inici de la col·lecta del dia de la bandereta de CREU ROJA de 
VINARÒS. Els diners recaptats seran destinats al programa de Creu 
Roja Donant la mà a les persones majors.
ORGANITZA: CREU ROJA DE VINARÒS.
De 10.00 h a 21.00 h
A la carpa de Creu Roja ubicada al passeig de Colom, EXPOSICIÓ 
8 OBJECTIUS EN JOC. 
OBJECTIU: Sensibilitzar la població dels Objectius de Desenvolu-
pament del Mil·lenni, fruit del compromís aconseguit l’any 2000 
per 189 caps d’estats i governs en la Declaració del Mil·lenni per a 
acabar amb la pobresa mundial. 
ORGANITZA: CREU ROJA I AGÈNCIA ESPANYOLA DE COOPERACIÓ 
INTERNACIONAL.
A les 10.00 h
Al local social de la penya taurina “Pan y Toros”, concurs d’escacs, 
categoria infantil.
ORGANITZA: PENYA TAURINA ”PAN Y TOROS”.
A les 12.30 h
Obertura de la TROBADA DE LA TAPA I LA CERVESA. En l’Avinguda 
de l’Atlàntic (PAI FORA FORAT).
ORGANITZA: COMISSIÓ DE FESTES I AMADO.
A les 15.00 h
Al camp de tir del Portell, Tirada Social Compac Sporting.
ORGANITZA: CLUB DE CAÇADORS “SAN SEBASTIÁN”
A les 15.30 h
Al local social de la Penya València, inici del campionat local de 
GUINYOT I MANILLA.
ORGANITZA: PENYA VALÈNCIA CF VINARÒS.
A les 17.00 h
Al local social de la Penya València, inici del campionat local de 
DARDS.
ORGANITZA: PENYA VALÈNCIA CF VINARÒS.
De les 18.00 h del dia 20 a les 18.00 h del dia 21 de juny.
Al pavelló poliesportiu. 24 HORES FUTBOL SALA.
ORGANITZA: CLUB ESPORTIU FUTBOL SALA
A les 19.00 h
A la Carpa Cultural situada a la plaça de les Corts Valencianes, ac-
tuació del Centro Aragonés.
ORGANITZA: CENTRO ARAGONÉS DE VINARÒS.
A les 19.00 h

Al corral de proves de la penya taurina “Pan y Toros”, solta de va-
quetes per a tots els aficionats taurins. A continuació degustació 
de tapes.
ORGANITZA: PENYA TAURINA “PAN Y TOROS”
A les 19.30 h
Cercavila de dolçaina i tabalet pels carrers de la ciutat.
A les 19.30 h
Obertura de la TROBADA DE LA TAPA I LA CERVESA. En l’Avinguda 
de l’Atlàntic (PAI FORA FORAT).
ORGANITZA: COMISSIÓ DE FESTES I AMADO.
A les 20.00 h
Al corral de proves de la penya taurina “Pan y Toros”, II Concurs de 
Retalls Joves Promeses. Col·labora: Bous al carrer.
ORGANITZA: PENYA TAURINA “PAN Y TOROS”
A les 20.00 h
A l’Auditori Municipal, la Coral García Julbe, ofereix el tradicional 
concert de festes, en el qual intervindrà com a coral invitada la 
Coral Sant Marc de Xert.
ORGANITZA: CORAL GARCIA JULBE VINARÒS.
A les 20.00 h
A la plaça Parroquial, concert de l’Aula de Música Tradicional i Po-
pular de Tortosa, amb la participació d’alumnes i professors de 
música i dansa.
A les 21.00 h 
En la plaça de Sant Agustí, diverses activitats amb coreografies, 
teatre, música i parlament realitzades per l’Església Evangèlica de 
Vinaròs.
ORGANITZA: ESGLÉSIA EVANGÈLICA DE VINARÒS.
 A les 21.00 h
Al Poliesportiu Municipal, exhibició de ball a càrrec de l’Acadèmia 
de Ball Twister.
ORGANITZA: ACADÈMIA DE BALL TWISTER.
A les 23.00 h
TRACA pels carrers de costum seguida de cercavila amenitzada 
per la XARANGA.
A les 24.00 h
A la Carpa de Festes, gran revetlla amb actuació de l’ORQUESTRA 
VALÈNCIA.
ORGANITZA: COMISSIÓ DE FESTES.

21 de juny Diumenge
De 09.00 h a 12.00 h
Al dic de llevant, concurs obert de pesca. Categories: INFANTL I 
JUVENIL.
ORGANITZA: CLUB DE PESCA ESPORTIVA “LA LUBINA”.
CARRERA CICLISTA VOLTA DEL LLAGOSTÍ
Categoria elit-sub. 23
A les 09.15 h
Des de la plaça de l’Ajuntament sortida de l’etapa de la Volta 
del Llagostí per la pl. de Jovellar, c. del Socors, c. de l’Arxipreste 
Bono, av. del País Valencià, c. de Sant Francesc, c. del Pilar i av. de 
Saragossa.
A les 10.30 h
Primera de les tres passades de la carrera per l’ermita de la Mise-

Programa
Fiestas09

19 de juny Divendres
 A les 20.00 h
Campanes al vol per a anunciar l’inici de la FIRA I FESTES DE SANT 
JOAN I SANT PERE 2009.
A les 20.15 h
A la plaça Parroquial, TRACA INFANTIL 
amb caramels, confeti i regals.
Cercavila pel centre de la ciutat dels NANOS I GEGANTS acompa-
nyats per dolçaina i tabalet.
COLLA DE NANOS I GEGANTS DE VINARÒS!
MOLTES FELICITATS EN EL VOSTRE 
65 ANIVERSARI!!
A continuació cercavila de les representants de les diferents enti-
tats cap a la Carpa de Festes acompanyades per la Banda de Músi-
ca de la Societat Musical “LA ALIANZA”.
A les 21.00 h
A la Carpa de Festes, situada a l’avinguda de Jaume I, PROCLAMA-
CIÓ DE LES REINES I DAMES D’HONOR DE LES FESTES i imposició 
de bandes. 
Mantenidor de les festes: Sr. Joan Elies Adell.
Joan-Elies Adell va nàixer a Vinaròs el 1968. Va cursar estudis de 
Filologia i Comunicació Audiovisual en la Universitat de València. 
Actualment treballa com a professor a la Universitat Oberta de 
Catalunya i és director del Centre de Representació de la Generali-
tat de Catalunya i de les Illes Balears a l’Alguer. Pel que fa a la seua 
obra literària, ha publicat diverses obres assagístiques sobre músi-
ca i cultura digital. A més, s’ha dedicat al conreu de la poesia amb 
què ha aconseguit premis tan rellevants com el Gabriel Ferrater, el 
Benvingut Oliver de Catarroja, el Ciutat d’Elx, l’Alfons el Magnànim, 
els Jocs Florals de Barcelona 2004 i el 1r premi Màrius Sampere.
A les 22.00 h
Obertura de la TROBADA DE LA TAPA I LA CERVESA. En l’Avinguda 
de l’Atlàntic (PAI FORA FORAT).
ORGANITZA: COMISSIÓ DE FESTES I AMADO.
A continuació INAUGURACIÓ DEL RECINTE FIRAL A CÀRREC DE 
LES REINES I DAMES D’HONOR.
A les 23.00 h
Tradicional TRACA pels carrers de costum amb final de focs artifici-
als, seguida de cercavila amenitzada per la xaranga.
A les 23.30 h
Ronda pels carrers de la ciutat del CUADRO DE JOTAS DEL CENTRO 
ARAGONÉS de Vinaròs, amb el recorregut següent: av. de Mª Au-
xiliadora, c. de la Mare de Déu, c. del Pont, c. de Sant Cristòfol, pl. 
Parroquial, c. Major, pl. Sant Agustí, pl. Sant Antoni, c. del Socors, pl. 

FIRA I FESTES DE SANT JOAN I SANT PERE
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ricòrdia.
A les 13.15 h
Al carrer de Sant Francesc final d’etapa de la Volta del Llagostí i 
entrega de trofeus.
ORGANITZA: UNIÓ CICLISTA VINARÒS.
A les 10.00 h
Al passeig de Fora del Forat  7a Tirada Interautonòmica de Birles.
ORGANITZA: CLUB DE BIRLES VINARÒS.
A les 10.00 h
Al camp de tir del Portell, tir amb carrabina. Categoria infantil.
ORGANITZA: CLUB DE CAÇADORS “SAN SEBASTIÁN”.
A les 11.00 h
Al Círculo Mercantil y Cultural, SÈPTIM CAMPIONAT DE BILLAR 
AMERICÀ INDIVIDUAL DOBLE KO EUROPEU.
ORGANITZA: CÍRCULO MERCANTIL Y CULTURAL.
A les 12.30 h
Obertura de la TROBADA DE LA TAPA I LA CERVESA. En l’Avinguda 
de l’Atlàntic (PAI FORA FORAT).
ORGANITZA: COMISSIÓ DE FESTES I AMADO.
A les 14.00 h
A la Carpa de Festes, XI CONCURS DE PAELLES per a les entitats que 
tenen representació de dames.
ORGANITZA: COMISSIÓ DE FESTES. 
COL·LABORA: CAIXA RURAL CAIXA VINARÒS.
A les 15.30 h
Al local social de la Penya València. Continuació del campionat lo-
cal de GUINYOT I MANILLA.
ORGANITZA: PENYA VALÈNCIA CF VINARÒS.
A les 16.30 h
A la platja del Fortí, VOL DE CATXIRULOS.
ORGANITZA: CLUB D’AEROMODELISME. 
PATROCINA: CAIXA RURAL CAIXA VINARÒS.
A les 19.00 h
A la Carpa de Festes, XV Festival del Gimnàs GENTSANA, el festi-
val tindrà continuació a les 22.30 h. GENTSANA celebra el seu XV 
ANIVERSARI.
ORGANITZA: GIMNÀS GENTSANA.
A les 19.30 h
A l’auditori municipal Ayguals d’Izco,
els components del Taller de Teatre del CRIS, ens delectaran amb 
l’obra de teatre preparada  per a l’ocasió, SOSPITOSA FELICITAT.
ORGANITZA: TALLER DE TEATRE DEL CRIS.
A les 19.30 h
CERCAVILA DE DOLÇAINA I TABALET pels carrers de la ciutat.
A les 19.30 h
Obertura de la TROBADA DE LA TAPA I LA CERVESA. En l’Avinguda 
de l’Atlàntic (PAI FORA FORAT).
ORGANITZA: COMISSIÓ DE FESTES I AMADO.
A les 20.00 h
A la Carpa Cultural situada a la plaça de les Corts Valencianes, actu-
ació del grup folklòric “LES CAMARAES “
ORGANITZA: GRUP FOLKLÒRIC “LES CAMARAES”
A les 23.00 h
Traca pels carrers de costum seguida de cercavila amenitzada per 
la xaranga.

22 de juny Dilluns
A les 12.00 h
A les cavallerisses de l’ermita de la Misericòrdia, inauguració de 
l’exposició fotogràfica sobre les Illes Columbretes. Estarà oberta 
fins al 7 de juliol de 18.00 h a 21.00 h.
ORGANITZA: AJUNTAMENT DE VINARÒS. REGIDORIA DE TURISME
A les 12.30 h
Obertura de la TROBADA DE LA TAPA I LA CERVESA. En l’Avinguda 
de l’Atlàntic (PAI FORA FORAT).
ORGANITZA: COMISSIÓ DE FESTES I AMADO.
A les 15.30 h
Al local social de la Penya València, Concurs de dibuix, per a xi-
quets.
ORGANITZA: PENYA VALÈNCIA CF VINARÒS.
A les 18.00 h 
Al local social de la penya taurina ”Pan y Toros”. Concurs de dibuix 
infantil sobre temes taurins. Obert a tots els col•legis de Vinaròs. 
ORGANITZA: PENYA TAURINA “PAN Y TOROS”.
A les 18.15 h
Al centre municipal de la 3a edat el grup de jubilats els invita a 
visitar l’exposició dels treballs realitzats durant tot l’any.
A les 19.00 h
A l’antic col·legi de Sant Sebastià, inauguració de la MOSTRA DE 
TREBALLS realitzats pels alumnes d’FPA del curs 2008-2009. L’ex-
posició estarà oberta de 19.00 a 21.00 hores des del dia 22 fins al 
dia 26 de juny.
A les 19.00 h
A la plaça de les Corts Valencianes. FESTA INFANTIL amb “FESTA 
MAJOR” 
de la companyia SAPASTRE.
Us convidem a la Festa Major de Sant Vicent de Pixa’t de Riure, un 
lloc desaparegut que celebra la seua festa major a les poblacions 
on l’inviten. L’alcalde, encarregat d’animar l’espectacle, i quatre 
ciutadans, convertits en regidors que fan tota la música en direc-
te, són els últims habitants d’aquest poble imaginari que reviuen 
una festa repleta de tots els actes populars d’una festa major.
ORGANITZA: COMISSIÓ DE FESTES.
A les 19.30 h
Cercavila de dolçaina i tabalet pels carrers de la ciutat.
A les 19.30 h
Obertura de la TROBADA DE LA TAPA I LA CERVESA. En l’Avinguda 
de l’Atlàntic (PAI FORA FORAT).
ORGANITZA: COMISSIÓ DE FESTES I AMADO.
A les 21.30 h
A la Carpa de Festes, RECEPCIÓ DE LA REINA I DAMES D’HONOR.
A les 22.30 h
A la Carpa de Festes. SOPAR DE GALA EN HONOR A LA REINA I 
DAMES D’HONOR DE LES FESTES, elaborat i servit pel restaurant 
VINYA D’ALÒS. 
Finalitzat el sopar GRAN REVETLLA amb l’actuació de l’orquestra 
NUEVA ALASKA.
ORGANITZA: AJUNTAMENT DE VINARÒS i RESTAURANT VINYA 
D’ALÒS.
A les 23.00 h.
TRACA pels carrers de costum seguida de cercavila amenitzada 
per la XARANGA.

23 de juny Dimarts
Des de les 08.00 h fins a les 14.00 h
Al club de la tercera edat, OBSEQUI DE LOTS. 
ORGANITZA: AJUNTAMENT DE VINARÒS. REGIDORIA DE BENES-
TAR SOCIAL.
A les 12.30 h
Obertura de la TROBADA DE LA TAPA I LA CERVESA. En l’Avinguda 
de l’Atlàntic (PAI FORA FORAT).
ORGANITZA: COMISSIÓ DE FESTES I AMADO.
A les 15.30 h
Al local social de la Penya València, continuació del concurs local 
de GUINYOT I MANILLA.
ORGANITZA: PENYA VALÈNCIA CF VINARÒS
A les 17.00 h
Al local social de la Penya València, continuació del campionat 
local de DARDS.
ORGANITZA: PENYA VALÈNCIA CF VINARÒS
A les 18.00 h
Arribada de la FLAMA DEL CANIGÓ que serà rebuda per les auto-
ritats a la plaça de l’Ajuntament.
ORGANITZA: ASSOCIACIÓ DE VEÏNS DE VINARÒS MIGJORN
A les 23.00 h
Encesa de la traca per la Flama del Canigó. Traca pels carrers de 
costum, a continuació CORREFOC a càrrec del  BALL DE DIMONIS 
DE VINARÒS fins a la plaça de les Corts Valencianes on es farà 
lectura del Manifest de Benvinguda. Encesa del peveter i repar-
tició de coca i mistela per l’ASSOCIACIÓ DE VEÏNS DE VINARÒS 
MIGJORN. 
ORGANITZA: ASSOCIACIÓ DE VEÏNS DE VINARÒS MIGJORN
COL·LABORA: CAIXA RURAL CAIXA VINARÒS.
PATROCINA: AJUNTAMENT DE VINARÒS.
A les 24.00 h
A la Carpa Cultural situada a la plaça de les Corts Valencianes, 
actuació musical del grup CARRAIXET.
ORGANITZA: ASSOCIACIÓ DE VEÏNS DE VINARÒS MIGJORN
PATROCINA: AJUNTAMENT DE VINARÒS.
A les 24.00 h
A la carpa de Festes, REVETLLA DE SANT JOAN amb l’actuació de 
l’orquestra MÀGIA NEGRA
ORGANITZA: COMISSIÓ DE FESTES

24 de juny Dimecres
CLUB NATACIÓ VINARÒS.
XIV TRAVESSIA PLATJA DEL FORTÍ
A les 10.30 h
Inscripció per a la travessia.
A les 11.30 h
Inici de la travessia.
ORGANITZA: CLUB NATACIÓ VINARÒS.
A les 12.00 h
MISSA SOLEMNE EN HONOR DE SANT JOAN a l’església Arxipres-
tal de la Mare de Déu de l’Assumpció.
A les 12.30 h
Obertura de la TROBADA DE LA TAPA I LA CERVESA. En l’Avinguda 
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de l’Atlàntic (PAI FORA FORAT).
ORGANITZA: COMISSIÓ DE FESTES I AMADO.
A les 20.00 h
En el Saló d’Actes de la Caixa Rural presentació del 2 n Anuari de 
Vinaròs.
ORGANITZA: CAIXA RURAL CAIXA VINARÒS.
A les 23.00 h
Traca pels carrers de costum, seguida de cercavila amenitzada per 
la xaranga.
A les 23.30 h
A la Carpa de Festes, actuació de 
“LOS INHUMANOS”.
ORGANITZA: COMISSIÓ DE FESTES.
Dia popular dels xiquets i xiquetes a les atraccions de la Fira. 1 € 
cada atracció.

26 de juny Divendres
A les 13.00 h
A l’esplanada del port, inauguració de la XLV FIRA COMARCAL DE 
MAQUINÀRIA AGRÍCOLA. 
ORGANITZA: AJUNTAMENT DE VINARÒS. REGIDORIA D’AGRICULTU-
RA I PESCA.
A les 12.30 h
Obertura de la TROBADA DE LA TAPA I LA CERVESA. En l’Avinguda 
de l’Atlàntic (PAI FORA FORAT).
ORGANITZA: COMISSIÓ DE FESTES I AMADO.
A les 15.30 h
Al local social de la Penya València, campionat local interpenyes 
de BOTIFARRA.
ORGANITZA: PENYA VALÈNCIA CF VINARÒS.
A les 19.00 h
A la Carpa Cultural, situada a la plaça de les Corts Valencianes, FES-
TA INFANTIL. Esta vesprada ens acompanya JUGUIMÒBIL, conjunt 
de parades de jocs construïts en fusta. Més de 33 jocs ubicats en 
11 prismes on podreu trobar jocs de moltes classes: Jocs de taula, 
d’enginy, de construcció...
ORGANITZA: COMISSIÓ DE FESTES.
A les 19.30 h
Al local social de la penya taurina “Pan y Toros”, xarrada taurina a 
càrrec del Dr. Gustavo Traver, metge cirurgià de la plaça de bous 
de Castelló. 
ORGANITZA: PEÑA TAURINA “PAN Y TOROS”
A les 19.30 h
Obertura de la TROBADA DE LA TAPA I LA CERVESA. En l’Avinguda 
de l’Atlàntic (PAI FORA FORAT).
ORGANITZA: COMISSIÓ DE FESTES I AMADO.
A les 22.00 h
A la Carpa de Festes, sopar a l’aire lliure.
ORGANITZA: COMISSIÓ DE FESTES.
COL·LABORA: CAIXA VINARÒS.
A les 23.00 h
Traca pels carrers de costum, seguida de cercavila per la xaranga
A les 23.30 h
A la Carpa de Festes, homenatge a les Reines i Dames del 50 i 25 
aniversari.
A continuació gran revetlla popular amenitzada per l’orquestra 
“VAN I VÉNEN”.
ORGANITZA: COMISSIÓ DE FESTES.

27 de juny Dissabte
A les 12.00 h
Al passeig de Blasco Ibáñez, plantada dels NANOS I GEGANTS par-
ticipants en la XX TROBADA.
ORGANITZA: COLLA DE NANOS I GEGANTS DE VINARÒS.
A les 12.30 h
Obertura de la TROBADA DE LA TAPA I LA CERVESA. En l’Avinguda 
de l’Atlàntic (PAI FORA FORAT).
ORGANITZA: COMISSIÓ DE FESTES I AMADO.
A les 15.00 h
Al camp de tir del Portell, tirada mixta de colom a màquina i guatla 
a màquina.
ORGANITZA: CLUB CAÇADORS “SAN SEBASTIÁN”.
A les 15.30 h
Al local social de la Penya València. Final del campionat local de 
GUINYOT I MANILLA.

ORGANITZA: PENYA VALÈNCIA CF VINARÒS.
A les 17.00 h
Al local social de la Penya València, final del concurs local de 
DARDS. En acabar les finals, entrega dels trofeus per la dama de la 
penya als campions de tots els concursos.
ORGANITZA PENYA VALÈNCIA CF VINARÒS.
A les 17.00 h
Al local social de la penya taurina “Pan y Toros”, homenatge a la 
Reina i Dames de les festes.
ORGANITZA: PENYA TAURINA “PAN Y TOROS”.
Des de les 17.00 h fins a les 20.00 h
Al pavelló poliesportiu, TROFEU GRUP FRANCO FUTBOL SALA.
ORGANITZA: CLUB ESPORTIU FUTBOL SALA.
A les 17.30 h
Davant del local social de la penya “Pan y Toros”, la Banda de Mú-
sica “La Alianza” interpretarà el pasdoble “Pan y Toros”, i s’iniciarà 
la cercavila fins a la plaça de bous, per a presenciar la correguda 
de bous.
ORGANITZA: PEÑA TAURINA “PAN Y TOROS”.
A les 18.00 h
Cercavila de NANOS I GEGANTS pels carrers del centre de la ciu-
tat.
ORGANITZA:  COLLA DE NANOS I GEGANTS DE VINARÒS.
A les 19.00 h
A la plaça de bous, GRAN CORREGUDA DE BOUS per als destres:
VICENTE BARRERA
PALOMO LINARES
ABEL VALLS
Bous de l’acreditada ramaderia de JOSÉ CRUZ de Salamanca. 
A les 19.30 h
Obertura de la TROBADA DE LA TAPA I LA CERVESA. En l’Avinguda 
de l’Atlàntic (PAI FORA FORAT).
ORGANITZA: COMISSIÓ DE FESTES I AMADO.
A les 20.00 h
A la Carpa Cultural situada a la plaça de les Corts Valencianes, XXII 
FESTIVAL DE BANDES, amb la participació de la BANDA DE MÚ-
SICA D’ULLDECONA i de la SOCIETAT MUSICAL “LA ALIANZA” DE 
VINARÒS.
ORGANITZA: SOCIETAT MUSICAL “LA ALIANZA”. 
A les  22.00 h
Al Círculo Mercantil y Cultural, SOPAR DE GALA en honor de la 
Dama del Casino, acompanyada per la Reina i Dames d’Honor de 
les Festes. El sopar serà amenitzat per l’orquestra VALÈNCIA
ORGANITZA:CÍRCULO MERCANTIL Y CULTURAL.
A les 23.00 h
Traca pels carrers de costum, seguida de cercavila amenitzada per 
la xaranga.
A les 24.00 h
A la Carpa de Festes, Gran Revetlla popular amb l’actuació de l’or-
questra LA DAMA.
ORGANITZA: COMISSIÓ DE FESTES.

28 de juny Diumenge
Des de les 08.00 h fins a les 13.00 h
Al dic de llevant, concurs obert de pesca. Categories: JUBILATS, 
DAMES I SÈNIOR.
ORGANITZA: CLUB DE PESCA DEPORTIVA“LA LUBINA”.
Des de les 10.00 h fins a les 14.00 h
A l’ermita de la Mare de Déu de la Misericòrdia, exposició mono-
gràfica dedicada al gos rater valencià, típica raça de la Comunitat 
Valenciana. 
ORGANITZA: ASSOCIACIÓ NACIONAL DEL GOS RATER VALENCIÀ. 
A les 12.30 h
Obertura de la TROBADA DE LA TAPA I LA CERVESA. En l’Avinguda 
de l’Atlàntic (PAI FORA FORAT).
ORGANITZA: COMISSIÓ DE FESTES I AMADO.
A les 16.00 h
Al local social de la Penya Barça, XXX Torneig de PARXÍS OPEN. 
Sorteig i començament.
ORGANITZA: PENYA BARÇA VINARÒS.
Des de les 17.00 h fins a les 19.00 h
Al pavelló poliesportiu, FINAL COPA LLIGA FUTBOL SALA.
ORGANITZA: LLIGA LOCAL DE FUTBOL SALA.
A les 17.00 h
Al local social de la penya taurina “Pan y Toros”, projecció de vídeos 
taurins.

de l’Atlàntic (PAI FORA FORAT).
ORGANITZA: COMISSIÓ DE FESTES I AMADO.
A les 13.00 h
A l’Espai d’Art de la Fundació Caixa Vinaròs, inauguració de l’expo-
sició de l’escultor Sebastián Miralles Puchol.
ORGANITZA: FUNDACIÓ CAIXA VINARÒS.
A les 18.00 h
Al corral de proves de la penya taurina Pan y Toros, compliment 
als residents de la Llar Residència Sant Sebastià, acompanyats de 
la Reina i Dames de les festes i actuació de la xaranga.
ORGANITZA: PEÑA TAURINA PAN Y TOROS.
A les 18.30 h
Al corral de proves de la penya taurina “Pan y Toros”, actuació dels 
alumnes de l’Escola Taurina de Castelló. 
ORGANITZA: PEÑA TAURINA “PAN Y TOROS”.
A les 19.30 h
Obertura de la TROBADA DE LA TAPA I LA CERVESA. En l’Avinguda 
de l’Atlàntic (PAI FORA FORAT).
ORGANITZA: COMISSIÓ DE FESTES I AMADO.
A les 20.00 h
A la Carpa Cultural situada a la plaça de les Corts Valencianes, 
festival del Ballet Esplai. Amb la col·laboració especial de Nando 
Santos.
ORGANITZA: BALLET ESPLAI.
A les 21.30 h
A la Plaça Cardenal Tarancón, actuació de VOL-RAS amb “CAN-
GUELI”. A continuació entrega del XV ALÉ VINAROSSENC a la Sra. 
JUANITA BOVER RíOS, gerent de Canal Maestrat i Ser Maestat i 
impulsora, junt amb el seu ja desaparegut espòs Enrique Adell, 
de Radio Nueva.
ORGANITZA: FUNDACIÓ CAIXA VINARÒS.
A les 22.00 h.
A la Carpa de Festes, revetlla per als nostres majors, amb l’orques-
tra QUARTZ. 
ORGANITZA: COMISSIÓ DE FESTES. 
PATROCINA: FUNDACIÓ CAIXA VINARÒS.
A les 23.00 h.
Traca pels carrers de costum, seguida de cercavila amenitzada 
per la xaranga.

25 de juny Dijous
A les 10.30 h
Al local social de la Penya Barça, CONCURS INFANTIL DE PINTU-
RA.
ORGANITZA: PENYA BARÇA VINARÒS.
A les 11.30 h
Davant del local social de la Penya Barça, PARC INFANTIL (Sessió 
matí i vesprada).
ORGANITZA: PENYA BARÇA VINARÒS.
A les 12.30 h
Obertura de la TROBADA DE LA TAPA I LA CERVESA. En l’Avinguda 
de l’Atlàntic (PAI FORA FORAT).
ORGANITZA: COMISSIÓ DE FESTES I AMADO.
A les 17.30 h
Al local social de la Penya Barça, entrega de premis.
ORGANITZA: PENYA BARÇA VINARÒS.
 A les 18.30 h 
Al carrer de Santa Magdalena, la Penya València ofereix una GRAN 
FESTA INFANTIL amb l’actuació del pallasso ALBERT COCORULL. 
En finalitzar hi haurà una xocolatada popular. Col·laboren: proveï-
dors de la penya, Caixa Rural Vinaròs i Llibreria Lisboa.
ORGANITZA: PENYA VALÈNCIA CF VINARÒS.
A les 19.00 h
A la Carpa Cultural, situada a la plaça de les Corts Valencianes, 
FESTA INFANTIL amb TRINXANT SABATES. Esta vesprada has de 
vindre amb ganes de moure l’esquelet. 
Si no vols les sabates trinxar, 
ja podem plegar i marxar. 
Però si et vols divertir, 
deixa-ho tot i vine cap aquí. 
Així comença l’espectacle d’animació TRINXANT SABATES, on el 
més important és la participació del públic, cantant i ballant al 
ritme de la seua música, 100% en directe. 
Per a tots els públics (des dels 3 als 99 anys)
ORGANITZA: COMISSIÓ DE FESTES.
A les 19.30 h
Obertura de la TROBADA DE LA TAPA I LA CERVESA. En l’Avinguda 
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23.30 h
Festival RKL Dance
A continuació: FESTIVAL DJ’S.
DIJOUS 25 DE JUNY DE 2009 
12.30 h
MATINS DE “LOCURA” amb l’acadèmia de ball Locura.
23.30 h
Concurs de rock Carpajove 2009 
A continuació, actuació estel·lar de:
RELEVO DE PLATA (València)
DIVENDRES 26 DE JUNY DE 2009 
12.30 h
MATINS DE “LOCURA” amb l’acadèmia de ball Locura.
23.30 h
Concurs de Rock Carpajove 2009 
A continuació, actuació estel·lar de:
ULTRAIDO (Barcelona)
MÖNO (Mataró)
02.00 h
Festa Dj’s.
DISSABTE 27 DE JUNY DE 2009 
12.30 h
“Màster Class”, System Sport.
20.00 h
Festival infantil acadèmia de ball “Locura”
23.30 h
Entrega de premis concurs fotografia i concurs de rock
24.00 h
2a FESTA ELECTRÒNICA CARPAJOVE 2009 
ORGANITZA: Stockderock.
PATROCINA: Ajuntament de Vinaròs i Stockderock.

ORGANITZA: PENYA TAURINA “PAN Y TOROS”.
A les 18.00 h
Davant del local social de la penya taurina “Pan y Toros”, festa infan-
til amb pallassos i xocolatada.
ORGANITZA: PENYA TAURINA “PAN Y TOROS”.
1.500 METRES URBANS DE VINARÒS
A les 18.30 h
Inscripcions per a la carrera
A les 19.00 h
Inici de les proves escolars
A les 20.00 h
1.500 metres Absoluts Masculí/Femení
A les 20.30 h
Entrega de trofeus.
ORGANITZA: CE VINARÒS. 
COL·LABORA: CONSELL MUNICIPAL D’ESPORTS. 
A les 19.00 h
A la Carpa Cultural, situada a la plaça de les Corts Valencianes, FES-
TA INFANTIL amb ELS CORSARIS DE L’ESCUMA.
ORGANITZA: COMISSIÓ DE FESTES.
A les 19.30 h
Cercavila de dolçaina i tabalet pels carrers de la ciutat.
A les 19.30 h
Obertura de la TROBADA DE LA TAPA I LA CERVESA. En l’Avinguda 
de l’Atlàntic (PAI FORA FORAT).
ORGANITZA: COMISSIÓ DE FESTES I AMADO.
A les 20.00 h
Al local social de la Penya Barça, entrega del XXX TROFEU A LA 
REGULARITAT AL VINARÒS CLUB DE FUTBOL I AL FUTBOL BASE, així 
com de la resta de concursos de la Penya Barça.
ORGANITZA: PENYA BARÇA VINARÒS.
A les 21.00 h
A la Carpa de Festes, XV MOSTRA DE CUINA VINAROSSENCA elabo-
rada pel prestigiós restaurador local Sr. SALVADOR ALCARAZ d’EL 
LANGOSTINO DE ORO. El plat seleccionat per a l’ocasió és ARRÒS 
NEGRE. 
ORGANITZA: CAIXA RURAL CAIXA VINARÒS.
A les 22.00 h
A l’esplanada del port, clausura de la XLV FIRA COMARCAL DE MA-
QUINÀRIA AGRÍCOLA.  
ORGANITZA: AJUNTAMENT DE VINARÒS.REGIDORIA D’AGRICULTU-
RA I PESCA.
A les 23.00 h
Traca pels carrers de costum, seguida de cercavila amenitzada per 
la xaranga.
A les 24.00 h
A la Carpa de Festes, Gran Revetlla de Sant Pere, amb l’actuació de 
l’orquestra LA FANIA
ORGANITZA: COMISSIÓ DE FESTES.

29 de juny Dilluns
A les 12.00 h
A l’església de Santa Magdalena, missa en honor a Sant Pere.
ORGANITZA: CONFRARIA DE PESCADORS SANT PERE.
A les 12.30 h
Obertura de la TROBADA DE LA TAPA I LA CERVESA. En l’Avinguda 

de l’Atlàntic (PAI FORA FORAT).
ORGANITZA: COMISSIÓ DE FESTES I AMADO.
A les 19.30 h
Cercavila de dolçaina i tabalet pels carrers de la ciutat.
A les 19.30 h
Obertura de la TROBADA DE LA TAPA I LA CERVESA. En l’Avinguda 
de l’Atlàntic (PAI FORA FORAT).
ORGANITZA: COMISSIÓ DE FESTES I AMADO.
A les 21.00 h
A la Carpa de Festes, espectacle de ROCK ACROBÀTIC I BALLS DE 
SALÓ, a càrrec dels components del Club Madison.
ORGANITZA: CLUB MADISON.
 A les 22.00 h
Al passeig de Blasco Ibáñez, davant de l’estàtua de Costa i Borràs, 
cantada d’havaneres a càrrec del grup PORT VELL i repartiment 
de “cremaeta”. 
ORGANITZA: COMISSIÓ DE FESTES. 
PATROCINA: CAIXA RURAL CAIXA VINARÒS.
A les 24.00 h
Al pont de la peineta (Poliesportiu), espectacular CASTELL DE 
FOCS ARTIFICIALS, executat per PIROTÈCNIA TOMÀS com a final 
de festes.

CARPA  jove
DIVENDRES 19 DE JUNY DE 2009 
A les 23.30 h
Actuació de HUECCO
UN NOU “ASSALTO” A LES FUSIONS IMPOSSIBLES.
 DISSABTE 20 DE JUNY DE 2009 
A les 23.30 h
Actuació d’HOTEL COCHAMBRE.
CUCARACHA TOUR 2009.
DIUMENGE 21 DE JUNY DE 2009 
A  les 23.30 h
Inauguració concurs de rock Carpajove 2009
A continuació: Nit de rock
Actuació dels grups: FILIPPO LANDINI i LA PORTA DELS SOMNIS
DILLUNS 22 DE JUNY DE 2009 
12.30 h
MATINS DE “LOCURA” amb l’acadèmia de ball Locura.
22.30 h
Concurs de rock
A continuació: ACTUACIÓ DE L’ESPECTACLE ROCK  POBALCOOL-
DIMARTS 23 DE JUNY DE 2009 
12.30 h
MATINS DE “LOCURA” amb l’acadèmia de ball Locura.
23.30 h
Concurs de rock Carpajove 2009 
A continuació, actuació estel·lar de:
NIÑA (Tenerife)
LUZ VERDE (Veneçuela)
01.30 h
Festa Dj’s.
DIMECRES 24 DE JUNY DE 2009 
12.30 h
Arribada i entrega de premis de la Travessia a la platja del Fortí
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¿Puedes describirnos brevemente el porqué del chi 
kung y de qué se trata?
Cuando se me transmitió el chi kung hace ya unos 
cuantos años, no pasaba precisamente por uno de 
mis mejores momentos en el plano físico, ya que 
arrastraba las secuelas de una operación de hernia 
discal, la cual me había dejado con bastantes limi-
taciones. Conocer el chi kung fue darme cuenta de 
la profunda capacidad innata que el organismo es 
capaz de desarrollar para mejorar su estado físico, 
metabólico y psíquico..., ese fue el porqué. Se trata de 
abordar el cultivo de la salud a través de unos ejerci-
cios prácticos y sencillos, a través de la respiración, a 
través de la meditación, a través del aliento, a través 
de una filosofía..., pero sobre todo a través de uno 
mismo, basándose en los conocimientos ancestrales 
de la medicina tradicional china. Tuve la ocasión de 
profundizar en mis conocimientos en un viaje de va-
rios días a China.
Podemos observar que es patente tu vocación por 
la salud, la medicina natural y su divulgación te 
apasiona, ¿no es así?
Me apasiona la divulgación rigurosa, fundamentada 
y con criterio profesional donde se hace imprescindi-
ble una profunda y sensata formación, ya que repre-
senta una gran pérdida tratar de sustentarse sólo a 
través de una información, sea por Internet, revistas, 
vídeos, publicaciones, etc. Pienso que la gran guerra 

se debe librar contra la ignorancia. Las personas de-
ben saber que en el conocimiento está la libertad.
¿En qué medida puede ayudarnos el chi kung para 
controlar el dolor?
Todo dependerá y radica en la medida de nuestra im-
plicación mental, psíquica y corporal. Sin este com-
promiso, sin esta vital responsabilidad, las herramien-
tas que el chi kung puede ofrecernos no servirán para 
que nuestro propósito de salud haga efecto. Sin em-
bargo, cuando nuestra disponibilidad vaya enfocada 
hacia el conocimiento, hacia el desarrollo de la fuerza 
de la voluntad, y hacia la integración de nuestro pro-
yecto de salud, los resultados no se hacen esperar.
¿De qué forma el chi kung actúa en el organismo?
En primer lugar, son los movimientos suaves que 
hiperactúan creando un automasaje en las cadenas 
musculares, a la vez que se activa el sistema circu-
latorio, el sistema endocrino y al mismo tiempo se 
lubrican las articulaciones, evitando de esta forma 
los procesos degenerativos. En segundo lugar, es la 
respiración la encargada de generar nuevas sinapsis 
celulares de las que el sistema nervioso se benefi-
ciará, creando con facilidad una sensación interna y 
también externa de serenidad, sosiego y calma. Esa 
misma oxigenación promueve la regeneración per-
manente del organismo, regeneración significa cam-
bio, y ese cambio nos ayudará a afrontar la vida en 
todos sus aspectos de forma diferente..., más sencilla, 

más sensata, más humilde, más digna y más en paz.
¿Qué sugerencias podrías dar a toda la gente que 
está anclada en el dolor y que padecen enfermeda-
des crónicas como la fibromialgia, el reumatismo, 
etc.?
Los seres humanos, en general, nunca se plantean 
cómo acabar con sus sufrimientos, sí que, a lo mejor, 
se plantean solamente que no quieren sufrir. Por ello 
seguimos sufriendo, porque en lugar de afrontar el 
dolor, tratamos de huir de él. Por ello, mis sugeren-
cias van encaminadas a ocuparse de la salud en vez 
de preocuparse por la enfermedad, no deberíamos 
seguir engañando a la conciencia. Esto debilita la 
vitalidad y la energía de las personas, y consolida las 
ansiedades que conducen a más testarudez e igno-
rancia acerca de la realidad.
¿Deseas añadir alguna cosa para finalizar esta en-
trevista?
Agradeceros sinceramente a los de El Diariet el inte-
rés prestado, e invitaros a todos al próximo festival 
que se celebrará el día 21 de junio, donde también 
habrán unas exhibiciones de chi kung.
Pues por mi parte querido instructor, te agradezco 
me hayas contestado a todas las preguntas prepa-
radas, esperando sirvan y valgan para mejorar la 
salud física y psíquica de las personas, que buena 
falta nos hace.

En los tiempos en que estamos, con el estrés, las crisis de diversas clases, 
el agobio, las prisas, el dolor, etc., vale la pena de vez en cuando hacer 
un alto en el camino y sosegarnos, pensar y recapacitar.
Una cosa que a mí mismo me ha ido muy bien en los últimos años ha 
sido la práctica diaria del chi kung. No sabemos a ciencia cierta, si sale 

de las artes marciales chinas, o si estas artes marciales realmente salen 
a través del chi kung.
He creído conveniente y positivo para nuestros lectores, y a raíz de lo 
antes comentado, hacer varias preguntas de profundidad al que fuera 
mi instructor de chi kung, el vinarocense Juan Ángel Miralles Hallado.

Controlando el dolor a través del ‘chi kung’
Salvador Quinzá Macip
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Fotospai.com informa:

    Sempre actualitat, sempre www.fotospai.com

Ja podeu veure les noves galeries de fotos realitzades el passat cap de setmana:
Volta cicloturista a Fredes

Sopar de gala del campionat de lliga 08-09 Terres de l’Ebre

Dia de la Bici a Vinaròs

Processó del Corpus
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Ver, para mí, es mirar por mis ojos, salir fuera, al mundo, 
mirar por los ojos de otros y luego volver a mirar por los 
míos. Así el mundo me parece de verdad redondo.
Cuando no trabajo, voy con mi cámara dejándome 
llevar por todo lo que me rodea y hacer de ello mi 
alrededor. El concepto es transformar el mundo en una 
gran casa llena de amigos.
Lo que puedo llevar en mi alma y con mi cámara, lo 
traigo a mi casa, a las casas. Así puedo y podremos 
viajar, soñar, estar libremente en cualquier lugar, en 
cualquier situación en que nos guste estar.
Hay gente que me pide colocar un retrato, una silueta 
en un mundo propio, perfecto. 
La realidad es lo que vemos y el color de la vida es 
la manera de ver.  

Con mucho gusto,
Mihai

EL COLOR 
DE LA VIDA
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Vinaròs no ho tenia fàcil per fer-se amb un lloc de pres-
tigi dins el món geganter actual. A pesar d’haver tingut 
al llarg de la història una important tradició gegantera, 
s’havia passat per moments difícils. El punt d’inflexió 
el va marcar l’any 2001, quan la ciutat va tocar fons en 
no organitzar una trobada gegantera anual que ja era 
habitual. A partir d’aquest moment, la colla de Nanos 
i Gegants, amb Agustí Romeu al capdavant, es va fer 
càrrec de les figures, i va iniciar una carrera a la recerca 
d’un prestigi que avui dia està plenament consolidat. 
Però per arribar a aquest punt, hem de fer una mica 
d’història. 

Tradició gegantera
“Acabades les festes se féu una sacramental, ab totes 
les peanes e imatges que solen eixir lo dia de Corpus 
Christi i donaren la volta per la mar i hagué en la pro-
cessó jagants, nanos, dança de dançants i de bolteja-
dors.” 
Aquest text, de l’arxiu parroquial, que data del 3 de 
febrer de 1694, centenari de l’església arxiprestal, és la 
primera constància escrita de l’existència dels nanos i 
gegants a Vinaròs, encara que és evident que aquesta 
tradició ens ve de més lluny. A partir d’aquest moment 
no hi ha més referències fins a l’any 1903. En aquesta 
data, l’industrial Antoni Sendra va invertir en la cons-
trucció de dos gegants i sis nanos per restaurar l’antic 
costum de sortir a la processó del Corpus Christi. “A la 
revista San Sebastián apareix el nom dels xiquets que 
van traure els nanos nous”, ens assegura el cap de co-
lla, Agustí Romeu. Desgraciadament, totes les figures 
desaparegueren a la Guerra Civil. La teoria de Romeu 

és que podrien haver estat cremats, igual que molts 
dels arxius de l’ajuntament. “Crec que els gegants van 
tindre un final similar, possiblement per estar tan rela-
cionats amb la festa del Corpus”, apunta. 
Siga o no per aquesta relació amb l’església, el fet és 
que, des de la Guerra Civil, ja no se sap res més dels na-
nos i gegants de 1903. A partir d’aquí hi ha un gran lap-
se fins que, el 1944, l’Ajuntament va decidir recuperar-
ne la tradició. Per tal motiu, els regidors Manolo Garcia 
Julve i Vicent Caballer es van desplaçar a Barcelona i 
van comprar a Almacenes el Siglo, els primers grans 
magatzems de l’època, els nanos i gegants que que-
daven. Són aquests, construïts al taller El Ingenio, del 
carrer Rauric, els que passegen pel nostre poble. Els 
dos gegants vinarossencs són coneguts pel poble com 
el gegant i la geganta. Segons Romeu, segurament 
aquests gegants representen els Reis Catòlics. “Es co-
menta que Franco, en lloc de prohibir les festes popu-
lars catalanes, va manar que els gegants tinguessen un 
fort paregut als Reis Catòlics. Segurament, per això n’hi 
ha tants, entre ells els de Vinaròs”, indica Romeu. El cap 
de colla no és de la teoria que els nanos que, moltes 
vegades, havien estat anomenats com “la família bur-
gesa”, siguen tals. “Simplement es va comprar el que 
quedava en uns grans magatzems que, en un principi, 
estaven situats a les Rambles però que, en cremar-se, 
els productes que es van salvar es van traslladar a un 
local del carrer de Pelai, on van ser adquirits”, explica 
el cap de colla. Per 100 pessetes cada nano i al voltant 
de 250 pessetes cada gegant, Vinaròs va invertir així 
en aquestes vuit figures amb la intenció de recuperar 
la tradició popular. “La factura va a nom de l’empresa 

Xavier Flores

La colla de Nanos i Gegants han portat el nom de Vinaròs a 
molts indrets. A la foto, el grup al Prat de Llobregat

Quan es compleixen 65 anys de 
l’adquisició dels nanos i gegants 
de Vinaròs, és un bon moment 
per fer balanç. Per mirar enrere, 
repassar la història i analitzar-ne 
la trajectòria però també per fer 
propostes de futur. Lluny queda 
aquell 1944 en què l’Ajuntament 
va decidir recuperar aquesta cul-
tura popular després del parèn-
tesi de la Guerra Civil. Més recent, 
però també enrere, aquell 2001 
en què semblava que la festa tor-
naria a quedar oblidada dins un 
magatzem municipal. Els últims 
vuit anys han sigut clau per con-
vertir Vinaròs en un referent en el 
món geganter. Som més gegants 
que mai. Però darrere aquesta 
fita, hi ha l’esforç d’una gran co-
lla. Conversem amb el seu cap, 
Agustí Romeu. 
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Motllo original del cap del gegantEls gegants, participant al Corpus en una imatge dels anys setanta 1903. Els nanos d’aquella època van 
desaparéixer

Ricardo La Paz cuidant dels gegants (col·lecció Joaquín Simó)El nano de la foto era portat pel professor Vicent Ferrer a 
les festes

Els nanos i gegants, en una de les seues cercaviles a les festes 
de Sant Joan i Sant Pere

Industrial La Bolsera, del carrer de Xuclà”, destaca Ro-
meu com a dada curiosa.
L’any 1972 es van estrenar sis nanos nous: la famí-
lia Ulises del TBO, per estar els vells molt malmesos. 
I l’any 1999 es van batejar dos nous gegants: el tio 
Gori i la tia Caballera, que representen dos personat-
ges populars de Vinaròs.

Una època de canvis
L’any 1990 l’Associació Cultural Ball de Dimonis va 
començar a portar pels pobles de les comarques la 
colla de nanos, recuperant la dansa i la música. Els ge-
gants eren portats per la brigada municipal. “Quan va 
nàixer Ball de Dimonis, se li va comunicar al regidor 
de Cultura, Juan Boix, la seua creació i se li va dema-
nar suport econòmic al consistori per a l’entitat. Boix 
els va comunicar que podria donar suport econòmic 
a l’entitat  si es fessen càrrec dels nanos de l’ajunta-
ment, i Ball de Dimonis va acceptar”, explica Romeu.
Anys després, van sorgir uns problemes entre l’as-
sociació i el consistori i Ball de Dimonis va decidir 
desistir de portar els nanos. La brigada municipal va 
continuar fer-se’n càrrec dels gegants fins a la con-
tractació de la UTE FCC Fobesa, amb la privatització 
del servei de neteja. L’any 2001 podia haver desapa-
regut aquesta cultura popular al nostre poble. Es va 
tocar fons, i fins i tot, no hi va haver trobada gegan-
tera, quan ja era una celebració arrelada al poble. “Va 
ser el regidor de Cultura d’aleshores, Salvador Oliver, 
qui va proposar a Ball de Dimonis que es feren càrrec 
dels nanos i dels gegants. Després d’una assemblea, 
l’associació va decidir acceptar, sol·licitant una sub-

venció anual que va ser concedida”, comenta Romeu. 
Ball de Dimonis va decidir que Agustí Romeu en fos 
el cap de colla. “Em va sorprendre la decisió perquè 
no tenia experiència en el càrrec però la vaig accep-
tar perquè em feia molta il·lusió”, recorda. 
A pesar d’aquesta escassa experiència, Romeu tenia 
els coneixements, les idees clares i una gran passió 
pel món geganter que encara transmet en cadascu-
na de les seues paraules.

Som gegants!
Per a Romeu, l’objectiu era clar. Vinaròs havia d’assolir 
prestigi en el món geganter. L’any 2002, la colla, amb 
la col·laboració de Ball de Dimonis, va aconseguir fer 
una trobada de set colles. “Tot i que reconeixem que 
no era un gran nombre, va resultar ser una trobada 
excepcional”, recorda el cap de colla. Aquest va ser 
un revulsiu en la moral de Romeu. “A partir d’aquest 
moment em vaig implicar al màxim”, assegura. La 
segona trobada va ser molt més espectacular, acon-
seguint la participació de moltes més colles. “Vam 
canviar la rua de la cercavila, anant per més carrers i 
arribant a la plaça de l’Asilo, on es va fer un ball espe-
cial per als vells. Va emocionar”, explica. Pas a pas, any 
a any, Vinaròs anava recuperant el terreny perdut. Es-
tava començant a ser considerada en el món gegan-
ter com una ciutat fiable organitzativament parlant i 
gustosament participativa en altres trobades. 
En el tercer any com a cap de colla, Romeu recor-
da que “buscàvem alguna cosa excepcional”. I es va 
aconseguir. Un total de 38 colles van acudir a Vinaròs 
en la que va ser la trobada més gran de la província 

de Castelló. Es tractava d’una gran consolidació de la 
colla de Nanos i Gegants de Vinaròs com a referent 
dins el món geganter. Una gran festa que tothom re-
corda. “Vam aconseguir portar els gegants de Palma 
de Mallorca, la immensa majoria de les colles de la 
província de Castelló, i també que els polítics locals, 
foren del signe que foren, hi col·laboressen”, destaca 
Romeu. 
A partir d’aquí Vinaròs ha continuat fent més troba-
des, mantenint intacte el prestigi assolit. Per dife-
rents circumstàncies, l’any 2004, la colla de Nanos i 
Gegants es va separar de l’associació Ball de Dimonis. 
Però durant aquests últims anys, ha continuat crei-
xent. Vinaròs també ha participat convidat en tro-
bades a Leganés, Andorra, a diferents poblacions de 
la província de València i Alacant, a Maó (Menorca), 
Barcelona, el Prat, l’Hospitalet, Esplugues…
Un dels moments més importants, destacat especial-
ment per Romeu, és la històrica pujada a l’ermita dels 
gegants. Va ser al gener del 2007 quan, per primera 
vegada, els gegants van participar en la romeria de 
Sant Sebastià, acompanyant la relíquia al matí i arri-
bant fins a l’ermita de la Misericòrdia.
Els nanos i gegants de Vinaròs són, a més, els padrins 
dels nous nanos de Tortosa, dels nous gegantons 
d’Ulldecona i dels nous gegants de Benicàssim. 
Però a pesar de ser considerada una de les colles més 
serioses, “lamentablement, últimament hem hagut 
de dir que no a moltes trobades”, assegura Romeu. 
El motiu és principalment econòmic. El fet és que la 
subvenció del consistori no és suficient per a una co-
lla que no para i que i fins i tot ha de posar diners de 
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Pujada a l’ermita dels gegants, al gener de 2007. Un esdeveniment històric

Maó va rebre amb molta il·lusió els gegants de Vinaròs, com 
mostra aquest reportatge de premsa

Futur.
La colla 
treballa 
per 
formar 
futurs 
geganters

la seua butxaca. Però tot té un límit. A pesar d’aques-
tes negatives, Vinaròs continua mantenint-se al cap-
davant de la zona nord del País Valencià i al sud de 
Catalunya. “Sovint ens demanen constantment col-
laboració en l’organització de trobades”, indica el cap 
de colla. És normal demanar consell en la veu de l’ex-
periència de Romeu, que no només porta vuit anys 
com a cap de colla de Vinaròs, sinó que és també vo-
cal al País Valencià de la Coordinadora de Geganters 
i Grallers i vocal a les Terres de l’Ebre de l’Agrupació 
Gegantera de Catalunya, que agrupa 350 colles. 

L’esperit de la colla
A pesar de l’innegable treball en el foment de la cultu-
ra popular i també de la relació dels nanos i gegants 
amb la festivitat del Corpus Christi, sovint es denota 
un esperit reivindicatiu i de vegades fins i tot polític 
en les trobades geganteres. 
No és aquesta, segons Romeu, la filosofia de la colla 
de Nanos i Gegants de Vinaròs. “No m’agrada quan 
em diuen que els nanos i gegants formen part d’una 
idelologia política determinada. No ho vull adme-
tre. Tinc clara la meua consciència política però no 
la barrejo amb els gegants, perquè això és el que ha 
conduït a dissoldre colles”, comenta, per afegir que “si 
intuïm o ens diuen que algun acte pot tindre alguna 
reminiscència política, els gegants no hi van”. 
Per a Romeu, la filosofia dels nanos i gegants ha can-
viat en gran manera al llarg dels temps. “A partir del 
segle xx es funcionava únicament per aconseguir 
unes espardenyes. La gent era tan pobra que l’ajun-

tament donava espardenyes a qui fes de nano i ge-
gant. I la gent hi participava només per aconseguir-
les”, conclou. 

La gràcia del ball, 
la desgràcia del Palau
Diuen que quan un gegant balla bé és el gegant qui 
balla però que, si ho fa malament, és el geganter qui 
ho fa.  Romeu ho corrobora. “Per portar un gegant 
s’ha de tindre gràcia, hi ha gent que li sobra força i no 
té la gràcia de portar un gegant. 
Una de les anècdotes que Romeu explica per il·lustrar-
ho és la participació, al gener i febrer de 2007, dels 
gegants de Vinaròs en la sarsuela La bruja, de Ruperto 
Chapí, al Palau de les Arts Reina Sofia de València.
“Quatre persones de la colla de Vinaròs vam anar dies 
abans a València per ensenyar a portar els gegants. I 
és curiós però la gent del món de la faràndula va ser 
incapaç, quan només fa falta una mica d’estabilitat, 
distribuir bé el pes i molta gràcia”, explica. 
Finalment, no va haver manera d’aprendre a portar 
els gegants i es va decidir instal·lar-los unes estructu-
res amb rodes. El resultat, segons Romeu, va ser patè-
tic. “Vaig tindre vergonya”, assegura. 
El pes del gegant i la geganta ronden els 35 quilos, 
mentre el tio Gori en pesa 50 i la tia Caballera, 45. 
Aquests dos últims han estat realitzats per l’escultor 
Agustí Roso i representen dos personatges típics de 
Vinaròs. L’estructura ha estat restaurada i ben equili-
brada recentment, atés que els dos gegants eren difí-
cils de portar per problemes en la distribució del pes. 

65é aniversari: cap al futur
Som gegants, i com a tals celebrarem un 65é aniversari, 
que coincideix amb el 20é aniversari de les trobades i el 
desé aniversari del Tio Gori i la Tia Caballera. La trobada 
tindrà lloc el 27 de juny, en el marc de la Fira i Festes de 
Sant Joan i Sant Pere. La celebració serà gran, amb l’as-
sistència de moltes colles, una vintena ja confirmades, 
entre elles la de Xiva de Morella, que fa especial il·lusió 
a Romeu.
La tradició gegantera a Vinaròs ha agafat molta força en 
els últims vuit anys. S’ha fet molta feina, com restauraci-
ons, s’ha treballat la música i el ball i l’execució dels ge-
ganters amb la intenció d’enriquir la funció lúdica i festi-
va. La colla, que està oberta a tothom, també ofereix un 
curset de dolçaina gratuït i disposa d’una pàgina web 
(nanosigegants.org) . Cal recordar que la colla no cobra 
per fer la seua feina i que, aquesta, es converteix en una 
pràctica lúdica i artística al servei del públic en general.
“Sempre que hi haja suport municipal hi haurà futur 
en el món geganter, però no hem de perdre de vista 
que és una feina que no està pagada, que dóna molts 
maldecaps i que només depén de les ganes de la gent”, 
reflexiona Romeu. 
El cert és que formar part d’una colla requereix molta 
constància, responsabilitat i sacrifici. També treballar 
perquè la saba nova, els futurs geganters tinguen les 
coses més fàcils i continuen treballant per mantenir una 
cultura popular centenària.  
De moment, continuaran fent gaudir el poble. Els po-
bles. I arrancant els somriures dels xiquets i les xiquetes. 
El reconeixement ja arribarà.

Foto: Toni Orts

Foto: Emili Fonollosa



EXTRA Sant Joan i Sant Pere

67

20 de juny 2009

SOCIETAT

El pasado domingo día 14 se celebraba esta 
festividad, y en esta ocasión se cumplía lo que 
decía el antiguo refrán: “tres jueves hay en el año, 
que relucen más que el sol: Jueves Santo, Corpus 
Christi y el día de la Ascensión”, pues tan reluciente 
fue el jueves pasado, como el domingo día de la 
celebración.
Para comentar esta fiesta tan importante para los 
cristianos católicos, nos tendríamos que fijar en 
las seis citas bíblicas del Antiguo Testamento en 
que nos hablan de diversas alianzas de Dios con 
su pueblo escogido. De todas formas, la cita bíblica 
que más recordamos, es la del Nuevo Testamento, 
concretamente la que nos relata la “última cena”, 
donde Jesucristo invita a celebrar en su memoria a 
sus doce amigos (apóstoles), el rito de este milagro 
de la transformación del pan y vino, en sangre y 
cuerpo de Él.
Los que seguimos esta fiesta del Corpus Christi 
con devoción, nos quedamos sobrecogidos en la 
contemplación del “pan y del vino” y volvemos a 
ver en ellos, el cuerpo molido y la sangre estrujada 
de Jesucristo, como Él mismo se vio seguramente 
sobre la mesa, en la última cena con sus amigos.
Después de hacer un poco de historia y del porqué 
de esta celebración, vamos a comentarles los 

actos que la Iglesia de Vinaròs formada por las 
parroquias de Santa Magdalena y de La Asunción 
programaron.
A las 19 horas y en una repleta parroquia de 
La Asunción, se celebraba la solemne misa 
del Corpus oficiada por el padre Genaro y con 
seis con celebrantes, entre los que estaban los 
correspondientes párrocos de Santa Magdalena y 
La Asunción, mosén Cristóbal Zurita y Emilio Vinaixa 
respectivamente.
La parte musical fue a cargo de la Coral García Julbe 
dirigida desde el coro y si no nos equivocamos, por 
primera vez por Enric Meliá i Fortuna, y que también 
acompañó al órgano cuando no cantaba la coral.
Los niños y niñas de primera comunión junto con 
sus catequistas llenaron el presbiterio y se portaron 
muy bien, tanto en la celebración como en la 
posterior procesión, siendo parte importante de la 
celebración.
En un día grande no podía faltar la Confraria 
del Santíssim Sagrament, así como la junta del 
Santísimo. La representación municipal estuvo 
encabezada por nuestro alcalde Jordi Romeu.
Al finalizar el oficio se formó la procesión donde 
la custodia del año 1570 fue portada a hombros 
por cuatro sacerdotes. Una novedad en este año 

fue la incorporación de un grupo de Danses del 
Corpus, venidos exclusivamente desde Paiporta 
(Valencia). Nos ofrecieron el ball de la Moma a lo 
largo del recorrido de la procesión. Este baile está 
compuesto por 7 mujeres las cuales representan 
nuestros 7 pecados capitales, y la Moma que es un 
chico ataviado de mujer, todos con las caras tapadas 
y ellas bailando con palos. Van acompañados 
musicalmente por dulzaina y tamboril.
En nuestra procesión no nos podemos olvidar 
de mencionar a nuestros Nanos i Gegants que 
acompañaron a la procesión y nos ofrecieron 
lo mejor de sus bailes. Es de agradecer que esta 
afamada agrupación, cada año acompañen a 
nuestra procesión. Nuestras felicitaciones por tan 
buena actuación.
La procesión se desarrolló por las calles de 
costumbre, parando en los tres altares montados 
ex profeso en las calles: Socorro, plaza San Antonio 
y Mayor, donde mosén Emilio Vinaixa procedió a la 
bendición con el Santísimo.
Como es también habitual en esta participativa 
procesión, cerraba la misma nuestra banda de 
música, la Sociedad Musical La Alianza, dándose 
los actos organizados por terminados de una forma 
muy satisfactoria.

Se celebró la festividad del Corpus Christi

Salvador Quinzá Macip
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X. Flores

Cruz Roja Española

El pasado día 5 de junio se clausuró el curso 
de instalador de antenas y TDT, impartido 
por la empresa Seinbe y gestionado por Cruz 
Roja, dentro de su programa Plan de Empleo 
Nacional. Este programa, además de en otros 
puntos, se ha desarrollado en las sedes de 
Cruz Roja de Peníscola, Benicarló y Vinaròs de 
manera conjunta. Algunos de los objetivos que 
tiene dicho programa es el de orientar, formar 
e intermediar laboralmente, trabajando con 
sectores profesionales desfavorecidos.
A través de la formación, Cruz Roja pretende 
además de detectar necesidades del mercado 
laboral, la cualificación profesional de sus 
usuarios y dotarles con más herramientas que 
les posibilite acceder al mercado laboral.
La duración del curso ha sido de 75 horas. 
Objetivos: 
• Proporcionar conocimientos sobre principios 
básicos de instalaciones de TV y TDT.

• Capacitar a los alumnos para montar y 
mantener pequeñas instalaciones.
• Introducir y motivar a los alumnos 
mostrándoles que sus habilidades pueden 
aplicarse en otros campos en los que no habían 
trabajado.

Desde Cruz Roja queremos desear mucha 
suerte a los alumnos que han realizado 
este curso, muchas gracias a Seinbe por su 
profesionalidad y animar a las empresas que 
lo necesiten a contactar con Cruz Roja en la 
búsqueda de profesionales.

El pasado viernes 22 de mayo se 
celebró en el auditorio municipal de 
Vinaròs la asamblea general ordinaria 
de la Caixa Rural Vinaròs, con una 
asistencia de unos 300 socios. El 
consejo rector de la entidad, con su 
presidente Manuel Molinos al frente, 
dio a conocer a los socios asistentes la 
gestión realizada el pasado ejercicio 
2008 y los resultados habidos en 
dicho periodo, los cuales fueron 
expuestos por el director, Sebastián 

Casanova Marmaña.
En un periodo de turbulencias 
financieras, los resultados de esta 
entidad local pueden darse como 
muy satisfactorios.
Sin ninguna incidencia digna de 
resaltar, el consejo rector concluyó 
la asamblea, deseando que este 
ejercicio 2009 sea recordado como 
un ejercicio de transición y no de 
recesión, hacia nuevos horizontes 
económicos.

Asamblea general ordinaria 
de la Caixa Rural Vinaròs

La Asociación Española contra el Cáncer, Junta Local de Vinaròs, 
comunica a sus socios y público en general, que el próximo sábado 
4 de julio, como ya viene siendo habitual y de forma gratuita, 
tendrá lugar en el local de la Asociación situado en la travesía San 
Vicente, nº 3 – 1º la consulta de revisión de la piel que realizará la 
dermatóloga Isabel Hernández, en horario de 11 a 14 horas.
Todas aquellas personas interesadas en acudir a la misma, rogamos 
se pongan en contacto con nosotros a fin y efecto de concertar 
la correspondiente cita; llamando al teléfono móvil de nuestra 
psicóloga Marta 670.629.345; de lunes a viernes y en horario de 
mañana de 10 a 13 horas.

Visitas de dermatología
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L’abril de 1979 se celebraven les primeres 
eleccions municipals. D’això, en fa 30 anys. 
Al Barça, començava l’època Núñez. 
El 18 de febrer de 1979, la victòria davant 
del Madrid va fer pujar els ànims al 
Barcelona. Pero l’equip perdria la lliga. 
La recopa estava encara en joc. La final 
s’havia de celebrar a Basilea el 16 de maig 
de 1979.
Aquell abril un grup d’amics vinarossencs, 
seguidors del Barça, van decidir fundar la 
Peña Barça de Vinaròs. Com déiem, d’això 
en fa 30, d’anys. El primer president ja va 
ser Felipe Fonollosa. I amb ell n’eren 15 
més. Ells van ser els primers socis. Junts, 
aquest grup de vinarossencs van seguir 
la final de Basilea amb una televisió 
prestada i el local en obres. Apoteòsica 
final! El Barça va guanyar la recopa i 

aquells vinarossencs ho van celebrar com 
calia.
Aquesta Penya Barça Vinaròs començava 
bé, amb la victòria de Basilea, i ha 
celebrat el seu trenté aniversari encara 
millor. El celebràvem a l’ermita l’endemà 
de l’apoteòsic 6 a 2 al Madrid. La primera 
de tot un seguit de celebracions que pocs 
imaginàvem: Copa, Lliga i Champions. Un 
any que es recordarà.
Coincidint amb aquest trenté aniversari, 
el passat divendres 12 de juny es feia 
la presentació de la dama d’enguany: 
Raquel Aulet Mayor. De la mà de Míriam 
Abella Aixalà, dama anterior, Raquel era 
presentada davant un gran nombre de 
socis que es van reunir al local de la penya. 
A l’acte hi van estar presents l’alcalde i un 
gran nombre de regidors del consistori. 

Presentació de la dama de la Penya Barça

Dissabte 13 de juny, la Unió 
Ciclista Vinaròs va fer l’acte 
de presentació de la Volta del 
Llagostí 2009. En el mateix acte 
es va presentar la dama per 
aquest any: Sara Roure Queralt, 
acomiadant la dama anterior, 
Andrea Roig.
Moltes gràcies a l’entitat, a la 
família Abbatangelo i a tots 
els que vam compartir aquests 
moments acompanyant la 
dama. 

El diumenge 21 de juny, dins la programació de festes, 
el grup de teatre del CRIS (Centre de Rehabilitació i 
Integració Social) representarem l’obra 

El diumenge dia 21 de juny, dins de la programació de 
festes, el grup de teatre del CRIS representarem l’obra 
Sospechosa felicidad a les 19.30 a l’auditori Ayguals d’Yzco 
de Vinaròs. Hi hem posat molt d’esforç i il·lusió des del mes 
de novembre de l’any passat per arribar a presentar-la a la 
programació de la fira i festes de Sant Joan i San Pere. Tot ho 
hem fet nosaltres: vestuari, decorats, diàlegs, personatges, 
amb molta dedicació. També hem estat prou temps amb 
els assajos, sempre acompanyats d’inquietuds i ganes de 
millorar. Ara que ja estem propet comencen els nervis però 
com que ja hi tenim experiència els superarem.
Aquest any presentarem una comèdia curta perquè 
tothom s’ho passe bé. Amb el teatre nosaltres gaudim 
molt i ens agrada poder compartir-ho amb els altres.
Així que hi esteu tots convidats i esperem que l’assistència 
siga com la de l’any passat quan vam quedar gratament 
sorpresos de la gran resposta del públic. Moltes gràcies i 
esperem que us agrade.

CRIS de Vinaròs

El CRIS actua per festes

‘Sospechosa felicidad’

Hoy sábado a las 7 de la tarde en la carpa cultural situada 
en la plaza de Les Corts Valencianes el grupo de jota del 
Centro Aragonés de Vinaròs ofrecerá un festival con jotas 
de estilo y baile en representación a las comunidades de 
Huesca, Zaragoza y Teruel.

Festival de jotas

Presentació de la dama de la Unió Ciclista
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El pasado sábado a las ocho de la tarde, en la 
sala de conferencias de la Biblioteca Municipal, 
se presentó el libro Vinarossencs a la Barcelona 
industrial, de la Editorial Antinea, ante numeroso 
público. Ramón Pla, vicepresidente de la Casa 
de Vinaròs en Barcelona, fue el encargado de 
abrir el acto, haciendo varias referencias al 
intenso trabajo de campo realizado por el autor 
para poder sacar a la luz el libro. A continuación, 
Pablo Castell dio a conocer el apoyo que la 
Editorial Antinea había dado al proyecto y 

pasó rápidamente el testigo al autor del libro, 
Ramón Redó, quien en su parlamento, además 
de ir dando las gracias a todas las personas 
que le habían ayudado en la confección del 
libro con sus aportaciones gráficas, dio a 
conocer el trabajo realizado para ir sacando los 
nombres de los vinarocenses que, por motivo 
de la crisis económica creada por la plaga de la 
filoxera, se vieron obligados a emigrar, unos a 
tierras catalanas y otros allende los mares, a la 
Argentina. Cerró la presentación Domingo Valls, 

presidente de la Casa de Vinaròs en Barcelona, 
que ofreció un repaso histórico sobre la casa 
en la Ciudad Condal, al tiempo que se dolió 
que otras casas en otras capitales españolas 
como Madrid y Valencia prácticamente hayan 
desaparecido, por lo que hizo un llamamiento 
al consistorio vinarocense para recuperar 
material y depositarlo en el museo local. Al final 
se abrió un coloquio entre los asistentes y tras 
ello el autor firmó libros a los asistentes que lo 
habían adquirido.

Editorial Antinea presenta 
el libro ‘Vinarossencs a la 
Barcelona industrial’, 
de Ramón Redó

Vicent Ferrer

La coral del CEIP Assumpció va acomiadar el seu curs musical amb 
un concert oferit a l’església de Santa Magdalena. Sota la direcció 
del seu director i mestre de música del col·legi Ivan Gauxax, es 
van interpretar vuit temes en total, alguns amb uns divertits 
arranjaments en la seua lletra. Va haver-hi lliurament de regals als 
integrants que deixen la coral ja que han acabat la Primària.

La coral del CEIP Assumpció 
acomiada el seu curs musical
Emili Fonollosa
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L’exposició ofereix al visitant la 
possibilitat d’experimentar, per 
mitjà de 60 aromes diferents, 
amb el més oblidat dels cinc 
sentits: l’olfacte. Aquest sentit 
és, d’altra banda, capaç d’evocar 
els records més remots, ja que la 
seua interrelació amb els circuits 
cerebrals de la memòria és 
realment íntima.

Exposició “Ficar-hi el nas” agenda 

cultural

agenda cultural
Divendres 26 de juny, a 
les 19.30 hores, Presentació 
del llibre Un viatge fora 
forat d’Amalia Roig Blasco. 
Presentació a càrrec de 
Sebastià Serrano.
Lloc: Biblioteca Municipal
Organitza: Regidoria de 
Cultura i Onada Edicions

Del 26 de juny al 23 de juliol, 
exposició “Ficar-hi el nas”.
De dimarts a diumenge de 18 
a 21 hores
Lloc: Auditori Municipal
Organitza: Regidoria de 
Cultura i Fundació La Caixa

Del 30 de juny al 14 de 
juliol, exposició “Rutes 
arquitectòniques de Vinaròs 
II”
De dilluns a dissabtes de 10 a 
14 hores i de 16 a 20 hores.
Lloc: Biblioteca Municipal
Organitza: Regidoria de 
Cultura

Del 17 de juliol a l’1 
d’agost, exposició “Rutes 
arquitectòniques de 
Vinaròs III”
De dilluns a dissabtes de 10 a 
14 hores i de 16 a 20 hores.
Lloc: Biblioteca Municipal
Organitza: Regidoria de 
Cultura

Diventres 31 de juliol, teatre 
amb l’obra Pepe siempre será 
Pepe a càrrec del grup de 
teatre Candilejas i Cocemfe.
Lloc: Auditori Municipal
Organitza: Regidoria de 
Cultura i Cocemfe

Activitat d’animació lectora adreçada a nadons de 10 
a 24 mesos d’edat.
En aquesta edició hi han participat un total de 37 
nadons.
Es va iniciar el passat 27 d’abril fins al 8 de juny amb un 
total de 21 sessions.
Aquesta activitat pretén conjugar la formació, 
l’aprenentatge i la diversió, tan important en 
aquestes primeres etapes de la vida fent servir 
titelles, cançonetes, ballmanetes i contes, que 
estimulen l’atenció dels infants, la seua percepció 
tàctil i sonora i a la vegada es donen idees i s’aporten 
suggeriments als pares sobre les activitats que 

poden fer ells també a casa.
És una activitat que implica la participació de tota la 
família: pares, mares, iaies, iaios i també germanets, 
que descobreixen tots junts l’aprenentatge i el 
creixement dels nadons.
Des de la Regidoria de Cultura som sabedors que us 
preocupa i us impliqueu en totes aquelles activitats 
que formen part de la formació, l’educació i el temps 
d’oci dels vostres fills, per això com a regidora, vull 
agrair-vos la confiança que dipositeu en les activitats 
que programa la Biblioteca Municipal, duent els 
vostres fills, que són finalment els lectors més menuts 
de la biblioteca i els futurs lectors del demà.

Taller Bebeteca. Contes per a nadons

La imprenta Castell 
estará cerrada del 
22 al 26 de junio con 
motivo de las Fiestas 
de Sant Joan i Sant 
Pere.

La imprenta Castell
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El salón de actos de la Fundació 
Caixa Vinaròs acogió la 
presentación del libro Guía 
práctica para el comprador de 
vivienda, de Rafael Galante y 
Paloma Galante.
La obra es una guía con la que el 
lector obtendrá de forma rápida 
y práctica los conocimientos 
necesarios para la adquisición 
de una vivienda y el futuro 
del sector inmobiliario, con el 

significado del término desarrollo 
sostenible, la justificación del 
urbanismo medioambiental, la 
vivienda sostenible y el porqué 
del ahorro en los suministros 
energéticos.
La presentación fue a cargo del 
impresor Pablo Castell, y del 
coautor del libro, Rafael Galante, 
ingeniero técnico industrial 
y licenciado en Ciencias 
Económicas y Empresariales.

Un manual claro y breve 
indispensable para quien piensa 
en adquirir una vivienda

‘Guía práctica para el comprador de vivienda’:

X.Flores
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Divendres 26 de juny, a les 20.00 h (Biblioteca Municipal) 
tindrà lloc la presentació del llibre Un viatge fora forat. Entre 
el Delta i les Columbretes (Onada Edicions). L’autora, la 
vinarossenca Amàlia Roig Blasco, ens ofereix el primer tast 
de la que serà una trajectòria literària de continuïtat. I ho fa 
des d’un gènere, la literatura de viatges, que li permet recrear 
amb la memòria, els sentits i la imaginació tot un seguit de 
viatges a pobles de les nostres comarques: sempre des de 
Vinaròs, els itineraris triats ens portaran a tot un seguit de 
poblets i contornades que resulten molt familiars a la gent 
del nord valencià i del sud català (Vinaròs, Benicarló, Rossell, 
Xert, la Sénia, Ulldecona, Alcanar, Tortosa, etc.).
La posada de llarg de l’autora comptarà amb un presentador 
d’excepció, el lingüista i escriptor Sebastià Serrano. 
L’editorial, Onada Edicions, ens presenta un nou producte 
de promoció territorial, fet amb tots els ingredients de rigor 
i qualitat que caracteritzen aquest segell editorial.

Que debido a la coincidencia horaria entre el tradicional 
concierto de fiestas y la corrida de toros, la Sociedad 
Musical La Alianza no participará, como es habitual, en 
el festejo taurino.
Para mantener la tradición y debido a las excelentes 
relaciones entre nuestra Sociedad y la Peña Taurina Pan 
y Toros, la Sociedad Musical La Alianza sí que realizará el 
pasacalle desde el local social de la Peña Taurina hasta 
la plaza de toros.
Asimismo, se informa que el concierto de La Alianza 
que figura en el programa para el sábado día 27 a las 
20 horas se adelanta una hora, con lo que el festival de 
bandas, donde participará también la Banda de Música 
de Ulldecona, dará inicio a las 19 horas.

La junta directiva del Orfeó 
Vinarossenc les informa 
que por motivos de 
programación, el concierto 
de canto coral que las corales 
Infantil Misericòrdia, Coral 
Juvenil San Sebastián y Orfeó 
Vinarossenc, tenían que 
celebrar el sábado día 20 a 
las 20 horas, pasaremos a 
celebrarlo el domingo día 21 
a las 12 horas en el auditorio 
municipal de nuestra ciudad.

La junta

Divendres, 26 de juny, a la biblioteca municipal

Un viatge fora forat, d’Amàlia Roig

La Sociedad Musical La Alianza 
informa: Orfeó Vinarossenc
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Col·legi
CP Sant Sebastià

SÓN EL FUTUR

Entrevista a
Carles Santos

Encara que el títol siga “Entrevista a Carles Santos”, 
ara només els contarem com va succeir els fets fins 
arribar al dia de l’entrevista.
Àngels, la mestra de música de la nostra escola, de 
vegades ens mana treballs sobre estils musicals, 
compositors... i precisament sobre aquests últims 
tracta el tema: Un dia a l’aula de música li vam dir: 
“Com és que tots els compositors que treballem 
estan morts i són d’altres països? No n’hi ha cap 
que estiga viu?” I la nostra mestra ens va contestar: 
“Sí, només aquí a Vinaròs en teniu un, i ben famós.” 
De seguida una companya va alçar el braç i va dir: 
“Sí, Carles Santos.” La majoria de nosaltres vam dir: 
“Qui?” Llavors la senyoreta ens va donar les primeres 
nocions sobre el compositor vinarossenc.
Al dia següent, uns quants companys van portar 
la biografia de Carles Santos que havien tret 
d’Internet; una companya va dir que son pare tenia 
molts llibres i música d’ell, i en podria portar... i així 
va començar l’allau de fotos, escrits, música, sobre 
el músic vinarossenc més universal, que feia uns 
dies pocs alumnes de cinqué coneixien.
Al cap de pocs dies la senyoreta Àngels ens va 
suggerir que aprofitant que estàvem treballant 
l’entrevista a Llengua, i també ho faríem a 
Benicàssim als mariners de Castelló, podríem 
preparar-li’n una per a Carles Santos. Llavors ja 

va entrar en joc l’assignatura de valencià: amb la 
senyoreta Almudena vam començar a preparar 
les preguntes. Cadascú de nosaltres vam anar 
buscant preguntes que li podríem fer... a la classe 
d’Informàtica vam buscar informació sobre el 
músic: surt a tots els llocs! Wikipedia, YouTube..., 
fins i tot té una web pròpia on es poden veure 
part de les seues composicions i produccions. 
I això és el que un dia vam fer: tots els alumnes 
de cinqué vam estar mirant en una pantalla gran 
trossos d’algunes obres seues: La fanfàrria dels 
Jocs Olímpics de Barcelona 92, que la va muntar ell. 
El muntatge que va realitzar amb Adam Raga i la 
seua moto al riu Sénia... 
Quan la senyoreta ens va dir que vindria perquè 
li fessem l’entrevista personalment, ja teníem 
col·locades a la paret de l’escala algunes de les 
fotos, pòsters... que havíem arreplegat, i amb ells 
vam pensar donar-li la benvinguda.
I el dia 1 de juny, a les 10 del matí, estàvem tots 
nerviosos asseguts a l’aula de música esperant 
que vingués Carles Santos. Per fi el coneixeríem 
en persona. Quan va entrar el vam aplaudir; el 
primer que va dir és que li havia agradat tot el que 
li havíem preparat a l’escala, que hi havia coses que 
ja ni se’n recordava. Molts es pensaven que vindria 
extravagant com en algunes de les seues obres, 

potser ens l’esperàvem més allunyat de nosaltres, 
més..., com que era tan famós i havia rebut tants 
premis..., però quan vam començar a parlar amb 
ell, ens vam adonar que era tot el contrari: pla, 
assequible...
Vam començar l’entrevista, i ell va anar contestant a 
totes les nostres preguntes amb senzillesa, algunes 
vegades fent-nos gràcia, contant-nos alguna cosa 
divertida ...en fi, ens ho vam passar molt bé. Però 
això és una altra història.
Ens va fer molta gràcia en dir-nos que ell també 
havia sigut alumne de la nostra escola, però quan 
estava a la vora de la mar, i que llavors es deia el 
Grupo de Baix. També quan li vam preguntar: 
“Quina música escolta per a relaxar-se?” Esperàvem 
que ens contestés (clàssica, Bach,..), i diu: “Cap!, és 
el silenci el que hem relaxa”. I així, moltes més. 
Quan vam acabar, el vam aplaudir amb ganes, li 
vam regalar una gorra blava com les que porta 
ell, un retrat d’ell que li va fer una companya, i una 
gorgònia enganxada a una roca, que vam portar de 
l’estada a Benicàssim. Nosaltres vam quedar molt 
contents de la seua visita, creiem que ell també.

Gràcies Carles Santos!
Els alumnes de cinqué del col·legi Sant Sebastià 
(Grupo de Baix)

Alumnes de cinqué (CP Sant Sebastià)
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Andrés Albiol
Pinitos de Navidad

PESCA

És la part més vistosa i acolorida 
d’aquests invertebrats marins, 
que pot ser que siguen 
l’evidència de vida més antiga a 
la Terra. 
Sovint, els bous solen capturar 
conjuntament amb els peixos, 
altres espècies de crustacis 
i mol·luscos, que no són 
comercials, i els retornen de nou 
al mar. Però, en aquesta ocasió, 
com que aquesta pesca va ser 
un poc rara, la tripulació del 
vaixell Germans Drago la va dur 
a terra i ens la va mostrar per a 
identificar-la.
Es tracta d’una colònia de tubs 
calcaris, que fan uns cucs marins 
que els serveixen d’habitacle.
Per la diversitat de colors que 
tenen en plena expansió en 
el seu hàbitat natural, també 
se’ls apoda flors marines. El 

seu nom científic és Mercierella 
enigmatica. Aquests poliquets 
pertanyen a la família dels 
serpúlids.
En la reproducció, aquests cucs 
amollen d’una manera lliure 
al corrent els òvuls i l’esperma. 
Després de fecundar-se els ous, 
al cap de 20 dies, les larves que 
viuen en el plàncton podran 
fixar-se en superfícies dures, 
tant a gran profunditat com 
és aquest cas, com en aigües 
inferiors, i fins i tot en l’obra viva 
dels bucs, boies i estructures 
portuàries, però mes aïllats i 
escampats.
Així, després d’adherir-se al 
substrat, comencen a aglutinar 
part del sediment i construeixen 
el que serà el seu habitacle per a 
tota la seua vida sedentària. En 
aquest cas, uns tubs de 15 cm de 
llarg, apinyats uns al costat dels 
altres. Per respirar trauen per 
l’obertura superior uns plomalls 
ciliats de diverses coloracions 
a manera de flors (per això el 
seu nom), que absorbeixen del 
corrent partícules planctòniques 
d’aliment. Igualment per respirar 
prenen l’oxigen de l’aigua. 
Davant una amenaça exterior 
repleguen els cilis i tanquen 
l’obertura amb una tapeta o 
opercle. Així doncs mai no es 
veu el cuc.

Consumo de pescado en el hogar
En el 2008 en España por persona (kg)
Pescado  fresco   12,40
congelado                     3,15
Marisco  fresco   4,71
congelado                    2,77
cocido                      0,73
Conserva de pescados  3,85
Total consumición  27,80

En el año 2000 la media de consumo per cápita era de 24,32 kg, 
de manera que poco a poco vamos incrementando el consumo 
de los productos del mar.

Mar caluroso y festero
Aguas tranquilas que propiciaron el faenar los cinco días hábiles de este 
periodo semanal, para capturar buena variedad de pescados y mariscos.
La pesca de arrastre llevó a diario a subasta cigala a 33 €/kg, calamar de 9 a 25 
(según calidad), pescadilla de 4 a 11, salmonete a 11, sepió punxa y misèria a 
11, caracol a 12, rape de 4 a 9, peluda a 8, pulpo roquero de 5 a 8, pulpo blanco 
de 3 a 15, mòllera a 5, rubios, aranya, pota y burros de 3 a 4, cangrejo y cintas 
de 2 a 5 y jurel y morrallas de 2 a 4.
El cerco operó con mediocres extracciones de peix blau, pues esta fase de la 
luna de cuarto menguante no ha sido muy favorable. El lunes entre tres llums 
pillaron 200 cajas de sardina de 5 a 45 €/caja (12 kg) –depende tamaño– y 100 
de boquerón de 10 a 35. El martes entre cinco traíñas capturaron 700 cajas de 
bis a 8, de sardina 200 hasta 40 y 100 de seitó a 15. Y el miércoles seis barcas 
atraparon 3.000 cajas de bis a 4, de sardina 400 hasta 45 y 300 de “oro azul” a 
10. La procedencia era de 1 de Vinaròs (tres las tenemos en V. i La Geltrú), dos 
de Carboneras, una de Águilas, una de Adra y dos de Castelló. 
En cuanto a la flota de artes menores, las barquitas trasmalleras en su mayoría 
opera tras nuestro crustáceo rey, o sea, el langostino, que se cotiza sobre 30 
€/kg, sepia a 12, tigre y palaí a 15 y galera a 11. Dos pescan lenguado a 23, 
rom empetxinat a 30 y raya a 4. Otros van al pagel, valorándose de 4 a 13, 
jurelas a 5 y lliri a 3. Y un xarcier los hace al gran fondo rocoso cerca de las Islas 
Columbretes, y lleva a lonja langosta a 40, bogavante a 25, gallineta a 16, pagre 
y dentón a 14 y corba y mamona a 4.
Los marrajeros arribaron de alta mar de pescar con este arte de anzuelos 
atunes a 8 €/kg, pez espada a 12, albacoras a 6, bacoretas a 3 y japutas a 5.
Y un palangrero llevó lubina a 26 €/kg, dorada de 8 a 18 y sargo a 7.

Festes i fira de Sant Joan i Sant Pere
Los barcos de pesca sólo guardarán fiesta los días 24 y 29 de junio.

Ejemplares de bonito del norte
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Jaime R. Federico Prats realizó la campaña de 
pesca a la encañizada en el delta del río Ebro del 
21 de octubre de 2008 al 20 de febrero de 2009.
Perteneciente por derecho hereditario paterno a 
la Societat Sant Pere de Sant Carles de la Ràpita, 
que explota los recursos pesqueros en el delta, 
este año le tocó por sorteo el poder pescar en 
la encanyissada. Su condición de jubilado y el 
hecho de que ya no tiene las obligaciones de 
armador y patrón mayor, le animaron a aceptar el 
privilegiado reto. 
Esta forma de pesca es antiquísima y está 
regulada por concesión estatal. Es un sistema 
pesquero muy selectivo de especies y, para ello, 
en las bocas o aberturas de las lagunas que hay 
en el delta y que comunican con el mar, los peces 
de mar abierto entran allí encontrando un buen 
hábitat, durante tres cuartas parte del año. En 
octubre, estos pescadores autorizados cierran 
con cañas, estacas y redes las comunicaciones 
o canales con la mar. Así, los peces quedan 
atrapados en las inmensas lagunas del parque. 
Luego se dedican a pescarlos condicionalmente, 
de un modo artesanal, más aún, sin motor, en las 
pontonas a remo o con percha.
Para ello, un grupo de 12 hombres viven durante 
4 meses aislados en una gran casa o barraca 
dentro del delta. Están muy organizados en 
turnos de trabajo, para que las diversas formas de 
pesca no se paren las 24 horas del día. Bogando 
o perchando con los botes, calan y chorran a 

mano los artes de trasmallo y los gánguiles, que 
son unas nasas alargadas de red con varios aros 
metálicos, y fijadas sobre el fangoso fondo en 
la dirección correcta de la corriente, entran sin 
remisión las anguilas. 
Otra forma que pescan es la llamada pantena, 
que consiste en una gran superestructura a modo 
de pared, que se instala fija en forma de embudo 
sobre la laguna, en una de las aberturas hacia 
el mar, y los peces en sus intentos de migración 
hacia las aguas abiertas, entran en el cuello del 
embudo, donde tienen instalada en la parte 
final, una red en forma de saco, quedándose allí 
retenidos. Esta operación nocturna la realizan 
cada dos horas, y las capturas son depositadas en 
viveros adyacentes. 
En general, esta temporada las capturas más 
importantes fueron: 12 toneladas de anguila, 9 
de lisa, 4 de lubina, 3 de tenca y 3 de cangrejo de 
río.
Durante estos cuatro meses de intenso trabajo, 
los fines de semana libran la mitad de hombres, 
o sea 6, y pueden ir a su pueblo (amén de no 
ser requeridos rápidamente, ya que hay de casi 
la comarca marítima incluso de la labradora). 
De manera que dichos sábados y domingos, las 
mujeres de los pescadores que se quedan de 
guardia, faenando en la barraca, pueden convivir 
dos días con sus maridos, pernoctando en los 
habitáculos vacantes de los ausentes. 
A todo ello, los ojos de los más escépticos en 

esta particular pesquería, quedan asombrados 
de la exacta coordinación, en cuanto a la labor 
extractiva ancestral ensamblada con la tradicional 
convivencia familiar. Que duda cabe que el paso 
de los siglos pescando así ha pulido y adecuado 
el vivir ahora en esta época contemporánea, 
para que sea más llevadera, y los pescadores no 
estén tan aislados del mundo que les rodea. Pero 
a pesar de ello, la verdad, cada vez son menos 
los interesados ir a pescar en las cuatro clases 
de explotación pesquera que hay (encanyissada, 
canal vell, tancà i goleta) en la inmensidad en el 
delta.
Sus capturas son vendidas allí mismo a 
particulares, y en Sant Carles y La Cava. 
Jaime nos recalca las sublimes comidas in situ a 
base de huevas de tenta, galta roig, anguilas vera 
i borda, etc. 
En resumen, una experiencia inolvidable, que 
si en un principio forjó a unos hombres en el 
trabajar cotidiano aprovechando sólo las ventajas 
que daba la naturaleza en este paraje, luego son 
los hombres los que no quieren que se pierda esta 
primitiva forma de pescar tan natural.

El último anguilero
Andrés Albiol

En la encanyissada del  Delta del 
Ebro se conser va un ar te de pesca 
estática muy antigua y a menudo 
desconocida denominada la 
pantena.  Cada año,  12 hombres de la 
Sociedad Sant Pere de Sant Carles de 
la  Ràpita son escogidos por sor teo 
para par t icipar y,  durante cuatro 
meses,  conviven ais lados en una 
barraca.  Su misión es concentrar  en 

una área muy reducida los peces que 
intentan dir igirse hacia el  mar.  De 
esta manera,  pueden ser  capturados 
fáci lmente de forma manual,  con 
salabres,  y  ser  seleccionados por 
especies y tamaños sin necesidad de 
matarlos.  El  ex patrón de la  cofradía 
de pescadores San Pedro de Vinaròs, 
Jaime Federico,  fue uno de los 
escogidos y aceptó el  reto.
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Desde hace muchos años nuestra ciudad 
ha gozado de tener una gran tradición en el 

deporte del ciclismo. A lo largo de todo este 
tiempo han salido infinidad de corredores; 

algunos han tenido más suerte y otros se quedaron 
en el ostracismo.

De los primeros merece la pena remarcar la magnífica 
etapa de la saga de los Fandos, los cuales marcaron un 

hito en el ciclismo local ya que los cuatro hermanos, Emilio, 
Guillermo (fallecido), Pascual e Ignacio, lograron grandes 
éxitos, incluso en la actualidad tanto Ignacio como 
Emilio han logrado títulos nacionales en la modalidad de 

Ciclocross Master al igual que el otro vinarocense Sito 
Aragonés.
De esta pasada época hay que resaltar que en la 
actualidad ha surgido un joven ciclista que ha recogido 

el testigo de los extraordinarios hermanos Fandos y se 
ha convertido por méritos propios en el referente del 
ciclismo local. Estamos hablando de Sergio Casanova 
Villalonga, que hace 25 años se puede considerar como 
un vinarocense más, ya que desde muy pequeño sus 
padres se trasladaron a vivir a Vinaròs.

¿Cómo te entró la afición al ciclismo?
No deja de ser curioso el hecho de que mi primera 
afición al deporte fuera el atletismo, sobre todo la 
marcha, pero a los 15 años cambié por una bici y 
me dediqué a hacer bicicleta de montaña con los 
hermanos Fandos (hijos de Emilio) y a partir de aquí 
mi afición fue en aumento, pasando a las pruebas de 
carretera y fichando por el Platges Alcalà, en categoría 
juvenil.

¿Cuál es tu palmarés?
En categoría juvenil gané la primera etapa de la Volta 
a les Comarques de Castelló, que finalizaba en lo alto 
de Vistabella, de primera categoría. También quedé 
vencedor en la carrera disputada en Xilxes de la Challenge 
Comunitat Valenciana. En juvenil, tengo que decir que 
estos fueron mis éxitos más relevantes, aunque también 
logré algunos podios en otras pruebas.

Tu paso a la categoría sub-23 fue muy positivo. ¿Qué 
triunfos has logrado en la misma?
Efectivamente, el paso por la sub-23 creo que fue mi 
espaldarazo, ya que gané la Ronda Ciclista al Maestrazgo 
en 2005, quedando este mismo año segundo en la Volta 
del Llagostí. En 2006 conseguí uno de los éxitos más 
importantes en mi carrera al ganar la Volta del Llagostí, 
ya que era el primer corredor local que ha logrado ganar 
tan importante prueba. En 2007, aparte de alguna clásica 
en la que participé, fui a la Volta del Llagostí quedando 
segundo en la clasificación general y ganando una 
etapa.

Éste es, a grandes rasgos, el perfil deportivo de este 
extraordinario ciclista que empezó a darle al pedal 
como juvenil en el equipo Platges Alcalà, pasando 
posteriormente al Viveros Alcanar, Saunier Duval y 
Comunidad Valenciana.
Actualmente, corre para el equipo Ajuntament de 
Tarragona en categoría élite.
Para finalizar, le deseamos a Sergio toda clase de éxitos 
ya que estos son también los que hacen más grande el 
deporte de nuestra ciudad.

Sergio Casanova, 

Casanova consiguió en 2006 
ganar la Volta del Llagostí

re ferente  del  c ic l i smo local

Gaspar Redó 



EXTRA Sant Joan i Sant Pere

79

20 de juny 2009

ESPORTS

Semana brillante para 
nuestro deporte

Gaspar Redó

Sin duda, la estrella de la pasada 
semana deportiva ha sido el Día de la 
Bicicleta, uno de los eventos de máxima 
relevancia por su carácter popular que 
este año ha congregado a más de 700 
participantes de todas la edades que 
recorrieron alrededor 17 km por las calles 
de la ciudad y el término municipal. 
Una vez más hay que destacar que este 
importante éxito se le puede atribuir al 
Consell Municipal d’Esports que con su 
perfecta organización ha hacho que un 
año más el Día de la Bici tuviera el éxito 
que se merece.
También merece destacar el ajedrez que 
de la mano del jovencísimo ajedrecista 
local Joan Buch ha logrado nada menos 
que el campeonato territorial absoluto 
de Tarragona disputado en Cambrils 
dentro del Grupo B. Por último, el Club 
Patinaje Artístico Vinaròs logró otro 
resonante éxito en el Trofeo de Alcudia 
(Valencia) donde logró un tercer puesto 
en categoría alevín a cargo de Ariadna 
Besalduch. En categoría infantil, otra 
gran actuación de Patricia Gomis le 
reportó el primer puesto, siendo tercera 
Irene Tomás. En cadete, Almudena 
Gómez resultó también vencedora 
y en juvenil copo de podios a cargo 
de Maria Gomis y Lledó Bien, en dos 
espectaculares exhibiciones.
Enhorabuena a todos y continuar 
trabajando por el deporte local.

El passat dissabte, 14 de juny, va tindre lloc la 2ª Edició 
del Dia de Bici de Vinaròs. L’any passat aquesta prova va 
quedar molt deslluïda per la pluja i aquest any la climato-
logia ens va acompanyar amb un dia de sol radiant i una 
gran participació popular. Les inscripcions per a aquest 
esdeveniment van ser superiors a les 700 persones i la 
participació a la proba va ser de més de 650 ciclistes. 
El CME vol agrair a les botigues de bicicletes la seua 
col•laboració amb el sorteig de regals, Cicles Fandos i 
Bicicletes Gallo, que van sortejar dos magnifiques bici-
cletes, Fandos Sport, Jaques Sport i Bicicletes Aragonés. 
També a Carrefour i Benihort, per la fruita i a Protecció 
Civil, Creu Roja i la Policia Local, pel control i la segure-
tat de tota la proba. Agrair també a Muebles ERES Casa 
Comtemporanea, Associació de comerciants, Caixa 
Vinaròs, Regidoria de Comerç i Ajuntament de Vina-
ròs, pels regals que vam donar en aquest acte. Menció 
especial per a la UNIÓ CICLISTA VINARÒS per la seua 
col•laboració i per amenitzar la sortida amb una gimka-
na ciclista per als més joves, i a Canal Maestrat / 40 prin-
cipals, pel seguiment i difusió de la proba.
Finalment, el CME valora amb un resultat molt positiu 
aquesta segona proba, ja que la participació va ser molt 
elevada i la gent va poder gaudir d’un dia molt esportiu 
en bici. Recordar també, que aquesta és la segona pro-
ba del calendari d’activitats populars i que per al mes 
d’agost tenim programada la MARATÓ AQUÀTICA PO-
PULAR. 
Gràcies a tots els participants per respondre sempre a 
les nostres activitats populars i animar-vos a continuar 
fent esport.

Dia de la bici 09

CME
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Rafael Marcos Simó

Presidente efímero
El viernes se llevaban a cabo la asamblea general 
ordinaria y el nombramiento del futuro presidente. 
Una vez concluida la asamblea, y al no haberse 
presentado candidato alguno, Jesús Buj, directivo 
de la anterior junta era el único que no presentaba la 
dimisión y se hacía cargo del club. Decisión valiente 
y arriesgada y para mí, precipitada. 
Se dio un plazo para dar a conocer su proyecto y ver 
si se daban las circunstancias favorables para llevarlo 
a buen puerto. Ha trabajado duramente toda la 
semana pero se llegaba a la cita con los jugadores y 
visto el resultado de la reunión colectiva e individual 
después con cada uno de ellos, su proyecto es 
irrealizable y por lo tanto tras realizar una rueda 
de prensa se convoca otra asamblea general en la 
que presentará su dimisión. Volvemos a estar sin 
presidente y veremos lo que ocurre de aquí al inicio 
de la competición.
Contaba con la colaboración de parte de la junta 
anterior más alguna incorporación nueva, habló 
con el fútbol base, la Concejalía de Deportes y con 
empresas que pudieran colaborar. Yo fui testigo de 
algunas de estas reuniones y a grandes rasgos el 
fruto de las reuniones fue la siguiente:
El fútbol base se haría cargo del juvenil, aparte se 
jugaría algún partido de fútbol base antes del partido 
del primer equipo en el Cervol.
El Ayuntamiento mantenía las mismas subvenciones 
y ayudas que en años anteriores.
La llegada de posibles patrocinadores siempre sería 
a partir de diciembre.
Visto todo esto, se realizó un presupuesto acorde con 
los tiempos que corren y con los ingresos que el club 
es capaz de generar de manera segura sin contar 
otros ingresos que podrían o no llegar. Se ajusto 
mucho quedando en tan sólo 44.000 €. La parte 
correspondiente a gastos del club eran de 19.360 
y los 24.640 restantes iban a ser los destinados a 
nóminas de los jugadores.
La reunión con los jugadores iba a decidir si 
el proyecto iba hacia delante o no. La idea era 
mantener a todo el bloque con el que se concluyó 
el campeonato y realizar dos incorporaciones que 
eran esenciales, la de un delantero y la de un portero. 
Luego a partir de aquí se podían esperar dos o tres 
bajas. Tras hablar individualmente con los jugadores 
(faltaban los que estudian en Castelló) y ver quiénes 
se implicaban en el proyecto, quiénes no y quiénes 
tenían dudas de si colgaban las botas) implicaba 
tener que incorporar un mínimo de 8 jugadores 
nuevos con un presupuesto mínimo. 
Si se hacen cuentas veremos que un plantel 
de 20 jugadores, cobrando todos lo mismo las 
mensualidades serían de 123,05 €, lo que significa 
que es imposible conseguir traer jugadores de 
fuera a este precio y menos aún con la suficiente 
garantía y nivel deportivo suficiente para 
mantener simplemente la categoría. Por lo tanto, 
el proyecto de Jesús Buj es inviable pese a todos 
los esfuerzos para que el Vinaròs C.F. sigua su 
trayectoria un año más. Ahora estamos igual o peor 
que antes pues el vacío de poder puede significar 
el desmantelamiento total de la plantilla y quien 
sabe si del club más antiguo de la provincia.

ESCUELA DE FÚTBOL
en Vinaròs

Director deportivo: SANTI FORNER (entrenador titulado)
Realiza tu preinscripción gratuita hasta el 31 de julio

en oficina AGUILERA 5 (plaza San Valente, n.º 11 bajos de Vinaròs

ACTIVITATS ESTIU CME:

ACTIVITATS ILLA ESPORTS 09
Consulteu inscripcions a l’oficina.

CAMPIONAT VÒLEI PLATJA CIUTAT DE VINARÒS ‘09
Inscripció oberta fins a l’1 de juliol. Oficines CME

El sábado 13 de junio se trasladaron a L’Alcúdia 
de Crespins (Valencia) seis patinadoras de 
la categoría A, del Club Patinaje Artístico 
Vinaròs, para participar en un Trofeo de 
Patinaje.
Las seis patinadoras subieron al podio, al 
quedar clasificadas entre las tres primeras 
de su grupo, por tanto podemos decir que El 
Club Patinaje Artístico Vinaròs está en la élite 
del patinaje.
A continuación, detallamos las clasificaciones 
obtenidas:
Categoría alevín: 
Ariadna Besalduch          3 clasificada
Categoría infantil: 
Patricia Gomis           1 clasificada

Irene Tomás  3 clasificada
Categoría cadete: 
Almudena Gómez  1 clasificada
Categoría juvenil: 
Maria Gomis  1 clasificada
Lledó Bien  2 clasificada

Se recuerda a todos los seguidores del 
patinaje artístico que el Almudena Gómez y 
Maria Gomis participan en el campeonato de 
España de patinaje, Almudena en la categoría 
cadete y Maria en la categoría juvenil.
El Campeonato de España categoría cadete 
se celebra en Alagón el 26 y 27 de junio. 
El Campeonato de España categoría Juvenil 
se celebra en Cáceres el 10 y 11 de julio.

El Club Patinaje Artístico Vinaròs 
arrasa en el trofeo de l’Alcúdia

El pasado domingo 14 de junio se celebró en 
Cambrils la entrega de premios de la temporada 
2008-2009 en los cuales se entregaron los 
premios del campeonato territorial individual 
grupos A y B, del campeonato por equipos y 
del campeonato Josep Mª Calvet de ajedrez, 
entre otros.
Entre los premios que se entregaron en el 
campeonato territorial absoluto grupo B el 
primer clasificado fue Joan Buch Prades del 
Club Masdenverge, el 2º clasificado fue Malachi 
Haynes, del club de La Rápita, y el 3º Josep 
Maria Badia Borràs, del club de Desaigües. 

Joan Buch Prades, campeón territorial absoluto de Tarragona 
de ajedrez del gupo B

X.Flores
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La Escuela de Vela del Club Náutico Vinaròs, 
homologada por la FVCV, comenzará su 
singladura estival a partir del mes de Julio hasta 
finales de agosto. Durante estos dos meses se 
realizarán cursos de Vela con una duración de 20 
horas semanales que se impartirán de Lunes a 
Viernes. Los cursos van dirigidos a todas aquellas 
personas (niños, jóvenes y adultos) que estén 
dispuestas a descubrir, aprender y disfrutar del 
mar.
La Escuela de Vela ofrecerá cursos de vela ligera 
en clase Optimist, Vaurient y Gamba, a partir de 
los 6 años de edad tanto en iniciación como en 
perfeccionamiento. 
El objetivo principal del curso de Iniciación a la 
Vela es el dar a conocer este apasionado deporte, 
disfrutando todos los días de la navegación. El 
alumno se familiariza con todas las partes del 
barco y su uso, colaborando con el montaje y 
desmontaje cada día.
Se da una idea general de cómo se maneja un 

barco para poder conseguir desplazarse con la 
fuerza del viento, teniendo el control del timón 
y la correcta posición de las velas, navegando 
con los diferentes rumbos. Los nudos también 
tiene un papel importante a la hora de navegar, 
por eso se realiza un taller de nudos marineros, 
enseñando los más básicos y su aplicación.
Sin ser un deporte de alto riesgo, si que hay unas 
normas básicas y necesarias para la correcta 
realización de la actividad, por ello, la seguridad 
esta presente durante todas las sesiones. El 
alumno aprende la importancia de estas normas 
a la hora de practicar este deporte, por ejemplo: 
observar la fuerza y dirección del viento, la 
utilidad y funcionamiento del chaleco salvavidas, 
como subir y bajar de la embarcación, la correcta 
posición a la hora de navegar, ... etc.
Los cursos se imparten por monitores titulados 
por la Federación de Vela así como con el apoyo 
y supervisión de la Federación de Vela de la 
Comunidad Valenciana.

1.500 METRES URBANS
DE VINARÒS

1.500 METRES URBANS
DE VINARÒS

DIUMENGE 28 DE JUNY 
A LES 7 DE LA VESPRADA A LA AVDA. JAUME I

21 de juny al Boixar

Sortida a les 9 h

www.benifassa.org

El Boixar - Coratxà - Castell 

de Cabres - El Boixar

La inscripció es farà fent un ingrés al nº de 
compte:

La Caixa: 2100.0175.34.0200310433
Afegiu el concepte: marxa Tinença

I completant el formulari individual que trobareu 
a la web:       www.benifassa.org

II MARXA PER 
PatrocinadorsInscripció: 

Programa i horari

No al Pla Urbanístic de la Pobla de Benifassà

Organitza:

Federats  10 €
No federats  12 €

Més informació:

Inscripció limitada fins a un màxim de 500 participants.  
La data límit d’inscripció serà el  15 de juny. 
Posteriorment a aquesta data segons disponibilitat 
d’inscripció.

Inclou: esmorzar + dinar + samarreta tècnica commemorativa

Benvinguts i benvingudes a la Tinença de Benifassà, una comarca 
que de ben segur ja coneixereu i us agrada com està. Però son di-
versos els perills que l’amenacen. Per un costat l’oblit institucional 
i la mala gestió pel que fa a serveis a la població que encara hi viu 
per estes terres. Per l’altra un Pla General d’Ordenació Urbana 
(PGOU) en tràmit que planeja per a esta comarca centenars de vi-
vendes als nuclis de la Pobla de Benifassà, Boixar, Coratxà, Fredes i 
Bellestar. L’Associació per la Recuperació de la Tinença i molts altres 
col·lectius científics, excursionistes, ecologistes, ONG i ajuntaments 
colindants entre d’altres ja han apuntat al perill que pot comportar per 
a la sostenibilitat del territori i per la degradació dels valors ambien-
tals de la Tinença de Benifassà. El PGOU preveu urbanitzacions en 
zones inundables a paratges del riu Sénia i fins a 14 unitats d’execució 
als voltants dels pobles, amb carrers rectes, mal planificats i que afec-
tarien tant a béns culturals d’importància, com la garantia de recur-
sos hídrics per a la població. A més les quotes de sostenibilitat que 
l’Ajuntament hauria de pagar per desenvolupar tot el sòl que pretén 
duria la ruïna econòmica els ajuntaments, que han gestionat d’una 
manera fosca la tramitació del PGOU. La vostra col·laboració serà 
imprescindible per aconseguir un PGOU més racional.

Amb el resguard de l’ingrés, DNI o tarja federativa es 
recollirà l’acreditació, de 7,45 a 8,45 h del matí del dia 
de la marxa. La sortida serà a les 9 h.

LA TINENÇA DE 
BENIFASSÀ

LA RECUPERACIÓ DE

ACTIVITATS ESTIU CME:

ACTIVITATS ILLA ESPORTS 09
Consulteu inscripcions a l’oficina.

CAMPIONAT VÒLEI PLATJA CIUTAT DE VINARÒS ‘09
Inscripció oberta fins a l’1 de juliol. Oficines CME

El pasado viernes 12 de junio el gimnasio System 
Sport celebró su exhibición de cara a las fiestas, 
con espectáculos y demostraciones de gimnasia 
rítmica, pick boeing, jiu-jitsu, spinning, baile, etc

Exhibición System Sport

Escuela de vela Club Náutico Vinaròs
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El VII circuito de tenis, Cat-Val-Caixa 
Penedès 2009 ha finalizado, tras la 
disputa de los torneos en las localidades 
de Benicarló, Amposta, Sant Carles de 
la Ràpita, la Sénia y Vinaròs, y como 
colofón se ha celebrado la gala entrega 
de trofeos donde se han repartido mas 
de 16.000 € en material deportivo, a 
los jugadores participantes, así como 
a los clasificados, dentro de los diez 
primeros de cada categoría. 
El acto contó con la presencia de los 
delegados federativos de las provincias 
de Tarragona y Castelló, y representante 
de Caixa Penedès, que presidieron el 
acto, junto con los presidentes de los 
respectivos clubes organizadores.
Este circuito surgió, debido a la 
problemática, de nuestras comarcas, 
con respecto a los núcleos más 
cercanos de competición (Tarragona y 
Castelló) y a la gran distancia que nos 
separa de ellos. Con la disputa de una 
serie de torneos, hace siete años, en las 
categorías de benjamín, alevín, infantil, 
cadete y junior, comenzó este evento, y 
dada la experiencia tan positiva, alentó 
a todos los directores técnicos de los 
clubes de las comarcas, sur de Cataluña 
y norte de la Comunidad Valenciana, 
al mantenimiento y consolidación de 
este circuito, que ha culminado con 
la entrega de galardones a los mejor 
clasificados.
Haciendo un pequeño balance, el 
circuito se ha desarrollado durante 
25 fines de semana, comprendidos 
entre enero y mayo, en los que se han 
disputado más de 800 encuentros, 
repartidos entre todas las categorías y 
hemos contado con una inscripción de 
alrededor de 900 jugadores.
La clasificación final, por categorías, se 
ha obtenido con la suma de los puntos 
conseguidos torneo a torneo, por los 
jugadores y en cada una de las diversas 
categorías.
Los jugadores pertenecientes al Club 
de Tenis Vinaròs han obtenido un 
gran papel dentro de este circuito, 
sobresaliendo la victoria absoluta 
de Joel Ferrer en categoría alevín y 
además consiguiendo el quinto puesto 
en categoría infantil.
Por categoría los puestos alcanzados 
por el resto de participantes de la 
Escuela de Tenis del Club de Tenis 
Vinaròs, han sido:

Benjamín Masculino
5º Vicent Queralt
6º Carlos Calduch
9º Nacho Fuentes
10º Carlos Gil
17º David Moreno
24º Eric Rodiel
Alevín Masculino
1º Joel Ferrer
24º Alejandro Perez
25º Simon Fabrega
38º Ivan Rodiel
Alevín Femenino
11ª Lara Cruselles
18ª Mar de Luis
22ª Maria Ribera
Infantil Masculino
5º Joel Ferrer
7º Álex Barreda
11º Juan Wendt
15º Adrián Gil
16º Josep Queralt
47º Facundo Barbero
Infantil Femenino  
4ª Sara Pablo
5ª Rocío Vallejo
Cadete Masculino
8º Chema Wendt
10º Arnau Barreda
11º Julio Sevilleja
Cadete Femenino
4ª Diana Eroles
5ª Marina Renovell
6ª Mar de Luis 
10ª Sara Pablo 
11ª Rocío Vallejo
Absoluto Masculino
6º Antonio Mata
7º Jorge Valbuena
8º Ángel Verge
15º Isaac Beltrán

En resumen, un buen circuito para todos 
los jugadores que van adquiriendo 
experiencia en el apasionante mundo 
del tenis enhorabuena a todos.
Nuestro agradecimiento, a los 
colaboradores y patrocinadores de 
este evento, Caixa Penedès, Grip2, 
restaurante El Cortijo, Federación de 
Tenis de la Comunidad Valenciana, 
Federación Catalana de Tenis, y 
finalmente a todos los participantes 
que han disputado el VII Circuito 
Cat-Val Caixa Penedès, que son los 
verdaderos protagonistas de este 
evento, así como a sus acompañantes, 
padres, familiares, y amigos.

Gala VII circuito de tenis Cat-Val-Caixa Penedès
C. Tenis

Los alumnos del Club de Tenis La 
Closa recibieron sus trofeos en la gala 
celebrada en el restaurante El Cortijo 
de Benicarló, el día 12 de junio.
Berta Febrer y Joan Miralles se 
proclamaron campeones en las 
categorías de benjamín y cadete 
respectivamente.
En alevín masculino, Quim Gavaldá se 
clasificó en 5ª posición. En esta misma 
categoría, sus compañeras María 
Redó y Ainoa Panisello obtuvieron un 
4º y 5º puesto respectivamente. Berta 

Febrer también logró clasificarse en 
esta categoría en 10º lugar. 
En la categoría de infantil, Carlos 
Franco alcanzó un merecido 2º puesto, 
mientras que Pepe García y Juan Cruz 
lograron la 6ª y 10ª posición. 
En cadete, Sebastián García 
obtuvo un magnífico 3r. puesto, 
Carlos Franco, 4º y Marc Vives, 6º. 
El nivel de nuestros jugadores y 
jugadoras se mantiene alto como 
en los años anteriores. Felicidades a 
todos ellos.

Magníficos resultados de los alumnos 
del Club de Tenis La Closa 
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Dentro de los concursos progra-
mados para esta temporada, el 
Club de Pesca Deportiva La Lubi-
na celebró el pasado sábado día 
13 de junio, desde las 20:00 hasta 
las 02:00 horas, el quinto concur-
so social de pesca en la playa del 
Fortí, en modalidad individual, 
con una participación de cuaren-
ta y un socios. Con un tiempo muy 
revuelto por el viento y con muy 
pocas capturas se terminó un con-
curso para el olvido. Destacando y 
felicitando a los que consiguieron 
los trofeos:
1º clasificado: Juan López Esteban

2º clasificado: David Chaler 
3º clasificado: José Antonio Queral
Pieza mayor: Jhonatan Sánchez, con 
una dorada de 1.295 gramos.
Agradecer el patrocinio de este 
concurso a Jomimar (artículos de 
pesca, cebos vivos en la avda. Jaime I 
de Vinaròs, al lado de la disco RED).
Sólo queda emplazar a los todos los 
socios y socias y al público en general, 
aficionados a la pesca, para participar 
en el próximo concurso de pesca, el 
abierto de fiestas de San Juan y San 
Pedro, que se realizará el próximo día 
28 de junio en el dique de levante de 
las 08:00 a las 13:00 horas.

El passat 23 de maig es va celebrar 
l’Ironman de Lanzarote, una 
edició marcada com gairebé 
sempre pel fort vent i molta calor. 
Les distàncies a cobrir en una 
ironman són 3,8 km nadant, 180 
km en bici i els 42,150 km corrent. 
Va haver-hi una participació de 
1.300 triatletes de totes les nacions 
disposats a donar-ho tot per fer 
una bona cursa. La sortida tenia lloc 
com cada any a les 7.00 hores. El 
triatleta del Club Esportiu Aigües de 
Vinaròs Antonio Jose Adell Reverter 
Puchi va fer els següents parcials: 
01;03;20 de natació; 05;50;42 en 
bicicleta (perdent 15 m a causa d’una 
rebentada de la roda per motius 
de la forta calor i l’excés d’aire al 

tubular) i 03;55;08 en la marató. Va 
arribar a meta en la posició 199a de 
la general i el 57é del seu grup d’edat 
amb un temps final d’11;00;04. 
També va participar-hi el veí 
d’Ulldecona Josep Pomada Antic que 
va fer una gran cursa amb uns parcials 
de 00;59;42 nadant; 06;02;03 en 
bicicleta i 04;00;48 en la marató, i que 
va arribar a meta en la 250a posició 
i el 52é del seu grup d’edat, amb un 
temps final d’11;16;04 baixant 20 
minuts la seua marca a Lanzarote.

Antonio J. Adell 
Reverter va participar en 
l’Ironman de Lanzarote

V Concurso Social de Pesca del Club Pesca Deportiva La Lubina

Club Pesca Deportiva La Lubina

Club de Judo / Jiu-Jitsu Benicarló y Vinaròs
Tercera competición comarcal 

Atletisme
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Regidories d’Agricultura i Medi Ambient informen:

Se comunica que a partir del 1 de junio, 
lunes, hasta el viernes 12 del mismo mes, 
se podrán pasar a recoger los tickets de 
los lotes que obsequia el Ayuntamiento, 
con motivo de las fiestas de San Juan y 
San Pedro.
Podrán pasar a recoger los tickets todas 
las personas mayores de 70 años y que 
durante el 2009 cumplan 70 años.
Lugar: Centro Municipal de la Tercera 
Edad, c. del Pilar
Horario: 10 a 13 horas de lunes a viernes

El divendres dia 26 de 
Juny , es celebrarà el 
sopar a l’aire lliure a la 
Carpa de Festes. Totes 
aquelles persones que 
vuiguen assistir , tindran 
que passar per l’Oficina 
de Turisme , a la Plaza 
Jovellar, apuntar-se , 
en el següent horari de 
10.00 hores a 14.00 hores 
i de 17.00 hores a 19.00 
hores fins al 18 de juny.

Festes 
de Sant Joan i Sant Pere 2009

Circular informativa als propietaris de palmeres

Per tal de previndre i combatre el morrut roig de les palmeres 
(Rhynchophorus ferrugineus), es posa en coneixement dels 
propietaris de palmeres les recomanacions de tractaments 
establertes per la Conselleria d’Agricultura, Pesca i 
Alimentació. 

•Calendari orientatiu de tractaments
• Segona quinzena de juny: Imidacloprid 20%
• Primera quinzena d’agost: Steinernema carpocapsae 
(tractament biològic amb nemàtodes entomopatògens)
o Primera quinzena d’octubre: Imidacloprid 20%.

• Es recomana consultar les autoritzacions i condicions d’ús 
dels productes fitosanitaris en la pàgina: 
http://www.mapa.es/es/agricultura/pags/fitos/registro/
menu.asp

• Recomanacions sobre la poda. 
• Les podes poden afavorir l’entrada de l’insecte. Es recomana 
no podar els exemplars, i en cas d’haver-se de fer, podar 
només palmes seques evitant en la mesura que siga possible 
la poda de palmes verdes. Evitar les podes severes. 
• Aplicar una pasta cicatritzant immediatament després de la 
poda en les zones tallades.
• Traslladar les restes de poda cobertes amb lona per tal 
d’evitar la dispersió de la plaga. 
• Les restes de poda hauran de ser triturades per empreses 
autoritzades, per tal de garantir que els insectes que encara 
quedaren vius siguen eliminats. 

Circular informativa a los propietarios de palmeras

Con el fin de prevenir y combatir el picudo rojo de las palmeras 
(Rhynchophorus ferrugineus), se pone en conocimiento 
de los propietarios de palmeras las recomendaciones de 
tratamientos establecidas por la Conselleria d’Agricultura, 
Pesca i Alimentació. 

• Calendario orientativo de tratamientos
• Segunda quincena de junio: Imidacloprid 20%
• Primera quincena de agosto: Steinernema carpocapsae 
(tratamiento biológico con nemátodos entomopatógenos)
• Primera quincena de octubre: Imidacloprid 20%.

• Se recomienda consultar las autorizaciones y condiciones de 
uso de los productos fitosanitarios en la página: 
http://www.mapa.es/es/agricultura/pags/fitos/registro/
menu.asp

• Recomendaciones sobre la poda.
• Las podas pueden favorecer la entrada del insecto. Se 
recomienda no podar los ejemplares y, en caso de tener que 
hacerlo, podar sólo palmas secas evitando en la medida de lo 
posible la poda de palmas verdes. Evitar las podas severas. 
• Aplicar una pasta cicatrizante inmediatamente después de la 
poda en las zonas de corte.
•Trasladar los restos de poda cubiertos con lona con el fin de 
evitar la dispersión de la plaga. 
•Los restos de poda deberán ser triturados por empresas 
autorizadas al respecto, con el fin de garantizar que los 
insectos que aún quedaran vivos sean eliminados.

En relación con el expediente de contratación 
tramitado para la adquisición de fincas 
incluidas en el ámbito del Plan Especial de 
Reserva de Suelo para el desarrollo de un 
polígono industrial público, Les Soterranyes. 
Aprobado por acuerdo adoptado por la 
Comisión Territorial de Urbanismo de fecha 
25 de febrero de 2009.
Dado que a este efecto se solicitó una 
subvención que fue concedida, existiendo 
en la misma una partida para la adquisición 
de suelo necesario para la gestión del Plan 
Especial .
Se le comunica en su condición de 
propietario de terrenos incluidos en el 
ámbito del Plan Especial Les Soterranyes, 
que tiene a su disposición el expediente en 
las oficinas de los servicios técnicos (calle 
San Ramón s/n) los martes y jueves de 10 a 
14 horas. A los efectos de poder gestionar 
la adquisición deberá aportar la escritura 
de propiedad y el DNI.
En Vinaròs, 12 de mayo de 2009 

El alcalde

Comunicación Propietarios de 
terrenos del Plan Especial Les 

Soterranyes

Tauler Municipal

Consell Municipal de Formació de Persones Adultes
Associació d’Alumnes FPA “Llibertat”

Del 22 al 26 de juny,
 de 19 a 21 h

Mostra de treballs
Bonsai, Boixets, Patchwork, Fotografia i Tall 
i confecció, i un recorregut fotogràfic per les 
altres activitats que s’han realitzat durant el 
curs 2008/2009

Antic col·legi St. Sebastià.

Dilluns 22 de juny, 19 h 
inauguració: acompanya’ns!

Activitats solidàries en l’EPA

Des de finals de 2008, l’Associació d’Alumnes del Centre 
de FPA Llibertat i el Consell Municipal de FPA, han estat 
recollint fons per a diferents associacions solidàries d’àmbit 
local i provincial. 
Per aquest motiu, en els últims sis mesos, s’han organitzat 
tres activitats. La primera fou el sopar de Nadal a finals del 
mes de desembre (dia 19), on es van rifar unes cistelles 
solidàries i el que es va recollir amb aquesta rifa (625 €) es 
va donar a Càritas.
Al mes d’abril, i gràcies a les donacions de llibres usats que 
va fer molta gent solidària, es va muntar una paradeta el 
Dia del Llibre, i els diners recaptats amb la venda d’aquests 
llibres (291 €) es van donar als Cooperants per Nicaragua, 
grup d’ensenyants de les nostres terres que ajuden a 
construir escoles i menjadors escolars, entre altres coses, 
en aquell país centreamericà.
En el mes de maig, tots els diners que es van recollir en 
els diferents actes que vam organitzar en la Setmana 
Solidària (1.000 €), s’han entregat a l’assemblea d’aturats 
i aturades de Castelló, per ajudar-los a posar en producció 
una finca agrícola de 3 ha (secà i regadiu) en l’Alcalatén, i 
així aconseguir que alguns aturats i aturades de la nostra 
província puguen treballar.
Hem de donar les gràcies a molta gent de la nostra ciutat 
que, d’una forma o d’una altra, ha ajudat a aconseguir 
aquests diners per a persones que ho necessiten, sabem 
que no són molts, però són una gota més que pot ajudar 
a omplir el got. 

CONVOCATÒRIA TÈCNIC MITJÀ DE MEDI AMBIENT

Per Decret d’alcaldia amb data 26 de maig de 2009 s’han 
aprovat les bases específiques i la convocatòria que han 
de regir la selecció i provisió com a funcionari de carrera 
d’un tècnic mitjà de medi ambient, vacant en la Plantilla 
de personal funcionari de l’Ajuntament de Vinaròs, 
enquadrat en l’escala d’Administració Especial, subescala 
tècnica, classe tècnics mitjans, grup A, subgrup A2, pel 
sistema de concurs oposició.
Els interessats poden consultar les bases de la convocatòria, 
en el Butlletí Oficial de la Província de Castelló núm. 69, de 
6 de juny de 2009, o bé en la pàgina web de l’Ajuntament 
(www.vinaros.es).

Consell Municipal de Formació de Persones Adultes
Associació d’Alumnes FPA “Llibertat”

Ajuent informa:
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Telèfon de confirmació d’horaris: 902 24 02 02

DE VALÈNCIA - CASTELLÓ - VINARÒS
 10.00  10.43 Arco  Diari
 10.35  11.32 Regional  Diari
 13.08  13.52 Talgo  Diari
 15.05  15.51 Arco  Diari
 16.10  17.10 Regional  Diumenge
 16.55  17.44 Arco  Diari
 17.15  18.01 Talgo  Diari
 17.00  17.57 Regional  Diari
 20.05  20.48 Arco  Diumenge NO
 20.10  21.02 Reg. Exp.  Dissabtes NO
 20.35  21.20 Arco  Diumenge

VINARÒS A CASTELLÓ/VALÈNCIA
 7.20 Regional  De dl. a dv.
 8.28 Regional  Dissabte
 9.56 Arco  Diari
 12.19 Regional  Diari
 12.50 Arco  Diari
 13.50 Talgo  Diari
 13.56 Regional  Diari
 16.48 Talgo  Diari
 18.58 Arco  Diari
 19.03 Regional  Diumenge
 20.57 Arco  Diari

BARCELONA SANTS-VINARÒS
 8.00 Arco  Diari
 9.10 Regional  Diari
 10.30 Arco  Diari
 12.00 Talgo  Diari
 15.00 Talgo  Diari
 16.30 Arco  Diari
 18.30 Arco  Diari
 19.17 Reg. Exp.  Diari

VINARÒS-BARCELONA SANTS
 7.10 Regional  Diari
 11.25 Arco  Diari
 14.31 Talgo  Diari
 16.38 Arco  Diari
 18.20 Arco  Diari
 18.36 Talgo  Diari
 18.53 Regional  Diari
 21.29 Arco  Diumenge NO
 22.03 Arco  Diumenge

TRENS A BARCELONA

TELÈFONS D’INTERÉS
Ajuntament 964 40 77 00
Aigües de Vinaròs  964 40 77 67
Ambulatori 964 45 34 00
Biblioteca 964 45 95 90
Casal Jove  964 40 03 14
Contribucions  964 45 47 52
Cultura  964 40 79 61
Creu Roja Vinaròs                964 45 94 64    
Ecoparc / Recollida de mobles  964 40 78 03
Emergències  112
Emergències ambulància                670 00 89 32
Ermita de Vinaròs                964 45 68 47
Escola d’Art  964 45 38 02
Escola de Música  964 45 62 03
FPA  964 45 30 44
Gas butà  964 45 11 24
Guàrdia Civil  964 40 71 40
Hisenda  964 40 22 11
Hospital (centraleta i habitacions)  964 47 70 00
Hospital (cita prèvia)  964 47 71 60
Infodona  964 45 64 52
Informació i Turisme/OMIC  964 45 33 34
INSS (Seguretat social)  964 45 13 50
ITV  902 12 00 13
Participació Ciutadana  900 50 63 76
Patronat d’Esports  964 45 46 08
Patronat de Turisme  964 45 52 53
Policia Local   964 40 77 04
PROP 964 456 234 / 012
Ràdio Taxi Vinaròs  964 45 51 51
Recollida d’animals perduts  964 45 00 07
Registre civil  964 45 28 77
Registre de la propietat  964 45 18 14
SERVEF (Oficina d’ocupació)  964 45 05 16
Serveis Socials  964 45 00 75

Parròquia arxiprestal de l’Assumpció: Laborals: 9.00 i 20.00 h. 
Festius: 9.00, 10.30, 12.00 i 20.00 h
Convent Divina Providència: Laborals: 19.30 h. Festius: 9.30 h
Parròquia de Santa Magdalena: Laborals: 8.30 i 19.30 h. Dissabte: 
19.30. Diumenge: 9.00, 11.30 i 19.30h
Sant Roc: Dissabte: 20.30h (juliol i agost)
El Carme dels Mariners: Festius: 10.15 h
Residència de Sant Sebastià: Laborals: 9.00 h. Festius: 10.00 h
Església Evangèlica (St. Josep 69): Diumenges: 11.00 h, Dimarts 
estudi bíblic: 20 h 
Església Evangèlica (av. Tarragona): Dijous: 20.30 h. Diumenge: 18.00 h 

HORARI DE MISSES

TRENS A CASTELLÓ I VALÈNCIA 

AUTOBUSOS
 VINARÒS - BARCELONA
De dilluns a divendres: 5.55, 6.55, 8.35, 13.15, 15.15 i 17.15. 
Cap de setmana i festius: 6.55 i 17.15
BARCELONA - VINARÒS
De dilluns a divendres: 10.00, 13.00, 15.00, 16.30, 18.00, 19.30 i 21.30. 
Dissabtes: 11.00, 16.30  i 21.30 Diumenges i festius: 11.00 i 21.30. 
Parada: Av. Llibertat
*Confirmeu sempre l’horari al telèfon: 902 11 98 14 · HIFE

 VINARÒS-SARAGOSSA
Diari: 7.00 i 15.30
SARAGOSSA-VINARÒS
Diari: 10.45 i 15.30
Parada: Av. Llibertat
*Confirmeu sempre l’horari al telèfon: 902 11 98 14 · HIFE
 VINARÒS-CASTELLÓ (continua a València)
De dilluns a divendres: Vinaròs 7.30, Castelló 8.45, València 9.45
Dissabtes: Vinaròs 7.30, Castello 9.30,València 10.30
 VALÈNCIA-CASTELLÓ-VINARÒS
De dilluns a divendres: València 13.30, Castelló 15.00, Vinaròs 17.00
Dissabtes: , València 14.00, Castello 15.00,Vinaròs 17.00
 VINARÒS-TORTOSA
De dilluns a divendres: 5.55, 7.00, 7.45, 10.30, 13.00, 15.00, 15.30, 
17.00, 18.00, 19.00 i 19.45
Dissabtes: 7.00, 7.45, 9.00, 10.30, 15.30, 17.00 i 18.30
Diumenges i festius: 7.00, 9.00, 15.30 i 17.00
TORTOSA-VINARÒS
De dilluns a divendres: 6.15, 8.25, 11.30, 13.15, 14.25, 14.30, 
14.45, 17.30, 19.00, 19.05, 19.45, 21.15 i 23.15
Dissabtes: 6.15, 8.25, 10.35, 13.15, 14.25, 17.00, 19.00 i 19.05
Diumenges i festius: 10.35, 13.15, 14.25, 18.30, 19.00 i 19.05
Parada: Av. Llibertat
*Confirmeu sempre l’horari al telèfon: 902 11 98 14 · HIFE

 VINARÒS-CASTELLÓ
Per autopista diari: 8.30, 15.00 i 22.00 (Av. Llibertat i Hospital)
Per N-340 de dilluns a dissabte: 8.20, 13.20 i 19.05 (Av. Picasso) 
Per N-340 diumenges i festius: 13.20 i 18.50 (Av. Picasso)
Tots els autobusos surten 10 min. abans del parc de les Caterinetes
CASTELLÓ-VINARÒS
Per autopista diari: 6.20, 13.00 i 20.10 (arribada Hospital, Picasso). 
Per N-340 de dilluns a dissabte: 8.15, 13.20 i 19.00 (arribada Av. 
Picasso). 
Per N-340 diumenges i festius: 8.50 i 16.20 (arribada Av. Picasso)
*Confirmeu l’horari al 964 40 19 36 · AUTOS MEDITERRÁNEO

 VINARÒS-ULLDECONA-STA. BÀRBARA-TORTOSA
De dilluns a divendres: 8.45 
TORTOSA-STA. BÀRBARA-ULLDECONA-VINARÒS
De dilluns a divendres: 14.45
 VINARÒS-ULLDECONA-LA SÉNIA-ROSSELL
De dilluns a divendres: 12.30 i 17.00 
ROSSELL-LA SÉNIA-ULLDECONA-VINARÒS
De dilluns a divendres: 6.17 i 7.30
Parada: Av. Llibertat

 VINARÒS-MADRID
Diari: 9.45 
Diumenges: 9.45 i 22.15
MADRID-VINARÒS
Diari: 15.00 
Dissabtes: 1.00 i 15.00 
Parada: Av. Llibertat
*Confirmeu sempre l’horari al telèfon: 902 02 09 99 · AUTO RES

 VINARÒS (AV. PICASSO) - ST. MATEU - CATÍ ·  De dilluns a divendres no festius · AUTOS MEDITERRÁNEO
VINARÒS HOSPITAL ST. JORDI TRAIGUERA CANET LA JANA ST. MATEU XERT ANROIG CATÍ

8.00 8.05 8.20 8.30 8.35 8.55 Continua a Morella
13.30 13.35 13.50 14.00 14.10 14.35 14.20
16.00 16.05 16.20 16.30 16.40 16.55 Continua a Morella
18.15 18.20 18.35 18.45 19.00 19.10 19.25 19.45 19.50 20.00

CATÍ - ST. MATEU - VINARÒS  (AV. LLIBERTAT I CATERINETES) ·  De dilluns a divendres no festius · AUTOS MEDITERRÁNEO
CATÍ ANROIG XERT ST. MATEU CANET LA JANA TRAIGUERA ST. JORDI HOSPITAL VINARÒS
6.30 6.40 6.45 7.00 7.25 7.35 7.40 7.45 8.00 8.10

Sortida de Morella 8.00 9.00 9.15 9.25 9.35 9.50 10.00
14.45 15.00 15.10 15.20 15.35 15.45

Sortida de Morella 16.00 17.00 17.15 17.25 17.35 17.50 18.00

AUTOBUSOS VINARÒS - BENICARLÓ - PENÍSCOLA
      VINARÒS (Església)-BENICARLÓ-PENÍSCOLA
6.45, 7.30, 8.00, 8.30, 9.00, 9.30, 10.00, 10.30, 11.00, 11.30, 12.00, 
12.30, 13.00, 13.30, 14.00, 14.30, 15.00, 15.30, 16.00, 16.30, 17.00, 
17.30, 18.00, 18.30, 19.00, 19.30, 20.00, 20.30, 21.00, 21.30 i 22.00
*Els autobusos surten 10  minuts abans del Parc de les Caterinetes

PENÍSCOLA-BENICARLÓ-VINARÒS (Av. Llibertat i Caterinetes)
7.30, 8.15, 9.00, 9.30, 10.00, 10.30, 11.00, 11.30, 12.00, 12.30, 
13.00, 13.30, 14.00, 14.30, 15.00, 15.30, 16.00, 16.30, 17.00, 17.30, 
18.00, 18.30, 19.00, 19.30, 20.00, 20.30, 21.00, 21.30, 22.00, 22.30 i 
23.00. *Tots els autobusos tenen parada a l’Hospital

AUTOBUSOS URBANS
 ZONA NORD
DE DILLUNS A DIVENDRES
Vinaròs (Av. Picasso per Llibertat)- Zona nord (Deveses): 8.20, 
9.00, 9.40, 10.20, 11.00, 11.40, 12.20, 13.00, 13.40, 14.20, 15.00, 
15.40, 16.20, 17.00, 17.40, 18.20, 19.00, 19.40, 20.20 i 21.00
Zona nord (Deveses) – Vinaròs (Església): 7.30, 8.40, 9.20, 10.00, 
10.40, 11.20, 12.00, 12.40, 13.20, 14.00, 14.40, 15.20, 16.00, 16.40, 
17.20, 18.00, 18.40, 19.20, 20.00, 20.40 i 21.20
DISSABTE, DIUMENGE I FESTIUS
Vinaròs (Av. Picasso per Llibertat)- Zona nord (Deveses): 9.30, 
10.40, 11.50, 13.00, 16.30, 17.40, 18.50 i 20.00
Zona nord (Deveses) – Vinaròs (Església): 9.50, 11.00, 12.10, 
13.20, 16.50, 18.00, 19.10 i 20.20

 ZONA SUD
DE DILLUNS A DIVENDRES
Vinaròs (Església)- Zona sud (Aiguadoliva): 8.20, 9.00, 9.40, 
10.20, 11.00, 11.40, 12.20, 13.00, 13.40, 14.20, 15.00, 15.40, 16.20, 
17.00, 17.40, 18.20, 19.00, 19.40, 20.20 i 21.00
Zona sud (Aiguadoliva per Colònia Europa) – Vinaròs (Av. Llibertat): 
7.40, 8.40, 9.20, 10.00, 10.40, 11.20, 12.00, 12.40, 13.20, 14.00, 14.40, 
15.20, 16.00, 16.40, 17.20, 18.00, 18.40, 19.20, 20.00, 20.40 i 21.20
DISSABTE, DIUMENGE I FESTIUS
Vinaròs (Església)- Zona sud (Aiguadoliva): 9.00, 10.10, 11.20, 
12.30, 17.10, 18.20, 19.30 i 20.40
Zona sud (Aiguadoliva per Colònia Europa) – Vinaròs (Av. 
Llibertat): 9.15, 10.25, 11.35, 12.45, 17.25, 18.35, 19.45 i 20.55

*Els autobusos cap a la zona sud surten 5 minuts abans del Parc de les Caterinetes

agenda

Víctimes de la violència de génere 016

FARMÀCIES DE GUÀRDIA
HORARI DE GUÀRDIES

de 8 a 24 hores · Fora d’aquest horari 
contacteu amb la Policia Local: Tel. 964 407 704

20 de juny GUIMERÀ pl. Parroquial, 11
21 de juny ADELL av. Pius XII (cant. Picasso)
22 de juny SANZ c. Pont, 83
23 de juny VALLS zona turística nord, 11
24 de juny MATEU c. Sant Francesc, 103
25 de juny TORREGROSA av. Llibertat, 9
26 de juny MARTÍNEZ av. País Valencià, 15
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